
 ساماندهی ۹.۳ میلیون کارتخوان

وشگاهی گام به گام با قانون پایانه های فر
خریدار  در راســتای اجرای مــاده ۱۱ قانون 
پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مؤدیان، بیش 
از ۹.۳ میلیــون پذیرنده بــه پرونده های مالیاتی 
مؤدیان متصل شده است که با اجرای این قانون، 
همه فعالان اقتصــادی به صــورت گام به گام و 

تدریجی به این سامانه متصل خواهند شد.
قانون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مودیان 
یکی از بخش های هوشمندســازی نظام مالیاتی 
اســت که بعد از حدود ۲ ســال معطلی در دولت 
ســیزدهم با رویکرد مالیاتی ســتانی عادلانی به 

اجرا درآمد.
پیاده سازی نظام پایانه های فروشگاهی و سامانه 
مؤدیان از مهم ترین اقدامات دولت ســیزدهم در 
نظام مالیاتی بود که از سوی سازمان نظام مالیاتی 

کشور صورت گرفت.
تکمیل ســاماندهی مالیاتــی ابزارهای پذیرش 
در شــبکه پرداخت، آغاز تفکیک حســاب های 
شخصی از حســاب های تجاری و شناسایی بیش 
از ۸.۳ میلیون حســاب تجاری، اجرای تدریجی 
مرحلــه ای قانــون و برنامه ریزی بــرای اجرای 
فراخوان های چندمرحله ای مؤدیان، بررســی و 
ارزیابی شــرکت های معتمد ارائه کننده خدمات 
مالیاتی در راستای اخذ موافقت نامه های وصولی 
و مجوزهای لازم، تدوین ســند جامع رسانه ای، 
فرهنگی و آموزشــی نظام پایانه های فروشگاهی 
و سامانه مؤدیان، توسعه سامانه مؤدیان و طراحی 
اولیه ســامانه دریافت فایل شناسه کالا و خدمات 

از مهم ترین فعالیت ها در این عرصه بوده است.
طبق آخرین آمارها از ســوی ســازمان مالیاتی 
کشــور، در راســتای اجــرای مــاده ۱۱ قانون 

پایانه های فروشگاهی و ســامانه مؤدیان، فرآیند 
ســاماندهی مالیاتی ابزارهای پذیرش در شبکه 
پرداخت به صورت کامل انجام شده است و حدود 
۱۸.۸ میلیون پذیرنده بانکی شناســایی و بیش 
از ۹.۳ میلیــون پذیرنده بــه پرونده های مالیاتی 

مؤدیان الصاق شده است.
تعداد کل ابزارهای ســامانه جامــع پذیرندگان 
شاپرک ۱۸ میلیون و ۷۷۹ هزار و ۵۷۴ مورد بوده 
است که از این تعداد ۹ میلیون و ۳۰۷ هزار و ۷۲۳ 

پرونده مالیاتی تکمیل شده است.
۶۳ هزار و ۷۳۸ ابزار پذیرش ســاماندهی نشده و 
۹ میلیون و ۴۰۸ هزار و ۱۱۳ مورد پایانه های غیر 

مالیاتی غیرفعال شده است.
در همین راستا با اهتمام کارشناسان در سازمان 
امور مالیاتی در شناســایی ابزارهــای پرداخت، 
ســاماندهی مالیاتی ابزارهای پذیرش در شبکه 

پرداخت صددرصد پیشرفت داشته است.
در راســتای اجرای مــاده ۱۰ قانــون پایانه های 
فروشــگاهی و ســامانه مؤدیان، فرآیند تفکیک 
حساب های شــخصی از تجاری با همکاری بانک 
مرکزی آغاز شــد و بیش از ۸.۳ میلیون حســاب 

تجاری شناسایی شده است.
تفکیک حســاب های شــخصی از حساب های 
تجــاری در راســتای اجــرای مــاده ۱۱ قانون 
پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان در سامانه 
ســیاح با همکاری بانک مرکــزی صورت گرفت 
براین اساس مودیان به سه گروه شخص حقوقی، 
شــخص حقیقی - انفرادی و شــخص حقیقی – 

مشارک تقسیم شده اند.
بر اســاس گزارش ســازمان مالیاتی تــا دی ماه 

امســال تعداد کل مودیانی که حســاب تجاری 
وارد کرده انــد ۶ میلیون و ۱۰۰ هــزار و ۳۷۷ نفر 
و تعداد کل حساب های تجاری ثبت شده بیش از 
هشت میلیون و ۳۹۵ هزار مورد و تعداد حساب ها 
با اســتعلام موفق از بانک مرکزی حدود هشــت 

میلیون و ۱۳۰ هزار و ۶۵۴ مورد بوده است.
در همین راســتا، ارزیابی شــرکت های معتمد 
ارائه کننــده خدمــات مالیاتی در راســتای اخذ 
موافقت نامه هــای وصولــی و مجوزهــای لازم 
در راســتای اجرای مــاده ۱۱ قانــون پایانه های 

فروشگاهی و سامانه مؤدیان بوده است.
تاکنون سه مورد مجوز فعالیت برای شرکت های 
معتمد ارائه کننده خدمات مالیاتی نوع اول برای 
شرکت های داده کاوی سام، داده پردازی کیسان 
و تیس صادر شده است. همچنین مجوز فعالیت 
برای شــرکت دیان همراه فردا به عنوان شرکت 
معتمــد ارائه دهنده خدمات مالیاتــی نوع دوم و 

سوم صادر شده است.

 اجرای تدریجی و مرحله قانون 
پایانه های فروشگاهی

قانون پایانه های فروشــگاهی دربرگیرنده طیف 
وسیعی از فعالان اقتصادی شــامل شرکت های 
بزرگ بورسی و فرابورســی، شرکت های دولتی و 
دستگاه های اجرایی، تولیدکنندگان، واسطه ها 

تا خرده فروشان است.
طبق اعلام ســازمان امور مالیاتی کشور براساس 
ملاحظات کارشناســی و ضــرورت رعایت انواع 
مولفه های اقتصادی و اجتماعــی نظیر آموزش 
و آگاهی ســازی، اجرای تدریجی و مرحله ای در 

قانون پایانه های فروشــگاهی مدنظر قرار گرفته 
است.شــرکت های پذیرفتــه شــده در بورس 
و فرابــورس از ابتــدای آذرمــاه ۱۴۰۱ به عنوان 
نخســتین گروه فراخوان شــده، مشمول اجرای 
قانون پایانه های فروشــگاهی و سامانه مودیان و 

صدور صورت حساب الکترونیکی بودند.
شرکت  های دولتی و سایر دســتگاه های اجرایی 
موضــوع مــاده )۵( قانــون خدمات کشــوری 
به عنوان دومین گروه برای شــفافیت عملکرد از 
ابتدای دی ماه وارد ســامانه مودیان و پایانه های 

فروشگاهی شدند.
قانون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مودیان 
در راستای شــفافیت، عدالت در مالیات ستانی و 

شناســایی فرارهای مالیاتی اجرایی شده است و 
بعد از گذشت بیش از یک ســال از فعالیت دولت 
ســیزدهم اکنــون ۷۰ درصــد از مجموعه های 
اقتصادی و شــرکت های دولتی به این ســامانه 

متصل شده اند.
یکــی از وظایف مؤدیــان در اجــرای پایانه های 
فروشــگاهی و ســامانه مؤدیان ذخیره سازی و 
ارسال اطلاعات از طریق حافظه مالیاتی است که 
تا پایان دی ماه امسال هزار و ۲۰۶ حافظه از طریق 
شرکت  های معتمد، مؤدیان و سامانه های دولتی 
دریافت شده اســت. در همین مدت ۲۵۹ مؤدی 

موفق به ارسال صورت حساب شده اند.
این مؤدیان در مجموع تعداد یک میلیون و ۷۲۷ 

هزار و ۳۸۹ صورت حساب به مبلغی حدود ۲۵۰ 
هزار میلیارد تومان برای ســامانه ســازمان امور 

مالیاتی ارسال کرده اند.
از این تعداد سهم مؤدیان مســتقیم مالیاتی ۶۷ 
درصد معادل یــک میلیون و ۱۸۵ هــزار و ۵۷۷ 
صورت حساب اســت. علاوه بر این تاکنون بیش 
از ۱۸ هزار میلیارد تومــان مالیات ارزش افزوده از 
طریق مؤدیان ثبت نام شــده در سامانه ثبت شده 

است.
اجرای قانون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه 
مودیان، شــفافیت اقتصادی، عدالــت مالیاتی، 
اعتماد عمومی مردم و مودیــان به نظام مالیاتی و 

کاهش فرار مالیاتی را به همراه خواهد داشت.

 وزیر اقتصاد: امکان مولدسازی اموال سایر قوا را هم داریم 

ونمایی شد سامانه مولدسازی دارایی های دولت ر

بالاخره خودرو به بورس می آید یا نه؟

و  در  وضعیت  قفل شدگی  بازار خودر
صفحه 3

ما را دنبال کنیددو شنبه      24 بهمن 1401     سال هفتم     شماره 1264      8 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y87 خیابان انقلاب، خیابان ابوریحان، تقاطع لبافی نژاد، کاشی

MIRA

خانه  هنر   میرا

معاون وزیر خارجه:
مذاکرات هسته ای ادامه دارد

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی خبر داد
خ لوازم خانگی  افزایش ۱۰ تا ۱۵ درصدی نر

 از سوی ۷ تولیدکننده

جزئیاتی از لایحه  ارتقا امنیت زنان
چرا کلمه خشونت در لایحه حذف شد؟

 پایش اراضی به  صورت مستمر انجام می شود
کشف تخلفات زمین خواری با پنجره واحد زمین
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آقای رئیس فقط برای آمدن خودش عجله داشت!
ســپهر ســتاری در شــرایطی که چند ماه از پایان جام جهانی ۲۰۲۲ قطر 
می گذرد اما نیمکت تیم ملی هم چنان بلاتکلیف مانده و وضعیت مشخصی ندارد. 
در این بین مهدی تاج، رئیس فدراســیون فوتبال هــم در صحبت های خود بارها 
اعلام کرده که فدراسیون هیچ عجله ای برای انتخاب سرمربی جدید تیم ملی ندارد 

و قصد دارد در آرامش و فرصت لازم در این خصوص تصمیم گیری کند. 

دیدگاه

تسهیلات

مجردهای پایتخت برای خرید اوراق تســه باید 
بیش از ۷۰ میلیون تومان پرداخت کنند.

 بررســی آخرین وضعیت قیمت اوراق مسکن 
حاکی از این است که هر برگ اوراق وام مسکن 
)تســه( در فروردین سال گذشــته ۱۲۵ هزار و 
۵۰۰ و در اردیبهشت و خرداد سال گذشته نیز 

سال گذشته ۱۲۵ هزار و ۷۰۰ قیمت دارد.
هر برگ اوراق تسهیلات مســکن بانک مسکن 
در تیر سال گذشــته ۱۲۵ هزار و ۳۰۰ تومان، 
در مرداد سال گذشــته ۱۲۵ هزار و ۷۰۰ تومان 
و در شهریور سال گذشته نیز ۱۲۵ هزار و ۸۰۰ 

تومان داد و ستد می شود.
این اوراق در ماه مهر ســال گذشته ۱۲۵ هزار و 

۳۰۰ تومان، در آبان ماه ۱۲۵ هزار و ۶۰۰ تومان 
و آذر ماه ۱۲۵ هزار و ۷۰۰ تومــان قیمت دارد. 
اوراق تســهیلات مســکن در دی و بهمن سال 
گذشــته نیز با قیمت های ۱۲۵ هــزار و ۷۰۰ و 
۱۲۵ هزار و ۹۰۰ تومان معامله می شــود. این 
اوراق در ســال جاری ۱۲۶ هــزار و ۳۰۰ تومان 
قیمت دارد کــه این گزارش بر اســاس همین 

قیمت نوشته شده است.
مجردهــای پایتخت نشــین می توانند تا ۲۸۰ 
میلیون تومان تســهیلات دریافــت کنند که 
شــامل ۲۰۰ میلیون تومان تســهیلات خرید 
مسکن و ۸۰ میلیون تومان وام جعاله می شود؛ 
لذا برای دریافت ۲۰۰ میلیــون تومان وام باید 

۴۰۰ برگه تسهیلات مسکن خریداری کنند که 
هزینه این تعداد اوراق با تســه ۱۲۶ هزار و ۳۰۰ 
تومانی، ۵۰ میلیون و ۵۲۰ هزار تومان می شود. 
همچنین با در نظر گرفتــن ۸۰ میلیون تومان 
وام جعاله کــه برای آن بایــد ۱۶۰ ورق به مبلغ 
۲۰ میلیون و ۲۰۸ هزار تومان خریداری کنند، 
مجموع هزینه خرید اوراق به ۷۰ میلیون ۷۲۸ 

هزار تومان می رسد.
زوج هــای پایتخــت نیز بــر همین اســاس 
می توانند تا ســقف ۴۸۰ میلیون تومان شامل 
۲۰۰ میلیون تومان تســهیلات خرید مسکن 
برای هر نفــر و ۸۰ میلیون تومــان وام جعاله 

دریافت کنند.

آگهی تجدید مناقصه عمومیوام خرید خانه برای مجردها
 ) احداث جاده سلامت امیریه (

مورخ   1152 شماره  درخواست  استناد  به  دارد  نظر  در  شهريار  شهرداري 
 ( عمومی  مناقصه  تجدید  درخصوص  عمرانی  و  فنی  معاونت   1401/01/22
احداث جاده سلامت امیریه ( با برآورد 7/679/693/174 ریال با شماره فراخوان 
2001093897000216 در سامانه نسبت به انتخاب پیمانکار اقدام نماید. لذا از 
متقاضیان واجد شرایط دعوت بعمل می آید جهت دریافت اسناد مناقصه به شرح 
ذیل تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارک 

الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  مراجعه نمایند.
1(مبلغ سپرده شرکت در مناقصه 384/000/000 ریال میباشد. سپرده نفرات اول و 
دوم مناقصه تا زمان انجام معامله و قرارداد مسترد نخواهد شد. )سپرده بصورت واریز 

نقدی به حساب سپرده اشخاص شهرداری و  یا ضمانت نامه بانکی(
2( سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به واگذاري در اسناد مناقصه درج گردیده است.

3(شهرداري در رد یا قبول پیشنهادات مختار است. 

4(هزینه درج آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد. 
5(پیمانکاران و شرکت ها میبایست داراي حداقل رتبه 5 رشته راه و باند و ابنیه از 
سازمان برنامه و بودجه کشور باشند.  ارائه خود اظهاری از طریق پیمانکار درخصوص 

کارهای در دست اجرا.
تاریخ 1401/12/02  تا  تاریخ 1401/11/24  از  مناقصه  اسناد  6(مهلت دریافت 

ساعت 13/00 از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت.
7(مهلت ارائه پیشنهادات تا ساعت 13/00 مورخ 1401/12/13 در سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت.
8(زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت 14/30 مورخ 1401/12/13 در محل : شهریار 

- میدان نماز - جنب پایانه 22 بهمن - شهرداری شهریار.
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/11/24 
تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/12/01

 نوبت اول

محمد صادق کولی وند- شهردار شهریار
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احتمال تعیین سقف معافیت مالیاتی یکسان 
برای همه حقوق بگیران در سال آینده

یک عضو کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۲گفت: این کمیسیون 
به دنبال این است که سقف معافیت مالیاتی یکسانی برای همه تعریف 

کند.
حسینعلی حاجی دلیگانی از ارجاع بند مربوط به تعیین سقف معافیت 
مالیاتی حقوق بگیران در سال آینده به کارگروهی در کمیسیون تلفیق 
خبر داد و اظهار کرد: کمیســیون تلفیق وارد بررسی بخش های هزینه 
ای بودجه شــده منتها برخی از بندها و تبصره هــای مربوط به بخش 
درآمدی به کارگروه های مربوطه برای بررســی بیشتر ارجاع داده شده 

که بعد از ارائه گزارش، کمیسیون وارد رسیدگی به این مواد می شود.
این عضو کمیســیون تلفیق لایحــه بودجه ۱۴۰۲ ادامــه داد: تعیین 
ســقف معافیت مالیاتی یکی از تبصره های بخش درآمدی است که به 
کارگروهی ارجاع شده است؛ کمیســیون به دنبال این است که سقف 
معافیت مالیاتی یکســانی برای همه اعم از مشــاغل آزاد و کارمندان 

لشکری و کشوری و کارگران تحت پوشش قانون کار تعریف کند.

سخنگوی کمیسیون تلفیق خبر داد
 ۴۵ هزار میلیارد تومان اوراق مالی اسلامی 

ح های آب و برق اختصاص می یابد به طر
 ســخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۲ کل کشور گفت: 
با مصوبه این کمیســیون ســال آینده ۴۵ هزار میلیارد تومان از منابع 
حاصل از انتشار اوراق مالی اســلامی برای احداث و تکمیل طرح های 
نیمه تمام حوزه آب و برق با اولویت مناطق مرزی و طرح های آبرســانی 
اختصــاص می یابد.رحیم زارع در نشســت خبری دربــاره مصوبات 
کمیسیون تلفیق بودجه با اشاره به اینکه سال آینده ۱۸۷ هزار میلیارد 
تومان اوراق مالی اســلامی منتشر خواهد شــد، مبلغ اصل و سود آن 
را ۲۲۷ هزار میلیارد تومان بــرآورد کرد و افزود: سررســید این اوراق 
ارزی و ریالی که سال آینده منتشــر می شود، پایان سال ۱۴۰۵ خواهد 
بود و دولت مــی تواند آن را برای پرداخت طلــب پیمانکاران در اختیار 

دستگاههای اجرایی قرار دهد.
وی درباره مصــارف این اوراق نیز توضیح داد:  ۴۵ هــزار میلیارد تومان 
از این اوراق برای احداث و تکمیل طرح هــای نیمه تمام در زمینه مهار 
آب ها و تامین آب کشــور اختصاص مــی یابد که طرح هــای مرزی و 

طرح های صنعت برق و آب در اولویت قرار دارند.
زارع افــزود: با مصوبه این کمیســیون پنج هزار میلیــارد تومان منابع 
حاصل از انتشــار اوراق مالی اســلامی برای تعمیر، تجهیز و ســاخت 
خوابگاه های متاهلی دانشجویی و ۱۰ هزار میلیارد تومان هم به توسعه 

زیرساخت های بخش کشاورزی اختصاص می یابد.
نماینده مردم آباده در مجلس آبرسانی به سیســتان و بلوچستان را از 
اولویت های ســال آینده وزارت نیرو دانســت و تصریح کرد: ۳۰ هزار 
میلیارد تومان از منابع اوراق مالی اســلامی برای موارد گوناگون بویژه 

آبرسانی به سیستان و بلوچستان پیش بینی شده است.

زارع با بیان اینکه شــهرداری ها نیز ســال آینده مجوز انتشار مبلغ ۱۵ 
هزار میلیارد تومان اوراق مالی اســلامی را خواهند داشت، افزود: نیمی 
از بازپرداخت اصل و ســود این اوراق که برای اجــرای طرح های قطار 
شهری و حمل و نقل شهری در نظر گرفته شــده، به عهده دولت و نیم 
دیگر به عهده شــهراری ها اســت.وی همچنین گفت که شهرداری ها 
در ســال  آینده اجازه دارند ۱۲ هزار میلیارد تومان اوراق مشارکت بابت 
توسعه حمل و نقل عمومی و زیرساخت های شهری، مدیریت پسماند 
و نیروگاه های زباله ســوز، بازسازی بافت های فرســوده و ساماندهی 

حاشیه نشینی و سکونتگاه های غیررسمی منتشر و هزینه کنند.
سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۲ ادامه داد: در حوزه 
نظارتی نیز این کمیســیون ســازمان برنامه و بودجه کشور را موظف 
کرد روش ها و شــرایط قــراردادی، همه مقررات تضامیــن طرفین و 
دیگر مقررات مربوط و نیز چهارچوب نظارتی متناســب با انواع پروژه 
را در پایــگاه »بازار الکترونیــک طرح های عمرانی و ســرمایه گذاری 
زیرساختی« منتشــر کند؛ همچنین به وزارت امور اقتصادی و دارایی 
و خزانه داری کل کشور اجازه داده شد با استفاده از ابزارهای مالی نظیر 
انتشار اوراق درون ســالی و تامین نقدینگی و توافق بازخرید نسبت به 

مدیریت فعالانه نقدینگی خزانه اقدام کند.
زارع در ادامه اظهار داشت: با مصوبه کمیســیون تلفیق به وزارتخانه ها 
و ســایر دســتگاه های اجرایی اصلی و شــهرداری ها اجازه داده شد با 
استفاده از روش های مشــارکت عمومی و خصوصی و با رعایت قوانین 
برگزاری مناقصات نســبت به اجرا، تکمیل و بهره برداری از طرح های 
تملک دارایی سرمایه ای با بخش خصوصی و غیردولتی اقدام کنند و تا 
۱۰ درصد از سرجمع اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای مربوط به 
هر دستگاه اجرایی را صرف تامین منابع برای مشارکت در این پروژه ها 
نمایند.وی ادامــه داد: همچنین قیمت تکلیفــی و تعرفه گذاری برای 
محصول طرح، توسط دولت ممنوع و از شمول تعرفه گذاری مندرج در 
کلیه قوانین و مقررات خاص و عام مستثنی و مقرر شد سازمان برنامه و 

بودجه به نیابت از دولت تعهدات آتی طرح ها را تضمین کند.
نماینده مردم آباده در مجلس شورای اســلامی اظهار داشت: براساس 
مصوبه کمیســیون تلفیق، وزارت امور اقتصادی و دارایی، سازمان امور 
اداری و استخدامی و دیوان محاسبات ملزم شدند نسبت به تهیه و ابلاغ 
نظام نظارت مالی و عملیاتی، متناسب با بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد 
و اصلاح ســاختار بودجه اقدام کنند. البته ســایر دستگاه های نظارتی 
مانند سازمان بازرســی کل کشــور نیز با توجه به قانون که وظایفی در 
این بخش دارند، می توانند از قوانین عادی کشور نسبت به این موضوع 

نظارتی اقدام کنند.
به گفته سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۲ کل کشور به تبصره 
۵ ماده واحده این لایحه در مورد محاســبه پرداخت بدهی های دولت 
اشــاره کرد و گفت: در این زمینه پیشنهاد شــد تا روش نحوه محاسبه 
سود مطالبات دولت به دستگاه هایی همچون تامین اجتماعی، سازمان 
بازنشستگی و بانک ها و سایر دســتگاه ها همچون روش قبل باشد تا به 
انگیزه ای برای بازپرداخت بدهی دولت تبدیل شــود.زارع با بیان اینکه 
به احتمال زیاد رسیدگی به جزئیات این لایحه این هفته در کمیسیون 
تلفیق به پایان می رسد، افزود: تبصره های ۱۲، ۱۶ و ۱۸ بخش درآمدی 
لایحه بودجه برای بررسی بیشــتر به کمیته های تخصصی ارجاع داده 
شده است که به محض ارایه گزارش، در دستور کار کمیسیون قرار می 
گیرد.این نماینده مجلس درباره اینکه آیا سقف بودجه در بررسی های 
کمیسیون تلفیق افزایش یافته است، گفت: این کمیسیون تنها ۲ هزار 
میلیارد تومان منابع برای انتشــار اوراق مالی اسلامی به سقف بودجه 
اضافه کرد ضمن آنکه مجوزهایی را بــرای واردات خودرو داد که این دو 

تا حدودی سقف بودجه را افزایش می دهد.

تریبون

 معاون حقوقی رئیس جمهــور گفت: هیچ کس با اصل 
مولدســازی مخالفتی ندارد و بحث مــورد اختلاف در 
رابطه با مصونیت افرادی اســت که قصــد فروش این 
اموال را دارند، که آیا بایــد در چارچوب قواعد و قوانین 

موجود، این کار را انجام دهند یا خیر.
محمد دهقان دربــاره اینکه در هفته های گذشــته 
برخی به نقد مصوبه مولدســازی دولت پرداخته اند، 
اظهار داشت: هیچ کس با اصل مولدسازی مخالفتی 

ندارد.
معاون حقوقی رئیس جمهور اضافه کرد: مولدســازی 
به این معناســت که یک ملک فروافتاده وجود دارد که 

از آن استفاده نمی شــود و قصد داریم آن را 
به مالی که ثــروت فزاینده تولیــد می کند، 
تبدیــل کنیــم.وی ادامه داد: بحــث مورد 
اختلاف در رابطه با مصونیت افرادی است که 
قصد فروش این امــوال را دارند که آیا باید در 
چارچوب قواعد و قوانیــن موجود، این کار را 
انجام دهند یا خیر کــه در این زمینه نظرات 

متعددی در این زمینه وجود دارد.
دهقان تاکید کرد: مــا حقوقی هــا نمی توانیم در این 
زمینــه اظهار نظــر کنیم چراکــه به طــور کلی این 

مصونیت برای هیچ شخصی وجود ندارد.

 سیداحســان خاندوزی وزیر امور اقتصادی 
و دارایی و ســخنگوی اقتصــادی دولت نیز 
هفته گذشــته دربــاره مصونیــت اعضای 
هیات مولدسازی گفته بود که »حال مساله 
مصونیت با سوءتفاهم و با کم اطلاعی مطرح 
شــد؛ در جایی که تخلف وجود داشته باشد، 
هیچ احــدی مصونیت نخواهد داشــت اما 
آنجایی که تصمیمات کارشناســی وجود داشته باشد، 

مصونیت وجود دارد.
در این رابطه ســامانه مولدســازی دارایی های دولت 
 )/http://www.pga.ipo.ir( به نشــانی اینترنتــی

رونمایی شد؛ در این سامانه تمام اطلاعات، تحلیل ها، 
فرآیندهای مولدسازی قابل مشاهده است و به تدریج 
با افزایش مصوبات، اطلاعــات آن در اختیار مردم قرار 

می گیرد.
مولدسازی دارایی های دولت و استفاده از منابع حاصل 
از واگــذاری آن به اجرای طرح هــای عمرانی، مصوبه 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی ســران قوا است که 
به تایید رهبر معظم انقلاب نیز رســیده و بر اساس آن 
با تشکیل یک عالی مولدســازی متشکل از نمایندگان 
قوای ســه گانه، درباره فروش اموال غیرمنقول دولت 

تصمیم گیری می شود.

رئیس کمیته گاز کمیســیون انرژی مجلس شــورای 
اســلامی، تاکید کرد: علی رغم اینکه ما دومین تولید 
کننده گاز در ســطح دنیا هســتیم اما در حوزه ذخیره 
ســازی گاز نسبت به ســایر کشــورهای دنیا از جمله 
آمریکا و روسیه عقب هستیم.رمضانعلی سنگدوینی، 
درباره سیاست های ذخیره سازی گاز در سطح کشور، 
بیان کرد: ما نســبت به دنیا در ذخیره سازی گاز عقب 
هســتیم؛ به طور کلی برای اینکه ما ناترازی در بخش 

گاز را مرتفع کــرده و تعادلی بین تولیــد و مصرف گاز 
در سطح کشور ایجاد کنیم باید چندین کار انجام شود 
که یکی از این موارد، ذخیره ســازی گاز است.وی در 
ادامه با بیان اینکه ما دومین تولید کننده گاز در سطح 
دنیا هستیم،  اظهار کرد: در کشــور حدود یک میلیارد 
متر مکعــب گاز تولید می کنیم اما در ذخیره ســازی 
گاز عقب هســتیم و تنها حدود ۲۶ میلیون مترمکعب 
ذخیره ســازی انجام می دهیم که در مقایسه با ذخیره 

سازی گاز توسط روسیه و آمریکا اصلا عددی نیست.
نماینده مــردم گــرگان و آق قلا در مجلس شــورای 
اســلامی، تصریح کرد: از ســوی دیگر در شرکت ملی 
گاز، شرکتی با عنوان مهندسی توسعه گاز وجود دارد، 
این شرکت کارهای زیرســاختی و توسعه ای را دنبال 
می کند. شرکت ذخیره ســازی گاز منحل شده است 
اما یک طرحی در شرکت مهندســی توسعه گاز برای 
ذخیره ســازی وجود دارد. ما باید هم به حوزه ذخیره 

سازی گاز توجه داشــته باشــیم و هم به بهینه سازی 
مصرف گاز بپردازیم همچنین باید به افزایش تولید گاز 
نیز پرداخته شــود.رئیس کمیته گاز کمیسیون انرژی 
مجلس در ادامــه تاکید کرد: ما باید مــردم را در بهینه 
ســازی مصرف دخیل کنیم یعنی مــردم از این بهینه 
ســازی مصرف نفع داشــته باشــند، اگر مردم در این 
بخش منفعت داشته باشــند قطعا همکاری بیشتری 

خواهند داشت.

دولت

مجلس

خریــدار   عضــو کمیســیون اقتصادی 
مجلس با بیان اینکه دولت ســیزدهم نگاه 
ویژه ای بــه جذب ایرانیان  خارج از کشــور 
دارد، گفت: ایجاد تسهیلات بی سابقه برای 
بازگشــت ایرانیان خارج از کشــور فرصتی 
برای آن دســته از هموطنان اســت که به 

توسعه و پیشرفت کشور تمایل دارند.
اصغر ســلیمی، دربــاره ســخنان رییس 
جمهور در راهپیمایــی ۲۲ بهمن مبنی بر 
ایجاد تسهیلات بی ســابقه برای بازگشت 
ایرانیــان خارج از کشــور و رفع محدودیت 
برای آنان که مرتکب اقدامات خلاف قانون 
شده اند، گفت: ایرانیان خارج از کشور ریشه 
در این آب و خاک دارند که برخی به دلایل 
مختلف در سال های گذشته از کشور خارج 
شــده و اکنون خواهان بازگشــت به کشور 
هستند و باید شرایط ورود آنها به سرزمین 
خود فراهم شــود تا آنها بتوانند با احساس 
امنیت در کنــار دیگر هموطنــان خود به 
توسعه و آبادانی ایران در این شرایط کمک 
کنند.عضو کمیســیون اقتصــادی مجلس 
بیان داشــت: بنا بر برخی از آمارها سرمایه 
ایرانیان خارج از کشــور بیش از چهار هزار 

میلیارد دلار تخمین زده می شود که چیزی 
حدود ۲۰ برابر متوســط تولیــد ناخالص 
ملی کشــور اســت و اگر بتوان درصدی از 
این ســرمایه را جذب کرد بخشی زیادی از 

مشکلات اقتصادی کشور قابل حل است.
نماینده مردم سمیرم در مجلس با اشاره به 
تلاش دولت ســیزدهم برای جذب ایرانیان 
خارج از کشور گفت: آیت الله رییسی در سفر 
به دیگر کشــورها در دیدار با تجار و بازرگان 
ایرانی مقیم خواهان بازگشت آنها و سرمایه 
گذاری در کشور شــده که این نقطه عطفی 
در نگاه دولت ســیزدهم به ایرانیان خارج از 

کشور است.
سلیمی برخوردهای ســلیقه ای در اجرای 
قوانیــن را مانع جــذب ســرمایه گذاری 
ایرانیان خارج از کشــور دانســت و گفت: 
پتانســیل ایران برای جذب سرمایه گذاری 
در حوزه های متعدد به دلیل شرایط کشور 
مطلوب است اما برخی برخوردهای سلیقه 
ای در اجرای قوانین اعتماد سرمایه گذاران 
را کاهش می دهد که دولــت در این زمینه 
قول مساعد داده اســت که تسهیلات ویژه 

ای برای جذب سرمایه گذاران فراهم کند.

وی بــا تشــکر از اقــدام دولت بــرای رفع 
محدودیت های بی ســابقه برای بازگشــت 
ایرانیان خــارج از کشــور گفت: مــا باید 
بتوانیم برای جذب سرمایه گذاری در ایران 
و اهمیت ســرمایه خارجــی و داخلی کار 
منســجمی انجام دهیم تا ایرانیان خارج از 
کشور به  صورت هدفمند وارد ایران شوند و 

فعالیت های خود را آغاز کنند.
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس تصریح 
کــرد: بســته وحدت آفرین دولــت، ایجاد 
تسهیلات بی سابقه برای بازگشت ایرانیان 
خارج از کشور و رفع محدودیت حتی برای 

آن دسته از ایرانیانی اســت که در مقاطعی 
مرتکب اقدامــات خلاف قانون شــده اند و 
فرصتی مهم برای آن دسته از ایرانیان خارج 
از کشــور اســت که تمایل دارند به توسعه 

کشور کمک کنند.

بخشودگی دانشجویان در امتداد عفو 
رهبر انقلاب بود

نماینده مردم ســمیرم در مورد بخشودگی 
دانشجویان حاضر در اغتشاشات نیز گفت: 
دولت در امتــداد رویکرد رهبــر انقلاب در 
عفو عمومی جمعی از متهمان و محکومان 
حوادث اخیر با کسب اجازه و موافقت رهبر 
انقلاب دانشــجویان و چهره های فرهنگی، 
ورزشــی، رســانه ای که در اثــر اقدامات 
غیرقانونی مشمول محدودیت هایی شده اند 
را مورد بخشــودگی قرار داد کــه این خبر 
خوبی بــرای تقویت همدلــی و همگرایی 
در جامعه است.ســلیمی دانشــجویان را 
آینده ســازان کشــور خواند و گفت: برخی 
از دانشــجویان بــا توجه به شــرایط ایجاد 
شــده و جنگ ترکیبــی دشــمن از روی 
احســاس و تحت تاثیر رســانه های معاند 

در این اغتشاشات شــرکت کردند که مورد 
بخشــودگی قرار گرفتند و ایــن پیام امید 
بخش، نقشه شــوم دشــمنان برای ایجاد 
نفاق در جامعــه را نقش بــر آب کرد. آیت 
الله سیدابراهیم رئیســی رئیس جمهور در 
حاشــیه راهپیمایی ۲۲ بهمن بــا تأکید بر 
امتداد رویکرد عفو پدرانــه رهبر انقلاب به 
حوزه های سیاســی و اجتماعی در دولت، از 
تســهیلات و رفع محدودیت های بی سابقه 
برای بازگشــت ایرانیان خارج از کشور خبر 
داد و گفــت: دانشــجویان و چهره هایی که 
در اغتشاشات دست به اقدامات غیرقانونی 

زدند، مشمول بخشودگی خواهند شد.
رئیس جمهور افزود: یکی دیگر از محورهای 
بسته وحدت آفرین دولت، ایجاد تسهیلات 
بی سابقه برای بازگشــت ایرانیان خارج از 
کشور و رفع محدودیت حتی برای آن دسته 
از ایرانیانی اســت کــه در مقاطعی مرتکب 

اقدامات خلاف قانون شده اند.
آیت الله رئیسی خاطرنشــان کرد: جزئیات 
بســته دولت به زودی ضمن ابلاغ به وزرا و 
دســتگاه های مربوطه به اطلاع عموم مردم 

خواهد رسید.

معاون حقوقی رئیس جمهور: هیچ کس با اصل مولدسازی مخالفتی ندارد

در ذخیره سازی گاز از سایر کشورهای دنیا عقب هستیم

خریدار  معــاون وزیر خارجــه ایران در 
گفت وگو با یک رســانه عربی تاکید کرد که 
ابرقدرت ها می خواهند که پیشــرفت های 
هســته ای ایــران را تهدید جلــوه دهند 
درحالی کــه فعالیت های هســته ای ایران 
در چارچوب معاهدات آژانــس بین المللی 

انرژی اتمی است.
 علی باقری، معاون وزیــر خارجه ایران در 
گفت وگــو با شــبکه المنار اعــلام کرد که 
انقلاب اســلامی ایران در ســایه استقلال 
توانســت پیشــرفت هایی را محقق کند و 
اســتقلال و دفاع از هویت ملی هدف تمام 
ملت های آزاده اســت اما ابرقدرت ها برای 
تحقق منافع خود خواهان استقلال ملت ها 

نیستند.
وی در بخشــی از گفت وگوی خود با اشاره 
به پیشرفت های علمی و هســته ای ایران 
گفت که ابرقــدرت ها بــرای مقابله با ملت 
ایران می خواهند این پیشــرفت ها را نوعی 
تهدید جلوه دهند، آن ها می خواهند وانمود 
کنند که این دســتاوردها مســالمت آمیز 
نیســت درحالی که این ادعاها صد درصد 
غیرصحیح اســت و فعالیت های هسته ای 
ایران در چارچوب معاهــدات و توافق های 

آژانس بین المللی انرژی اتمی است.
وی گفــت که طی یک ســال گذشــته ما 
شــاهد کندی در روند مذاکرات هسته ای 
هستیم اما این مذاکرات ادامه دارد و اکنون 
مذاکرات در ســطح تبادل پیام ها میان دو 
طــرف ادامــه دارد و دو طــرف همچنین 

رویکردهای خود را اعلام می کنند.
باقری گفت که ایــران هیچ گونــه ارتباط 
مســتقیمی با آمریکا نــدارد و طبیعتا این 
پیام ها از طریق واسطه های اروپایی و گاهی 

اوقات غیر اروپایی رد و بدل می شود.
معاون وزیر خارجه در پاســخ به این سوال 
که جو بایدن، رئیس جمهــور آمریکا اعلام 
کرده اســت که توافق وین مرده است گفت 
که اظهــارات بایــدن در حالی اســت که 
مســئولان آمریکایی بعد از آن در گفت وگو 

با رســانه درخصوص توافق و روند مذاکرات 
اظهارنظر کردند و تبــادل پیام ها همچنان 

ادامه دارد.
وی در مورد ناآرامی های اخیر ایران و نقش 
کشــورهای غربی در آن گفــت که ممکن 
اســت آنها یک محاســبات غلطی داشته 
باشند اما وقتی با واقعیت های ایران مواجه 
شدند متوجه شــدند که چیزی در اختیار 

ندارند.
باقری تاکید کرد که هیچ شــکی نیست که 
آن ها طرح هایی دارند و از ابزارهای مختلف 
علیه ایــران از جمله در زمینــه مذاکرات 
اســتفاده می کنند و ســابقه آن ها چنین 
مســاله ای را نشــان می دهد اما در موضوع 
تحولات اخیر در ایران هیچ چیزی که نشان 
دهد آن هــا بتوانند چنیــن کاری را انجام 
بدهند مشاهده نکردیم و قطعا آنها توانایی 

انجام چنین کاری را نخواهند داشت.
وی گفت که یکی از مهم ترین خطوط قرمز 
ایران در زمینه مذاکرات گرفتن ضمانت ها 

اســت؛ طرف مقابل باید تضمین دهد که به 
تعهدات خود پایبند باشد، هدف اصلی ما در 
مذاکرات برداشــتن تحریم های اقتصادی 
است به گونه ای که ما و ملت تاثیر برداشتن 
تحریم ها را احساس کند و منافع اقتصادی 
ما نباید مقطعی باشد بلکه تداوم پیدا کند، 
ما دائما بر این موضع تاکیــد می کنیم و در 
نشســت اخیر با هماهنگ کننده اتحادیه 
اروپا نیز بر این مساله تاکید کردیم و وی نیز 

این مطالبه ما را پذیرفت.
باقری در پاســخ به این ســوال که آیا جو 
بایــدن تــوان آن را دارد که تمــام تحریم 
های اقتصــادی ایران را بــردارد گفت: در 
نهایت این وظیفه آن ها اســت که تحریم 
هــا را بردارند، آمریکا آمادگــی خود برای 
بازگشــت به برجام را اعلام کرد و کســی 
که برای بازگشــت اعلام آمادگی می کند 
باید به بندهــای توافق پایبند باشــد و آن 

برداشت تحریم ها است.
وی در پاســخ به این ســوال که به نظر شما 

احیای توافق چه زمانی انجام خواهد شــد 
گفت که طبیعتا این مساله به اراده دو طرف 
بســتگی دارد و جمهوری اســلامی ایران 
اعلام کرده اســت که اگر از خطوط قرمزش 
تجاوز نکنند حتــی در زمان کوتــاه آماده 

احیای برجام است.
باقری درمــورد روابط ایران با کشــورهای 
همســایه نیز گفت که حســن همجواری 
اولویت سیاســت خارجی دولــت ابراهیم 
رئیسی است و ما امروز شاهد این امر هستیم 
که روابط ایران با برخی کشورهای همسایه 
که شــبه قطع شــده بود پویاتر شده است، 
امارات و کویت در دولت قبلی سفرای خود 
را از ایران فراخواندند امــا اکنون می بینیم 
که سفرای هر دو کشور به تهران بازگشتند، 
علاوه بر این ما به میزبانــی بغداد چند دور 

گفت وگو داشتیم.
وی درخصوص روابــط تهران و ریاض گفت 
که در دولت قبلی عراق به نخســت وزیری 
الکاظمی تلاش های فراوانی برای نزدیکی 

روابط ایران و عربســتان انجام شد و دولت 
کنونی عراق به ریاست السودانی نیز در حال 
ایفای همان نقش اســت، مذاکرات ایران و 
عربستان درحال پیشــرفت است و این یک 
امر طبیعی اســت که بــرای نزدیک کردن 
روابط به هماهنگــی و گفت وگو و زمان نیاز 

داریم.
باقری در ادامه با اشاره به اختلافات داخلی 
در رژیم صهیونیســتی گفت که توافق های 
سازش نتیجه بخش نخواهد بود و خود ملت 
های عربی مخالف این توافقات هســتند و 
ما در جــام جهانی قطر شــاهد این موضوع 

بودیم.
وی در پاســخ به این ســوال که آیــا رژیم 
صهیونیستی شــما را نگران می کند گفت 
که رژیم صهیونیستی چیزی ندارد که ما را 
نگران کند، اسرائیلی ها حتی نمی توانند به 
مســاله حمله به ایران فکر کنند، اگر آن ها 
شــبی هنگام خواب به حمله کردن به ایران 
فکر کنند مطمئن باشــند که هیــچ گاه از 

خوابشان بیدار نخواهند شد.
معاون وزیر خارجه تاکیــد کرد که مقامات 
ارشد ایران بارها تاکید کردند که از هرنقطه 
مورد حمله قرار گیرد فورا پاسخ خواهد داد و 

همان نقطه را هدف قرار می دهد.
وی درمورد موضع ایران در جنگ روسیه و 
اوکراین نیز گفت که ایران قبل از جنگ نیز 
روابطی با روسیه و اوکراین داشتند و جنگ 
باعث نمی شود که این روابط متوقف شود و 
ما اعلام کردیم که در ایــن جنگ بی طرف 
هســتیم و به هیچ طرفــی در جنگ کمک 
نخواهیم کرد و بــه روابط خــود ادامه می 

دهیم.
باقری درمورد ادعاهای ارســال پهپادهای 
ایرانی به روسیه گفت که این ادعاها را موتور 
رسانه  ای غربی ها مطرح کرده است و آن ها 
می خواهند از این طریق ضعف های خود را 
بپوشــانند و این امر صحت ندارد و هم غرب 
و هم اوکراین نتوانســتند این ادعا را اثبات 

کنند.
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وسیه با ارزهای ملی   حجم مبادلات ایران و ر
60 درصد افزایش یافت

معاون وزیر خارجه روســیه با اشــاره به افزایــش ۶۰ درصدی حجم 
ارزهای ملی ایران و روسیه در مبادلات در سال ۲۰۲۱ گفت: برنامه دو 

کشور افزایش این حجم و تقویت روابط بانکی است.
آندری رودنکو، معاون وزیر خارجه روسیه گفت، مسکو و تهران در نظر 
دارند تا سهم ارزهای ملی شــان در مبادلات تجاری دوجانبه را افزایش 

دهند.وی افزود: دو طرف همکاری در بخش بانکی را تقویت کرده اند.
این مقام روس به خبرگزاری اینترفاکس گفت: » ما به همکاری و تقویت 
فعالیت های تجاری به ارزهای ملی با ایران ادامه می دهیم. سهم ارزهای 
ملی در تســویه های دو جانبه در ســال ۲۰۲۱ از ۶۰ درصد بیشتر شده 
است این روند مثبت در سال گذشته ادامه داشت.«وی خاطرنشان کرد: 
تعامل با ایران از طریق بانک های مرکزی و موسسات اعتباری نیز فعالانه 
در حال توسعه اســت.این دیپلمات روس توضیح داد: » ایجاد یک کانال 
ارتباطی مستقیم میان بانک های روسیه و ایران از طریق همگام سازی 
ســامانه های پیام رســان مالی ملی یعنی SPFS و SEPAM در پایان 
ماه ژانویه، بــر روی کاغذ ثبت شــد.«این اقدام امــکان انجام مبادلات 
فرامرزی را بدون اســتفاده از سیســتم پیام رســان مالی غربی یعنی 
ســوئیفت فراهم می کند.همکاری میان ایران و روسیه سال گذشته در 
بحبوحه تحریم های غرب علیه دو کشــور، شــتاب گرفت. دو کشور در 
طول سال ۲۰۲۲، به توافق هایی برای توسعه همکاری ها از قراردادهای 
تهاتری برای توربین های ایرانی، قطعــات و تجهیزات هواپیما گرفته تا 

قراردادهای ساخت مشترک خطوط لوله گاز طبیعی دست یافتند.
حجم مبادلات تجاری میان تهران و مســکو در سال گذشته ۱۵ درصد 
افزایش یافته اســت و به ۴.۶ میلیارد دلار رســیده اســت. جمهوری 
اسلامی اخیرا به اتحادیه اقتصادی اوراسیا )EEU( به رهبری روسیه را 
امضا کرده است پیوسته که حرکت آزاد کالاها، خدمات و سرمایه میان 

کشورهای عضو را تضمین می کند.

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی خبر داد
خ لوازم خانگی  افزایش ۱۰ تا ۱۵ درصدی نر

 از سوی ۷ تولیدکننده
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی اظهار داشت: اخیرا ۷ شرکت 
قیمت کالاهای خــود را افزایش داده اند اما هنوز لیســت خود را اعلام 
نکرده اند یا در ســازمان ۱۲۴ نمی گذارند. برای نمونه یک شــرکت از 
هفته گذشته ۳۵ درصد بر قیمت کولر افزود تا نسبت به تابستان امسال 
افزایش قیمت ۵۰ درصدی داشــته باشــد. چرا هیچ نهادی سراغ این 

شرکت نمی رود تا دلیل آن را جویا شوند.
اکبر پازوکی در مورد آخرین وضعیت فروش لوازم خانگی اظهار داشت: 
بازار در رکود است. اخیرا نیز چون شــرکت ها نتواستند افزایش قیمت 
داشــته باشــند روی به اقدامات دیگر آورده اند مثلا برخی شرکت ها 

درصد تخفیف خود یا هزینه حمل و نقل را حذف کرده اند.
 وی ادامه داد: وقتی قیمت دلار  و مواد اولیه نوســان دارد تولیدکننده 
تبدیل به »فروشنده پشــیمان« میشــود، یعنی نمی تواند اجناس را 
جایگزین کند. از سوی دیگر در سمت عرضه نیز مردم توان خرید ندارد 
و روی به تهیه اجناس بصورت قســطی آورده اند که البته عواقب آن را 
بعدا متوجه خواهند شــد.رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی با 
تایید افزایش قیمت لــوازم خانگی اظهار داشــت: متاســفانه برخی 
شــرکت ها لیســت قیمت  کالاهای خود را  ارائه نمی کنند اما افزایش 
نرخ را اعمال می کنند که در این شــرایط فروشنده تبدیل به کتک خور 
معامله شــده و به نوعی این افزایش را بــرای او می دانند. نمی دانم چرا 
سازمان حمایت از مصرف کنندگان و وزارت صمت ورود نمی کند؟ اگر 
قرار بر افزایش قیمت کالاهاست باید در ســامانه ۱۲۴ درج شود یا اگر 
نرخ مواد اولیه افزایش داده چرا ســازمان حمایت بصورت رسمی مجوز 

افزایش قیمت نمی دهد تا مردم از سردرگمی خارج شوند.
وی افزود: اخیرا ۷ شــرکت قیمت کالاهای خــود را افزایش داده اند اما 
هنوز لیست خود را اعلام نکرده اند یا در سازمان ۱۲۴ نمی گذارند. برای 
نمونه یک شــرکت از هفته گذشــته ۳۵ درصد بر قیمت کولر افزود تا 
نسبت به تابستان امســال افزایش قیمت ۵۰ درصدی داشته باشد. چرا 

هیچ نهادی سراغ این شرکت نمی رود  تا دلیل آن را جویا شوند.
پازوکی خاطرنشــان کرد: اوایل ســال جاری، قیمــت کالاها بصورت 
رســمی ۱۰ تا ۱۵ درصد افزایش یافت و حالا دوبــاره ۱۰ تا ۱۵ درصد 
اینبار بصورت غیررســمی افزایش دادند. بنابرایــن در مجموع از اوایل 
سال جاری قیمت لوازم خانگی ۲۰ تا ۳۰ درصد افزایش نرخ داشته اند. 
در این شــرایط فروشــندگان در حال نابودی هســتند و باید ماشین 

شخصی خود را فروخته تا از جنس واحد خود کم نیاورد.
وی با انتقاد از قیمت کالاهای داخلی اظهار داشــت: فروشندگان تمام 
اقدامات در راستای حمایت از تولید ایرانی را انجام داده  اند، برای نمونه 
ســر در واحد خود را تغییر داده یا خریدار کالاهای خارجی را ترغیب به 
خرید جنس ایرانی کردیم. اما این اقدامات به چه قیمتی شد؟ آیا رقابت 
عادلانه شد؟ الان یک ظرفشــویی ایرانی زیر ۱۹ میلیون تومان در بازار 

وجود ندارد، آیا با حقوق کارمندی می توان آن را خریداری کرد؟
پازوکــی در مورد تشــخیص کالاهای قاچــاق نیز گفــت: خریداران 
میتوانند از طریق شناســه یا کد رهگیری روی کالا و همچنین سامانه 

جامع گارانتی نسبت به  قاچاق بودن با نبودن آن مطلع شوند.

معاون بنیاد مسکن:
تسهیلات ۲۵۰ و ۳۰۰ میلیون تومانی به واحدهای 

زلزله زده خوی پرداخت می شود
معاون امور بازسازی بنیاد مسکن انقلاب اســلامی از اتمام آواربرداری 
درخوی تا پایان ســال جاری خبر داد و گفت: طبق مصوبه دولت مقرر 
شده تا به هر واحد روستایی تخریب شــده ۲۵۰ میلیون تومان و به هر 
واحد شهری تخریب شــده ۳۰۰ میلیون تومان تسهیلات با سود پنج 

درصد پرداخت شود.

مجید جودی دربــاره روند ارایه تســهیلات به زلزلــه زدگان خوی و 
همچنین امدادرسانی ها با توجه به بارش برف شدید افزود: آواربرداری 
در مناطق زلزله زده با وجود بارش برف در حــال انجام بوده و با توجه به 
اینکه مصوبه دولت برای پرداخت تســهیلات به زلزله زدگان تصویب 
شده اســت، انتظار می رود تا روند بازسازی تســریع شود.طبق مصوبه 
دولت مقرر شــده تا به هر واحد روستایی تخریب شــده ۲۵۰ میلیون 
تومان و به هر واحد شهری تخریب شده ۳۰۰ میلیون تومان تسهیلات 
با سود پنج درصد پرداخت شــودو بلاعوض های مصوب شده که شامل 
اسکان موقت، معیشــتی و مسکن اســت برای هر واحد ۱۱۰ میلیون 

تومان تعیین شده است.

بازار

 مدیرکل دفتر تدوین استانداردهای ملی سازمان ملی 
استاندارد ایران گفت: استاندارد اجباری لوازم خانگی 
تــا پایان هفته جــاری بــر روی پرتال ســازمان ملی 
استاندارد ایران قرار خواهد گرفت که گامی در راستای 

ارتقای ارائه خدمات به مردم خواهد بود.
»آزیتــا خضریان« افــزود: تجدیدنظر در اســتاندارد 
خدمات پس از فروش لوازم خانگی کــه دامنه کاربرد 
آن دربرگیرنــده وســایل برقــی و گازســوز خانگی 
اســت، با مشــارکت همه صاحبنظران، متخصصان و 

دستگاه های اجرایی در کمیته ملی به تصویب رسید.
این مقام مســوول ابراز امیدواری کرد: پــس از انجام 
اصلاحات لازم از سوی این کمیته، تا پایان هفته جاری 

این اســتانداردها بر روی پرُتال سازمان ملی 
استاندارد ایران قرار بگیرد.

وی یادآور شد: اســتاندارد یاد شده به تازگی 
در آخرین جلسه شــورای عالی استاندارد به 
تصویب رسیده است تا گام دیگری در دولت 
سیزدهم در راستای ارتقای ارائه خدمات به 

مردم برداریم.
خضریان خاطرنشــان کرد: به این ترتیب، آن خدماتی 
که باید در حق مردم ارائه شــود مشــمول استاندارد 
اجباری شده و ســازمان ملی اســتاندارد ایران بر آن 

نظارت عالی خواهد داشت.
وی ادامه داد: این استانداردها شامل مباحث متعددی 

از جملــه گارانتی، وارانتی و غیره می شــود 
که کــه از زمــان تحویل کالا به مشــتری و 
نصب در محل زندگی آغاز شــده و بر اساس 
تعهدات تولیدکننده، باید کالاها متناســب 
با اســتاندارد و تضمین شــده باشد. در عین 
حال مصرف کنندگان نیز باید به درســتی از 
وسایل خود استفاده کنند و این نکته بسیار 
مهم است.مدیرکل دفتر تدوین اســتانداردهای ملی 
سازمان ملی استاندارد ایران اضافه کرد: فهرست مراکز 
ارائه دهنده خدمات نیز به همراه شــماره تماس های 
مربوطه باید توســط عرضه کنندگان ارائه و ثبت شود 
تا قابل رصد باشــد.وی اظهار داشــت: در این راستا، 

بازرســانی به موجب این اســتاندارد تایید صلاحیت 
خواهند شد تا بتوان با کمک ســازمان ملی استاندارد 
ایران و سایر دستگاه های ذی ربط، به انجام کنترل های 
لازم پرداخت.مصوبات یکصد و شــانزدهمین نشست 
شــورای عالی اســتاندارد کــه ۵ آذر ۱۴۰۱ با حضور 
آیت الله »سید ابراهیم رئیسی« و سایر اعضای این شورا 
برگزار شــد، از ســوی رئیس جمهوری اسلامی ایران 
برای اجرا به دستگاه های عضو شورای  عالی استاندارد 

و این سازمان ابلاغ شد.
براســاس این مصوبه، اســتاندارد ملی بــرای کاهش 
آلاینده های منابع متحرک و خدمــات پس از فروش 

لوازم خانگی اجباری شد.

یک کارشــناس بازار سرمایه با اشــاره به مصوبه اخیر 
شــورای عالی بورس مبنی بر تقویت عرضه خودرو در 
بورس، گفت: مردم و مصرف کنندگان از عرضه خودرو 
در بورس کالا رضایت دارند و تنها اقدامی که باید انجام 
شود، رشــد عرضه ها و اعلام برنامه زمان بندی توسط 
خودروسازان است تا مردم از تداوم عرضه ها اطمینان 

پیدا کنند.
»محمدحسین ارزانی« به عرضه خودرو در بورس کالا 
و مزایای آن اشــاره کرد و اظهار داشــت: مخالفت ها با 
عرضه خودرو در بورس به علت سودی است که دلالان 
و مافیاهای خودرو در صــورت عرضه خودرو در بورس 

کالا از دست می دهند.
وی اعلام کرد: در طرح مالیات بر عایدی سرمایه هم که 
چند روز پیش کلیات آن در مجلس تصویب شد، شاهد 

مخالف و سنگ اندازی مافیای سرمایه داری 
بودیم تــا بتوانند تا حد ممکــن از پرداخت 
مالیات ســر باز بزنند که در این مسیر دولت 

در برابر مافیا و دلالان کوتاه نمی آید.
به گفته ارزانی، با توجــه ویژه دولت به ایجاد 
شــفافیت و اخذ مالیات بر عایدی ســرمایه، 
روندهای واســطه گری که طی چند ســال 

گذشــته در بازارها شکل گرفته اســت به مرور بهبود 
می یابد و بخشی از ســرمایه ها به جای قرار گرفتن در 

فرآیندهای سفته بازی راهی بخش تولید می شود.
این کارشناس بازار ســرمایه در ادامه به قرعه کشی 
خودرو اشــاره کرد و گفت: بحث عرضــه خودرو در 
قرعه کشی یک طرح مردود است، زیرا تعداد ثبت نام 
متقاضیــان دریافت خــودرو در زمانی کــه نیاز به 

ودیعه و حســاب وکالتی نباشد و همچنین 
قیمت گذاری دستوری نیز اعمال می شود 
به حــدود ۱۰ میلیــون نفر می رســد، در 
صورتی که در قرعه کشــی معــروف چند 
هفته اخیــر، تنها ۲۰ هزار خــودرو در این 

طرح عرضه شد.
وی افزود: ایــن حجم زیــاد از متقاضیان به 
دلیل رانت ایجاد شــده و اســتفاده از این رانت است، 
برای مثال قیمت خودروی پژو پارس در قرعه کشــی 
۲۵۰ میلیون تومان بود؛ اما همین خودرو در بازار آزاد 
۵۰۰ میلیون تومان قیمت دارد و مشخص است، عمده 
افرادی که نام آنها از قرعه شانس بیرون بیاید، اقدام به 

فروش و کسب سود می کنند.
ارزانی ادامه داد: متأســفانه به علت ریسک تورمی که 

از ســال ۹۷ در اقتصاد ایران آغاز شــده، مردم تمایل 
دارند با ســرمایه گذاری در هر بازاری از این تورم فرار 
کنند؛ به همین دلیل حجم بالایــی از نقدینگی در هر 
مقطعی وارد یک بازار می شــود؛ به طوری که سال ۹۹ 
وارد بورس شد و ســال بعد وارد بازار دلار و بعد آن وارد 
بازار مسکن شد و در ۲ ســال اخیر نیز بازار خودرو هم 
به واســطه قرعه کشی و رانت ایجاد شــده در ورود این 

خیل نقدینگی بی نصیب نمانده است.
این کارشناس بازار ســرمایه با بیان اینکه تا سال ۹۴، 
عرضه خودرو توســط خود کمپانی ها بــه صورت نقد 
یا اقســاط انجام می شــد و نهایت یک ماه تاخیر نیز در 
تحویل ها صورت می گرفت، گفت: امروز با بررسی همه 
جنبه هــا، روش عرضه خودرو در بــورس کالا بهترین 

مکانیزم نسبت به سایر راه های عرضه است.

لوازم خانگی

و خودر

خریدار  وزیر امــور اقتصــادی و دارایی 
در مراســم رونمایی از ســامانه مولدسازی 
دارایی های دولــت گفت: در مــورد اموال 
مازاد نهادهای انقلابی و یا اموال ســایر قوا، 
در صورتی کــه رئیس عالی قوه و یا ســایر 
نهادها موافقت کنند، اموال مــازاد آنها نیز 

مولدسازی می شود.
 مراسم رونمایی از سامانه مولدسازی اموال 
دولــت امــروز در وزارت اقتصــاد و دارایی 

برگزار شد.
در این مراسم سید احســان خاندوزی ، در 
جمع خبرنگاران در پاسخ به این پرسش که 
آیا برآوردی از میزان کل اموال دولت و اموال 
مازاد دولت دارید؟ گفــت: برآورد جدیدی 
که به روز شــده باشــد در مورد دارایی های 
دولت نداریــم، طبق آخریــن برآوردها که 
مربوط به ۵ سال قبل است، ارزش این اموال 
»۷ هزار هزار میلیارد تومان« اســت، البته 

این رقم الان دقیق نیست.
وی بــا تأکید بر اینکه در مورد مولدســازی 
دارایی ها به مولدســازی امــوال بانک ها و 
شــرکت های دولتی هم تصریح شده است، 
افــزود: برخــی از مدیران چســبندگی به 
امــوال زیر مجموعــه دســتگاه های خود 
دارند و هیات مولدســازی می خواهد بر این 

چسبندگی غلبه کند.
خاندوزی تصریح کرد: در مورد اموال مازاد 
نهادهای انقلابــی و یا اموال ســایر قوا نیز،  
در صورتی کــه رئیس عالی قوه و یا ســایر 
نهادها موافقت کنند، اموال مــازاد آنها نیز 

مولدسازی می شود. به عنوان مثال جایگاه 
فعلی یک زندان در مرکز شــهر قرار گرفته 
که اگر آن را به نقطه ای خارج از شهر منتقل 
کنیم، می تواند مولد باشــد، امــا همه این 
موارد به شرط موافقت رئیس آن قوه و یا آن 

دستگاه است.
وزیر امور اقتصــادی و دارایــی همچنین 
گفت: برای مولدســازی اموال و دارایی ها از 
اطلاعات سامانه سادا مربوط به دارایی های 
دولت نیز استفاده می شود. برخی از کسانی 

که بــه دنبال اجــرای طرح هــای عمرانی 
و یا تجاری و مســکونی و اموال راکد دولت 
هستند، به جای فشــار آوردن به زمین های 
کشــاورزی می توانند در قالب مولدسازی 
در این طرح مشــارکت کنند و اموال راکد 
دولت را به چرخه تولید و اقتصاد بازگردانند 
و زمانی این اتفــاق می افتد که دولت دندان 

طمع را از اموال مازاد خود بکشد.
وزیر امور اقتصادی و دارایــی تصریح کرد: 
در حال حاضر زمین ها،  انبار و یا مکان های 

تفریحی و رفاهی در اختیار دســتگاه ها قرار 
دارند که اگر در اختیــار تولیدکنندگان و یا 
انبوه سازان قرار گیرد، می توانند مولد شده 
و به تولید ثروت در کشــور کمــک کند و از 
طرفی دولت مراقبت می کند کسانی که این 
اموال را در اختیار می گیرنــد، دوباره از این 
طریق به ســفته بازی و دلالی روی نیاورند، 
بلکه امــوال بلااســتفاده دولــت در قالب 

مولدسازی استفاده شود.
 خاندوزی  در مورد طــرح مالیات بر عایدی 

ســرمایه گفت: این نوع مالیات ابزاری برای 
مقابله با کارهای ســفته بازی و سوداگری 
اســت که هزینه ســوداگری را بالا ببرد و 
مالیات بر عایدی یکی از ضروریاتی اســت 
که کشــورهای پیشــرفته از دهه های قبل 
مقابله با ســفته بازی در دارایی های نامولد 

را گرفته اند.

 قربان زاده: قیمت ها در مولدسازی 
دارایی های دولت رقابتی خواهد بود

در ادامــه این مراســم همچنین حســین 
قربانزاده رئیس ســازمان خصوصی سازی 
در پاســخ به پرسشــی که آیا مولدســازی 
اموال مازاد دولت منجر بــه افزایش قیمت 
ملک در منطقه نمی شود؟ اظهار داشت: بر 
اساس قواعد اقتصاد در هر جایی که عرضه 
بیشتر شود، منجر به کاهش قیمت می شود 
و افزایش عرضه امــلاک و دارایی ها لزوماً به 
افزایش قیمت نخواهــد انجامید. از طرفی 
دولت وقتی کــه تلاش می کنــد در قالب 
طرح ها و لوایح مختلف مردم را از سفته بازی 
بر روی املاک و مســتغلات برحــذر دارد، 
حال چگونه اجازه می دهد خودش از محل 
املاک و دارایی ها درآمد سفته بازی داشته 
باشــد.وی اضافه کرد: در زمینه مولدسازی 
اموال مازاد دولت، چون به روش مزایده ای 
خواهــد بــود و تعــداد زیادی مشــارکت 
می کننــد، بنابراین قیمــت رقابتی خواهد 
شد و اموال دولت هم به بهای ناچیز فروخته 

نخواهد شد.

وی پرتال سازمان ملی استاندارد استاندارد اجباری لوازم خانگی تا پایان هفته بر ر

وها در بورس اعلام شود برنامه مستمر عرضه خودر

بالاخره خودرو به بورس می آید یا نه؟

و در وضعیت قفل شدگی  بازار خودر
نگارعلی  هر چند شورای رقابت عرضه 
خودرو در بورس را ممنوع کرده اما شورای 
عالی بورس رای به تداوم عرضه خودرو در 
بورس داد تا ریسک سرمایه گذاران در بازار 

سرمایه بیش از پیش افزایش یابد.
 عرضه خودرو در بورس کالا در نخســتین 
روزهای سال ۱۴۰۰ آغاز شــد. متقاضیان 
خودرو از این طریق می توانســتند خودرو 
را به قیمتی بالاتر از کارخانــه و پایین تر از 
بازار بخرند اما این اقــدام در نهایت زمینه را 
برای رونمایی از نــرخ جدیدی برای خودرو 
مهیا کرد. برخی کارشناســان با استناد به 
اینکه نرخ ســوم خودرو در حقیقت نرخی 
میانه بازار و کارخانه اســت، ایــن اقدام را 
نوعی دورزدن مصوبات رسمی در خصوص 
قیمت خودرو تلقی می کردنــد. این اتفاق 
البته زمینه را برای رشــد شاخص به لیدری 
خودروسازان فراهم کرد اما در نهایت دامنه 
اختلاف نظرها، سبب شد عرضه خودرو در 

بورس متوقف شود .
رییس سازمان بورس که خود زمانی مخالف 
عرضه خودرو در بورس بــود، وقتی با اعلام 
ممنوعیت این اقدام از سوی شورای رقابت 
مواجه گردید، مســیر شــورای رقابت در 
این حوزه را نادرســت خواند. از سوی دیگر 
خاندوزی وزیر امــور اقتصــادی و دارایی 

تصمیم شورای رقابت را غیرسازنده توصیف 
کرد. در نهایت اما شــورای عالی بورس رای 
به تداوم این اقــدام داده اســت ولی هنوز 
مشــخص نیســت پای خودروها دوباره به 

بورس باز می شود یا خیر .

چه کسانی ضرر کردند؟
شاید بیشــترین متضرران این ناهماهنگی 
کشدار را بتوان سهامداران بورس دانست. 
هر چند در اثر اتخاذ تصمیمات ضد و نقیض 
بازار خودرو بــه نوعی قفل شــده و حجم 
خرید و فروش کاهش یافته اما بررسی های 
صورت گرفته نشان می دهد ریزش شاخص 
بورس طبق گفته رئیس ســازمان بورس، 
نزدیک به صد هزار میلیارد تومان از ارزش 
دارایی هــای ســهامداران را کاســت. این 
ریزش البته در اثر توقــف عرضه خودرو در 

بورس رخ داد.
ماجرا امــا تنها به شــورای عالــی بورس و 
شــورای رقابت ختم نمی شــود . بر اساس 
مصوبه کمیســیون تلفیق، سازوکار بورس 
کالا همچنان مورداســتفاده قــرار خواهد 
گرفت، اما ایــن مصوبه نیاز بــه تصویب در 
صحن مجلــس دارد؛ آنچه در کمیســیون 
تلفیق مصوب شد، این بود که خودروسازان 
مکلف هستند تمامی خودروها را در بورس 

کالا عرضــه کنند و قیمت پایه هم توســط 
شــورای رقابت و بــر اســاس روش تعیین 
کاســت پلاس )cost plus( انجام خواهد 
شد. همچنین تصمیم گیری عرضه خودرو 
در بورس کالا از شورای رقابت اخذ می شود 
و به بورس کالا سپرده خواهد شد. همچنان 
تعیین قیمت خودرو بر عهده شورای رقابت 
خواهد بود و تمامی موارد بر اساس اصل ۴۴ 

قانون اساسی انجام خواهد شد.
حــالا قرار اســت عرضــه ۵۰۰ دســتگاه 
ریســپکت برای اولین بار در بــورس کالا و 
ادامه عرضه فیدیلیتی، کارا و کامیون در ۲۵ 
بهمن ۱۴۰۱ در بــورس کالا انجام خواهد 

شد.

چه کسی مخالف عرضه خودرو
 در بورس است

بــه نظر می رســد دامنــه اختلافــات در 
خصوص عرضه خودرو در بــورس فراتر از 
شورای رقابت و شورای عالی بورس است. 
پیش از ایــن وزارت صمت نیــز مخالفت 
خود را با عرضــه خودرو در بــورس اعلام 
کــرده بــود. اظهــارات و مخالفــت وزیر 
صمت در ماه های نخســت امســال منجر 
به توقــف عرضه خودرو در بــورس کالا در 
تاریخ ۱۷ خــرداد ماه شــد و در همان ایام 

بود کــه منوچهر منطقی، معــاون صنایع 
حمل ونقل وزیــر صمت طی نامــه ای به 
ســلطانی نژاد، مدیرعامل بــورس، گفت: 
»تعیین قیمت خودروها بــر عهده وزارت 
صمت و بــا هماهنگی ســتاد تنظیم بازار 
امکان پذیر بوده و حتی خودروهایی که بر 
مبنای تصمیمات شورای رقابت، مستثنی 
از قیمت گذاری هســتند نیز مشمول این 
مصوبه خواهند بود. به همین دلیل، عرضه 
خودرو در بورس کالا مغایر این قانون بوده 

و باید لغو شود.«
دی ماه سال جاری بود که سخنگوی وزارت 
صمت اعلام کــرد: وزارت صمت مخالفتی 
با عرضه خودرو بورس کالا نــدارد و فرآیند 
عرضه خودروهای جدیــد در بورس کالا در 
چارچوب نظر شورای رقابت و وزارت صمت 

صورت خواهد گرفت.
امید قالیباف اظهار کــرد: وزارت صمت به 
همراه وزارت امور اقتصادی و دارایی به هیچ 
عنوان با عرضه خودرو در بورس کالا مخالف 
نیســتند اما با اتمام مهلــت قانونی مصوبه 
ســران قوا در تعیین قیمت خودرو توسط 
ستاد تنظیم بازار، شــورای رقابت به حوزه 
تعیین دســتورالعمل قیمت گذاری خودرو 
ورود پیــدا کرده که همیــن موضوع عرضه 
خودرو در بورس کالا را بــا ابهاماتی همراه 

ساخته است.
هر چه هســت وعده های دولــت در حوزه 
خودرو نه تنها عملی نشــده است بلکه روند 
افزایشــی نرخ خودرو ایــن کالای مصرفی 
بادوام را بیش از پیش به کالای ســرمایه ای 

تبدیل کرده است.



سخنگوی قوه قضاییه خبر داد

ونده سرقت از صندوق امانات بانک ملی و استرداد به ایران دستگیری دو متهم اصلی پر

جزئیاتی از لایحه  ارتقا امنیت زنان

چرا کلمه خشونت در لایحه حذف شد؟
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رئیس سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران:
 در حال ساخت ماهواره برای پیش بینی

 زلزله هستیم
رئیس ســازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایــران گفت: ما در حال 
ساخت ماهواره ای به نام آیات هســتیم که این ماهواره برای پیش بینی 
زلزله است. اینطور به نظر می رســد که ساخت ماهواره برای پیش بینی 
زلزله سخت باشــد، اما با حمایت های دکتر محمدعلی زلفی گل، وزیر 
علوم؛ کارهای علمی که منجر به حل مشــکلات می شــوند، شــکوفا 

می شوند.
 دکتر حسن زمانیان در نشســت مدیران حقوقی دانشــگاه ها، مراکز 
آموزش عالی، پژوهشــی و فناوری که در سازمان پژوهش های علمی و 
صنعتی ایران در حال برگزاری است، گفت: سازمان پژوهش های علمی 
و صنعتی ایران برای نخستین بار در کشــور به فعالیت های ماهواره ای 
ورود کرد. متخصصانی که در این پژوهشگاه مشــغول به کار بودند، به 

سازمان ها و مجموعه های دیگر رفتند و در حال فعالیت هستند.
وی با بیان اینکه ســازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران، ســیر 
تکاملی در تولید دانش را طی کرده اســت، توضیح داد: ما توانســتیم 
ماهواره مصباح را بســازیم. فعالیت ها محدود به ســاخت این ماهواره 

نیست و همچنان ادامه دارد.
زمانیان درباره دیگر دســتاوردهای ســازمان پژوهش هــای علمی و 
صنعتی ایران، گفت: ما توانسته ایم دستگاه بیماران دیالیزی را بسازیم و 
آن را صادر کنیم. در جلسه ای که حدود ۲ هفته قبل با هلال احمر ایران 
برگزار کردیم، از ما خواســتند دســتگاه دیالیز  فرزنیوس را که ساخت 
آلمان است، بومی سازی کنیم ؛ ما پس از ۵ نسل دستگاه دیالیز به دنبال 
این هستیم که دستگاه دیالیز پرتابل بســازیم تا دیگر نیازی به حضور 

بیماران در بیمارستان ها نباشد. 
وی تصریح کرد: پس از اینکه دکتر زلفی گل به عنوان وزیر علوم منصوب 
شــد، معاونت فناوری و نوآوری را در وزارت علوم ایجــاد کرد و اجرای 
دو طرح را به من محول کرد. نخســتین طرح، در خصوص جشــنواره 
خوارزمی اســت که در دو شــاخه جوانان و بین المللی برگزار می شود. 
وزیر علوم از من خواستند که شاخه جدیدی با عنوان فناوری و نوآوری 

اضافه شود. این جشنواره در ۹ اسفند برگزار خواهد شد. 
زمانیان دربــاره طرح دوم وزیر علــوم، توضیح داد:طــرح دوم مربوط 
به ایجاد پــارک علم و فناوری بین المللی جمهوری اســلامی اســت. 
ساختمان و اساس نامه آن تنظیم شــده است. این پارک می تواند محل 

مناسبی برای تبادلات علمی باشد. 
وی گفت: ســازمان پژوهش های علمی و صنعتی که از نظر اهمیت در 
جایگاه معاونت وزیر بود، در دوره های قبلی دچار تنزل جایگاه شده بود، 

اما در دوره کنونی به سطح قبلی خود بازگشته است. 
رئیس ســازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران خاطر نشان کرد:  
شورای حکیمان را تشــکیل داده ایم که ۲۳ طرح کلان و مسئله محور 
در این شورا احصا شــده اســت تا با انجام آن ها بتوانیم بتوانیم آینده 
پژوهشی کشور را راهبری کنیم. مســیر و امتداد پژوهش های کشور 
و پژوهش های مســئله محور را تا ســال ۲۰۵۰ محاســبه کرده ایم. 
بررسی ها حاکی از آن اســت که رفع تغییرات اقلیمی در کانون توجه 
قرار گرفته اســت. ما با توجه به معیارهای جهانی، یک نقشــه علمی 

تعریف کرده ایم.
 

نشســت مدیران حقوقی دانشــگاه ها، مراکز آموزش عالی، پژوهشی و 
فناوری با حضور وزیر علوم، تحقیقات و فناوری، محمد دهقان، معاون 
حقوقی رئیس جمهــوری؛ حکمتعلی مظفری، رئیــس دیوان عدالت 
اداری در محل ســازمان پژوهش های علمی و صنعتــی ایران در حال 

برگزاری است .

بسته جامع آموزشی توانبخشی ویژه کم توانان 
ذهنی در ۳۰۹ مرکز اجرا می شود

 مدیرکل امور توانبخشی روزانه و توانپزشکی سازمان بهزیستی کشور 
از تدوین و اجرای بســته جامع آموزشــی توانبخشــی ویژه کم توانان 
ذهنی خبر داد و گفت: اجرای این بســته در ۲۷۹ مرکز روزانه آموزشی 
توانبخشــی معلولان ذهنی و ۳۰ مرکز روزانه چندمعلولیتی با کاربری 

ذهنی در دستور کار قرار گرفته است.
 رامین رضایی افزود: کارگاه آموزشی اجرای بسته جامع آموزشی 
توانبخشی کم توانان ذهنی در مراکز روزانه معلولان ذهنی و چند 
معلولیتی سازمان بهزیســتی ویژه برگزیدگان آزمون علمی این 
شیوه نامه از سراسر کشــور در روزهای ۲۴ تا ۲۷ بهمن و ۳۰بهمن 
تا ۳ اســفند ســال جاری در اســتان های اصفهان و فارس برگزار 

می شود.
وی با اشاره به شــیوع اختلالات رشدی و ذهنی در جامعه و اهمیت 
تشــخیص بهنگام و ارائه مداخلات توانبخشی برای این اختلالات، 
گفت: ســازمان بهزیســتی ضمن برنامه ریزی در توســعه مراکز 
غیردولتی آموزشی و توانبخشی، مراکز حرفه آموزی و کارگاه های 
تولیدی حمایتــی ویژه افــراد دارای معلولیت ذهنی در سراســر 
کشــور را از طریق ارائه مجوز بــه متخصصان مجــرب راه اندازی 
کرده است و در این راستا، بسته های آموزشی- توانبخشی مناسب 
تدوین شــده اســت همچنین نســبت به برگــزاری کارگاه های 
آموزشــی مختلف به منظور ایجاد وحدت رویــه در اجرای برنامه 
های آموزشــی و توانبخشــی روز دنیا در مراکز و ارتقای ســطح 
خدمات و بهبود ســطح توانمنــدی و اســتقلال توانخواهان تحت 

پوشش اقدام کرده است.
مدیرکل امور توانبخشــی روزانه و توانپزشکی سازمان بهزیستی کشور 
اظهارداشــت: با توجه به ویژگی های خاص کودکان کم توان ذهنی که 
نیازمند برنامه آموزشــی و توانبخشی منســجم با دربرگیرندگی تمام 
جنبه های مهارتی هستند، دفتر امور توانبخشــی روزانه و توانپزشکی 
بهزیســتی با همکاری موسسه توانبخشــی ولیعصر)عج(، شیوه نامه و 
بسته جامع آموزشی توانبخشــی کم توانان ذهنی را تدوین کرده است 
که پس از اجرای آزمایشی و موفق این مجموعه در ۱۳ استان و ۲۱ مرکز 
روزانه آموزشی توانبخشی، اجرای کشــوری بسته را در دستور کار قرار 
داده اســت.رضایی گفت: در این اجرای کشوری، همه مسئولان فنی و 
مربیان مراکز یادشده در ۶ مرحله آزمون استاندارد و سراسری شرکت 
کرده اند که از بین افراد شــرکت کننده، افراد برتر با عنوان مســئولان 

آموزش ۳۱ استان کشور برگزیده شده اند.
وی اضافه کرد: برگزیــدگان در دو گروه و در روزهــای ۲۴ تا ۲۷ بهمن 
در اســتان اصفهان و ۳۰ بهمن تا ســوم اسفند ســال جاری در استان 
فارس به صــورت عملی و در محیــط مرکز، آموزش هــای تکمیلی را 
دریافت می کنند. این افراد در برنامه ای منسجم و تحت نظارت مدیران 
آموزشــی، این آموزش را به مربیــان مراکز اســتان های متبوع خود، 

منتقل خواهند کرد.

دیوار

 مدیرعامل ســتاد معاینه فنی خودروهــای تهران از 
آغاز راه اندازی تعمیرگاه های تخصصی ویژه بانوان در 

مراکز معاینه فنی شهر تهران خبر داد.
 شــادی مالکی اعلام کرد: به مناسبت ایام اله دهه فجر 
و چهل و چهارمین سالگرد پیروز انقلاب اسلامی اولین 
تعمیرگاه خودرو ویــژه بانوان در مرکــز معاینه فنی 

آبشناسان در غرب تهران راه اندازی شد.

وی در توضیــح این رویکرد جدیــد و راه اندازی اولین 
واحد تعمیرگاهی مختص بانوان گفت: در حال حاضر 
مرکــز معاینه فنی آبشناســان روزانه ۷۰۰ دســتگاه 
خودرو در مراجعه اول پذیرش می کند که از این تعداد 
حدود ۱۸۰ دستگاه خودرو در آزمون های معاینه فنی 
مردود و نیاز به مراجعه به بخش تعمیرگاهی جهت رفع 

ایراد دارد.

به گفته مالکــی، از خودروهــای دارای نقص فنی بالغ 
بر ۳۰ درصد یعنی تعداد ۵۵ دســتگاه خودرو متعلق 
به بانوان است که در نظرســنجی انجام شده در مراکز 
معاینه فنی شهر تهران نشــان می دهد بخش کثیری 
از مراجعه کنندگان بانو به بخــش تعمیر گاهی مراکز 
به منظور رعایت موازین، سهولت در ارتباط و احساس 
امنیت و اعتماد بیشــتر تمایل به استفاده از یک فضای 

کاری مختص به بانوان را دارند.
وی خاطرنشان کرد: در همین راستا ستاد معاینه فنی 
به عنوان طرح آغازین نسبت به ایجاد و راه اندازی مرکز 
تعمیرگاهی ویژه بانوان در یکــی از مراکز معاینه فنی 
غرب تهران اقدام و در گام های بعدی پس از دستیابی 
به بهترین الگو نســبت بــه توســعه آن در کلیه مراکز 

معاینه فنی شهر تهران اقدام خواهد کرد.

تعمیرگاه

خریدار  لایحه ارتقاء امنیت زنان در مقابل 
سو رفتار در کمیســیون اجتماعی مجلس 
تصویب شد و نمایندگان مجلس می گویند؛ 
حذف کلمه خشــونت از لایحه یک اصلاح 

مثبت هوشمندانه است.
رونمایی از لایحه ارتقا امنیت زنان در مقابل 
سو رفتار هفته گذشــته با حضور قاسم پور 
رئیس فراکســیون زنان، انصاری و رحمانی 
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس برگزار در 
ساختمان شــیخ فضل الله نوری برگزار شد. 
نمایندگان مجلس می گویند؛ پیشــگیری 
از ســو رفتار علیه زنــان، تقویت مداخلات 
اجتماعی بــرای پیشــگیری از وقوع جرم، 
ایجاد اتصال بین دســتگاه ها در حمایت از 
زنان در برابر آســیب از اهداف کلیدی این 
لایحه است. همچنین ارتقای امنیت روانی 
زنان در محیط خانواده و مهــارت افزایی و 
توانمندسازی اقتصادی زنان آسیب دیده از 

دیگر محورهای این لایحه است.
همچنین به گفته نماینــدگان مجلس این 
موضوع ابتدا در سومین نشست اندیشه ای 
راهبردی بــا مقام معظم رهبــری مطرح و 
شروع کار از سوی معاونت امور زنان رئیس 
جمهوری شــکل گرفت سپس پیش نویس 
اولیه تهیه و به هیأت دولت ارسال شد. پس 
از آن به دلیل وجود مقــررات قضائی به قوه 
قضائیه ارســال و پس از بررسی در دولت به 
مجلس ارسال شد و سرانجام بهمن امسال 
در کمیســیون اجتماعی مجلس شــورای 
اسلامی تصویب شــد. به گفته نمایندگان 
مجلس این لایحــه دارای نــو آوری های 
حمایتی و پیشــگیرانه همچنیــن نو آوری 
های حقوقی و قضائی اســتو به لحاظ سطح 
بنــدی محتوایی لایحه در ۳ ســطح تدابیر 
پیشگیرانه، تدابیر حمایتی و تدابیر حقوقی 

و قضائی است.
فاطمه قاســم پور رئیس فراکســیون زنان 
مجلــس در مــورد لایحــه پیشــگیری از 
آســیب دیدگی زنان و ارتقای امنیت آنان 
در برابر ســو رفتار اظهارداشــت: زنانی که 
برای خروج از کشــور با دلیــل غیر موجه 
همســر مواجه می شوند بر اســاس لایحه 
پیشگیری از آســیب دیدگی زنان و ارتقای 
امنیت آنان در برابر ســو رفتــار می توانند 
مدارک و مســتندات خود را به دادگاه ارائه 
کنند و دادگاه موظف است از خارج از نوبت 
این موضوع را رســیدگی کند و بر اســاس 
تشخیص قاضی مجوز خروج زن به خارج از 

کشور صادر می شود.
وی افزود: افزایش ضمانــت اجرای قانون، 
تلاش جهت برقراری تناســب بین حمایت 
از زن و تحکیــم خانــواده، افزایش ضمانت 
اجــرای قانون، اتخــاذ رویکــرد فرایندی 
و پرهیــز از نــگاه جزیــره ای بــه بخش ها 

همچنین اتخاذ نگاه واقــع گرایانه و پرهیز 
از تکالیف غیر قابل اجرا برای دســتگاه های 

اجرایی از مبانی گفتمانی این لایحه است.

ایجاد سامانه یکپارچه ارائه خدمت
 به زنان آسیب دیده

قاســم پور گفت: ایجاد ســامانه یکپارچه 
ارائه خدمت به زنان آســیب دیده حمایت 
حقوقی از زنان فاقد شناسنامه و سایر اسناد 
هویتــی، درمان رایگان زنان آســیب دیده 
در موارد فوریت دار، اصــلاح مقررات راجع 
به صدور گذرنامه مقــررات راجع به صدور 
گذرنامه بــرای زنان، الــزام تأمین خوابگاه 
برای دانشــجویان دختر بی سرپرســت یا 
بد سرپرســت از نوآوری هــای حمایتی و 

پیشگیرانه این لایحه است.
وی بیان داشــت: ایجاد حلقــه اتصال بین 
دستگاه های اصلی در موضوع زنان در برابر 
آسیب به منظور پرهیز از رویکرد جزیره ای 
از طریق ایجاد سامانه پنجره ارائه خدمت از 

دیگر موارد مورد توجه در این لایحه است.
مجیــد انصاری ســخنگوی کمیســیون 
اجتماعــی مجلــس در نشســت خبری 
از  پیشــگیری  لایحــه  از  رونمایــی 
آســیب دیدگی زنــان اظهارداشــت: نگاه 
مبتنی بر کرامت انســان در اســلام مورد 
تاکید قرار گرفته و هر گونه رفتار ســو علیه 

زنان مغایر با این کرامت است.
وی دربــاره ویژگی های ایــن لایحه گفت: 
جرم انگاری اجبار زنان بــه ازدواج و طلاق، 
تشدید مجازات مرتکبین جرم علیه زنان و 
مجازات زوجی که علم به ازدواج اجباری زن 
با خود دارد همچنین مجازات شــوهری که 
همسر خود را از خانه اخراج یا مانع ورودش 

به خانواده شــود از نو آوری هــای حقوقی و 
قضائی این لایحه اســت.انصاری با اشــاره 
اینکه این لایحه ۵۱ مــاده دارد و به صورت 
یک فوریتی به هیأت رئیســه ارائه می شود، 
گفت: درخواست پیشــنهاد رابطه نامشروع 
بــا زن و تشــدید مجــازات این جــرم در 

محیط های کاری در نظر گرفته شده است.
وی گفت: جرم انگاری ارسال بدون رضایت 
پیام، تصویر، نماد یا محتوای مســتهجن و 
مبتذل به زنان و تشدید مجازات مرتکبین 
جرم علیه زنان کم توان ذهنی و جســمی از 

دیگر مواد این لایحه است.
ســخنگوی کمیســیون اجتماعی مجلس 
خاطر نشــان کرد: وعده ازدواج با پیشنهاد 
طلاق به زن متأهل نیــز در این لایحه جرم 
انگاری شده و برای فراری دادن زن از محل 
ســکونت خود با اکراه تهدید، یــا فریب نیز 

مجازات در نظر گرفته شده است.
انصاری بیان داشــت: تشــدید مجازات هر 
کس که مرتکــب قتل عمد زنی شــود و به 
هر علت قصاص نشود از دیگر ماده های این 

لایحه است.

انتقاد از حذف کلمه خشونت در لایحه
اما برخی منتقدین می گویند لایحه اساساً 
وجود خشــونت علیه زنــان و به خصوص 
خشــونت خانگی را به رسمیت نمی شناسد 
و حتــی در تمام متن آن یک بــار هم کلمه 
خشونت نیامده اســت. درباره این موضوع 
به ســراغ فاطمه رحمانی عضو کمیسیون 
اجتماعی مجلــس رفتیــم وی در این باره 
گفت: در لایحه پیشگیری از آسیب دیدگی 
زنان و ارتقای امنیت آنان در برابر ســو رفتار 

اصلاحات مثبتی صورت گرفته است.

وی افزود:نخســتین اصلاح مثبت صورت 
گرفته جایگزینی هوشمندانه واژه خشونت 
در لایحــه با مفهوم ســو رفتار و آســیب و 
مبتنی کــردن آن بر مبنای فقــی و قانونی 
است تا از این طریق تبدیل زن حمایت پذیر 
از کنشگری منفعل در تأمین امنیت زنان به 
کنشگری فعال و پیشــگیری از سو رفتار را 

شاهد باشیم.
نخســتین اصــلاح مثبت صــورت گرفته 
جایگزینی هوشــمندانه واژه خشــونت در 
لایحه با مفهوم ســو رفتار و آسیب و مبتنی 
کردن آن بــر مبنای فقهی و قانونی اســت 
تا از این طریق تبدیــل زن حمایت پذیر از 
کنشــگری منفعل در تأمین امنیت زنان به 
کنشگری فعال و پیشــگیری از سو رفتار را 
شاهد باشــیم.رحمانی بیان داشت: تقویت 
رویکرد حل مسئله در لایحه در بخش های 
پیشــگیرانه، حمایتی و کیفــری، کاهش 
مفاد جرم انگاری لایحــه و تقویت رویکرد 
ترمیمی، تعاریف شفاف از مفهوم به کار برده 
شــده در لایحه بر خلاف متن ارسالی دولت 
که مفاهیم فاقــد تعریف مشــخص بودند 
همچنیــن ایجاد فصل نظــارت و پایش در 
لایحه و ایجاد حلقه اتصال بین دستگاه های 
اصلــی در موضوع حمایت از زنــان در برابر 
آسیب به منظور پرهیز از رویکرد جزیره ای 
از طریق ایجاد ســامانه پنجره ارائه خدمات 
و رفع خلاء قانونی در مــواردی که قتل رخ 
داده و بــه دلایلی قصــاص رخ نمی دهد از 

اصلاحات مثبت صورت پذیرفته است.
این نماینده مجلس گفت: همچنین ایجاد 
تکلیف برای شــورای پیشــگیری از وقوع 
جرم جهت ارائه پیشــنهادهای اصلاحی و 
مشــارکت در فرآیند تدویــن پیش نویس 

قوانیــن، همچنیــن واســپاری موضــوع 
هماهنگی و نظارت بر دستگاه های اجرایی 
از وزارت دادگســتری به وزارت کشــور به 
منظور تقویت ساز و کار نظارت و هماهنگی 
با ســایر قوانین مرتبــط به ویــژه تکالیف 
شــورای اجتماعی کشــور و فراهم کردن 
امکان مداخله مددکاران سازمان بهزیستی 
یا دفاتــر امور زنــان و خانــواده و ضابطان 
دادگستری در شــرایط خطر شدید الوقوع 
برای زنان جهت رفع خطر کاهش آســیب و 
پیشــگیری از حقوق یا تکرار جرم با الزام به 
ذکر ادله ضرورت مداخلــه و ایجاد تکالیف 
مشــخص برای دفاتر امور زنــان و خانواده 
قوه قضائیه در ســطح اســتان و شهرستان 
به منظور تزریــق رویکرد حل مســئله در 
فرآیندهای قضائی از دیگر اصلاحات مثبت 

انجام شده است.
رحمانی گفت: شناســایی زنان و دختران 
آســیب دیده یا در معرض آسیب، اسکان و 
مددکاری قضائی، حمایت اقتصادی درمان 
و روان درمانگری همچنین توانمند سازی و 
مددکاری از تدابیر حمایتی این لایحه است 
همچنین ســاماندهی نهادها و پژوهش ها، 
شناســایی موقعیت های آسیب زا، مناسب 
سازی فضای کالبد شــهری، ارتقای آگاهی 
و مهرات افزایی از تدابیر پیشــگیرانه لایحه 
و محرمانه تلقی کردن اطلاعات زنان آسیب 
دیده، استفاده از وکلا و کارشناسان رسمی 
به صــورت معاضدتی، جــرم انگاری های 
جدیــد و ایجاد فوریــت در رســیدگی به 
پرونده، تشــدید مجازات هــای مربوط به 
حمایت از زنان از تدابیــر قضائی این لایحه 

است.

1۵ دستگاه متولی حمایت از زنان
وی بیان داشت: ۱۵ دستگاه و نهاد مسئول 
از جملــه نیــروی انتظامی، قــوه قضائیه، 
شهرداری ها، ســازمان زندان ها، وزارت راه 
و شهرســازی، سازمان بهزیســتی، وزارت 
تعاون کار و رفاه اجتماعی، سازمان پزشکی 
قانونــی، وزارت بهداشــت، شــورای عالی 
پیشگیری از وقوع جرم، صدا و سیما، وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، ســازمان اداری و 
اســتخدامی و آموزش و پرورش در اجرای 

این لایحه مسئول هستند.
وی بیــان داشــت: افزایــش مجــازات 
فرزندکشــی از ۳ تا ۱۰ ســال حبس به ۱۵ 
سال و بیشــتر از دیگر مواد این لایحه است 

که مورد توجه قرار گرفت.
لایحه ارتقا امنیت زنان در مقابل ســو رفتار 
قرار اســت به صورت یک فوریتی به هیأت 
رئیسه مجلس ارائه شــود و حالا باید منتظر 
ماند و دید حمایــت از زنان بــه ویژه زنان 

آسیب پذیر چگونه اجرایی خواهد شد.

خریدار  سخنگوی قوه قضاییه توضیحاتی 
پیرامــون پرونده هایی همچون  ســرقت 
از بانک ملــی، بابک زنجانــی، محمودرضا 
خاوری و مقایسه دستگاه قضایی در دوران 

رییسی و محسنی اژه ای ارائه داد. 
مسعود ستایشــی درباره آخرین وضعیت 
پرونده ســرقت از صندوق امانات بانک  ملی 
گفت: در خصــوص این پرونــده همکاران 
ما در دادســرای عمومی و  انقــلاب تهران 
)ویژه ســرقت(  و همچنین بازپرس محترم 
پرونده با همــکاری ماموران آگاهی تهران و 
کارشناسان  و مســئولین ذیربط بانک ملی 
اقدامات موثری را در مســتند کردن اموالی 

که کشف شده به انجام رساندند.
ستایشــی افزود:  تاکنون ۲۶ نفر در پرونده 
سرقت از صندوق امانات بانک ملی دستگیر 
شــده اند و اتهام متهمان تحصیــل اموال 
مسروقه و بعضا پولشویی اســت. ۲۰ نفر از 
متهمان با قرارهــای ســنگین وثیقه آزاد 
شده اند و  ۲ متهم اصلی هم در ترکیه بودند 
که دستگیر شدند و موجبات استرداد آن ها 

فراهم شده است.
وی ادامــه داد: تاکنــون ۹۵ درصد طلاها 
و ۱۰۰ درصد ارزهــا و مســکوکات به بزه 
دیدگان مسترد شده اســت و  آن ۵ درصد 
باقیمانــده طلاجات هم بــه دلیل اختلاف 
بزه دیدگان بوده اســت و امیدواریم ظرف 

ماه های آتی، پرونده به نتیجه برســد؛ البته 
بعضی از اموال در این پرونــده به آپارتمان 
در قائمشهر و اقلام دیگر مانند خودروهای 
شاســی بلند لوکس تبدیل شــده و نیاز به 
بررسی های دقیق دارد و در صورت حصول 

نتیجه نهایی اعلام می شود.

دولت کانادا برای استرداد خاوری 
همکاری نمی کند 

ستایشــی درباره بازگرداندن محمودرضا 
خاوری مدیرعامل اســبق بانک ملی گفت: 
درخواســت اســترداد و اعــلان قرمز در 
خصوص خاوری انجام شده است، اما دولت 
کانادا همکاری لازم را در خصوص استرداد 

خاوری ندارد.

بابک زنجانی در زندان است
ســخنگوی دســتگاه قضا دربــاره آخرین 
وضعیت پرونده بابــک زنجانی گفت: حدود 
۵۰۰ میلیــون یورو از محل امــوال داخل و 
خارجی بابک زنجانی به شــرکت ملی نفت 
واگذار شده است. هم چنان متهم در اختیار 
ضابط و در زندان اســت. با همکاری خوب و 
موثــر وزارتخانه های نفت و امــور خارجه و 
وزارت کشور و بانک مرکزی، از سایر اموالی 
که متهم در خــارج کشــور دارد، موضوع 
انتقالی اموال به داخل کشــور و وزارت نفت 

در دستور کار است.
وی درباره اعمال تخفیــف در حکم قطعی 
اعدام  بابک زنجانی گفت: تخفیف در حکم 
این پرونده با قاضی صــادر کننده و مرجع 

قضایی ذی ربط است. 

از حدود  14 هزار میلیارد تومان فرار 
مالیاتی پیشگیری کردیم

ســخنگوی قــوه قضاییه دربــاره اقدامات 
دستگاه قضایی برای جلوگیری از فرارهای 
مالیاتی گفــت: باید از تمــام ظرفیت ها در 
قوا اســتفاده کنیم که در کشــور به ثبات 
اقتصادی برســیم تا فرار مالیاتی نداشــته 
باشــیم زیرا فرار مالیاتی،  ابعــاد اقتصادی 
جامعه را مخدوش می کند. بازرسی ها نشان 
داده که توانســتیم در حوزه مالیاتی موفق 

باشــیم و  از حدود  ۱۴ هزار میلیارد تومان 
فرار مالیاتی پیشگیری کنیم؛ البته این امر با 
حضور مستمر همکاران بازرسی کل کشور 
در ادارات و نظارت در فرآیندهای مناقصات 
و مزایده ها انجام شده است. همچنین باید 
پرداخت مالیات بصورت یکســان باشد زیرا 
در غیر این صورت اگر خدایی ناکرده کسی 
مالیات کمتری بدهد، تبعیض نارواســت و  

خلاف اصول قانونی است.
ستایشــی درباره مقایســه اقدامــات قوه 
قضاییــه در زمان ســیدابراهیم رئیســی 
و محســنی اژه ای گفــت: بنده ۴۴ ســال 
در خدمــت دســتگاه قضایــی در مناصب 
گوناگــون بــودم. در هر دو دوره ریاســت 
آقایان رییسی و محســنی اژه ای بر دستگاه 
قضایی اقدامات خــوب و ارزنده ای صورت 
گرفته اســت.وی تاکیــد کرد:جناب آقای 
رییسی در زمان ریاســت بر دستگاه قضا بر 
تحول در قوه قضاییه تاکید داشــت و اکنون 
هم حجت الاسلام محسنی اژه ای به تحول 
و تعالی و تکریم ارباب رجوع و پاســخگویی 
مطلوب به مطالبات مردم و پیشــگیری از 
اطاله دادرســی و توجه ویژه به پرونده های 
کثیر الشــاکی تاکید دارد. با تغییر مدیریت 
عالی در قــوه قضاییــه و اقداماتــی که در 
مدیریت حاصل شــده، اقدامات گذشــته 
نفی نشده اســت بلکه بهتر از قبل هم شده 

است .ســخنگوی قوه قضاییه درباره اعمال 
مجازات های جایگزین حبــس و تاثیر آن 
بر کاهش جمعیت کیفــری زندان ها گفت: 
مجازات های جایگزین حبس از تاسیسات 
ارفاقی است که احصا شده و بسیار متفکرانه 
و با دقت و هوشــمندانه طراحی شــده  و به 
تصویب رســیده اســت. ستایشــی افزود: 
طبق مــاده ۶۴ قانون مجازات اســلامی، 
مجازاتهای جایگزین حبس عبارت اســت 
از دوره مراقبت، خدمــات عمو می رایگان،  
جزای نقدی روزانــه و محرومیت از حقوق 
اجتماعی  که در صورت گذشــت شــاکی و 
وجود جهات تخفیف با ملاحظه نوع جرم و 
کیفیت ارتکاب آن، آثار ناشی از جرم، سن، 
مهارت، وضعیت، شخصیت و سابقه مجرم، 
وضعیت بزه دیده و ســایر اوضــاع و احوال، 

تعیین و اجرا می شود.
وی بــا بیان اینکــه اجرای مجــازات های 
جایگزین حبس باعث بازپروری اجتماعی 
افراد می شــود، گفت: تاسیسات و نهادهای 
ارفاقی، ابزارهای قانونی موثری در مســیر 
اتخاذ سیاســت جنایی مناسب و مطلوب و 
کارآمد به شــمار می آید. توســعه مجازات 
های جایگزین حبس تاثیر مســتقیمی در 
همه امور زندان و بهبــود وضعیت زندانیان 
دارد  و باعــث رضایتمنــدی خدمــات 

بهداشتی و سلامت زندانیان می شود.

و ویژه بانوان در تهران راه اندازی اولین تعمیرگاه خودر
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»دوزیست« به شبکه نمایش خانگی می آید
 فیلم سینمایی »دوزیست« به نویسندگی و کارگردانی برزو نیک نژاد از 

چهاشنبه )۲۶ بهمن( در شبکه نمایش خانگی عرضه می شود.
به گزارش روابط عمومی فیلم نت، فیلم ســینمایی »دوزیســت« که 
چندی پیش در ســینماها اکران شده بود مســتقیما به شبکه نمایش 
خانگی می آید و از چهارشــنبه )۲۶ بهمن( به طور اختصاصی از سوی 

پلتفرم »فیلم نت« عرضه می شود.
این فیلــم پیش از ایــن اکران آنلاین و عرضه اینترنتی نشــده اســت 
و فیلم نت برای حمایــت از مخاطب تصمیم گرفته اســت عرضه فیلم 
را به گونه ای انجام دهد که دارندگان اشــتراک ایــن پلتفرم می توانند 
بدون دادن هزینه جداگانه و در قالب اشــتراک خود به تماشای این اثر 

بنشینند.
فیلم نت به تازگی طرح »ارایه اولین بار آثار ســینمایی در شبکه نمایش 
خانگی بدون هزینه مضاعف و در قالب اشــتراک« را در دستور کار قرار 

داده و در آینده فیلم های دیگری را نیز عرضه خواهد کرد.
»دوزیست« به کارگردانی و نویســندگی برزو نیک نژاد و تهیه کنندگی 
سعید خانی محصول سال ۱۳۹۸ اســت که در بخش سودای سیمرغ 
سی و هشتمین دوره جشــنواره فیلم فجر در ۱۳۹۸ نیز حضور داشت. 
چهارمین ســاخته ســینمایی نیک نژاد، در بین فیلم هــای محبوب 

مردمی جشنواره آن سال قرار گرفت.
این فیلم به دلیل محدودیت های اکران در زمان شــیوع کرونا در سال 
۱۴۰۱ اکران عمومی شد و یکی از فیلم های پرفروش سال ۱۴۰۱ لقب 

گرفته است.
در خلاصه داستان »دوزیست« که توســط خود نیک نژاد نوشته شده، 
آمده است: در جنوب شــهر جوانی به نام عطا با پدرش زندگی می کند 
و دو تن از دوســتان خود را نیز به خانه راه داده اســت. کلفتی که برای 
همسایه شان کار می کند، دلبســتگی خاصی به این جوان دارد که عطا 
از آن بی خبر اســت. این کلفت، دختری را به خانه عطــا می آورد و ادعا 
می کند که دخترخاله اش اســت و از عطا می خواهــد برای چند روزی 
مخفیانه او را در منزل خود نگه دارد. عطا می پذیرد و ماجراها با ورود این 

دختر به خانه شروع می شود...
جواد عزتی، هادی حجازی فر، پژمان جمشــیدی، سعید پورصمیمی، 
ستاره پســیانی، الهام اخوان، مجید نوروزی و مانی حقیقی، نقش های 

اصلی این فیلم را برعهده دارند.

وختند سینماها بیش از ۵ میلیارد تومان فر
 سینماهای کشور در ۳ روز تعطیلی اخیر موفق شدند تا گیشه خود را از 

مرز ۵ میلیارد تومان عبور دهند.
 سینماهای کشور طی روزهای پنجشــنبه، جمعه و شنبه موفق شدند 
با جذب ۱۳۵ هزار و ۶۰۰ مخاطب، گیشــه ای معــادل ۵ میلیارد و ۵۰ 

میلیون تومانی را محقق کنند.

این میزان فروش در نتیجه نمایش ۵ هزار سانس به دست آمده است.
طی ایــن ۳ روز، کمــدی بخارســت بــا ۵۰ هــزار و ۶۰۰ مخاطب، 
پرتماشاگرترین فیلم سینماهای کشور بود. گیشه ۳ روزه این فیلم نیز 

با ۱ میلیارد و ۹۰۶ میلیون تومان بسته شد.
ملاقات خصوصی با ۱ میلیــارد و ۱۵۳ میلیون تومان، چپ، راســت با 
۹۹۶ میلیون، لوپتو بــا ۲۶۸ میلیون، جزیره طلایی بــا ۲۲۲ میلیون و 
پالتو شتری با ۲۱۳ میلیون تومان، پرتماشــاگرترین و پرفروش ترین 

فیلم های سینمای ایران طی این مدت بودند.
سینمای ایران در شــرایطی موفق به تحقق گیشه بیش از ۵ میلیاردی 
شده که مقارن با آخرین روزهای جشنواره فجر بود. عموما در روزهای 
جشــنواره، ظرفیت بســیاری از فیلم های روی پرده، به آثار جشنواره 
اختصاص پیدا کرده و طبیعتا فیلم های معمول، با اســتقبال چندانی 

مواجه نمی شوند.
به همیــن دلیل، همزمان بــا اســتقبال خوبی که در ســینماهای 
مردمی، از آثار جشــنواره بــه عمل آمــد، این میزان اســتقبال از 
فیلم های روی پرده به دلیــل تقارن با روزهای پایانی جشــنواره و 
مســافرت عده  زیادی از مردم، یک آمار خوب محســوب می شــود 
که در ادامه فرآیند استقبال مردم از ســینماها طی یک ماه  اخیر به 

حساب می آید.
با توجه به پایان یافتن جشــنواره، انتظار می رود که فرآیند اســتقبال 

مردم از فیلم های روی پرده، با اقبال بیشتری همراه شود.

 میزبانی هم زمان ۱۴ استان از جشنواره 
موسیقی فجر

سی و هشتمین جشنواره موســیقی فجر علاوه  بر میزبانی پایتخت، 
به طور همزمان در ۱۴ اســتان دیگر کشــور هم برگزار می شود و در 
مجموع ۱۶۶ اجرای صحنــه ای در پهنه ایــران روی صحنه خواهد 

رفت.
به گزارش ســتاد خبری سی وهشــتمین جشنواره موســیقی فجر، 
همزمان با برگزاری جشــنواره موســیقی فجر در تهران، ۱۶۶ اجرای 
صحنه ای در اســتان های آذربایجان شــرقی، البرز، بوشهر، مازندران، 
کرمانشاه، لرســتان، زنجان، همدان، کهگیلویه و بویر احمد، خراسان 
شــمالی، جنوب کرمان، گیلان، گلســتان و هرمزگان به روی صحنه 

خواهد رفت.

اســتان گلســتان با ۳۴ اجرا، آذربایجان شــرقی ۲۰، کرمانشاه ۱۸، 
خراســان شــمالی ۱۴، زنجان ۱۲، هرمزگان ۱۲، جنوب کرمان ۱۱، 
کهکیلویه بویراحمد ۱۱، مازنــدران ۸، همدان ۶، بوشــهر ۶، البرز۵، 
لرســتان ۵ و گیلان با ۴ اجرای صحنه ای میزبان ســی و هشــتمین 

جشنواره موسیقی فجر خواهند بود.
سی وهشــتمین جشــنواره موســیقی فجر از ۲۸ بهمن ماه تا ســوم 
اســفندماه ۱۴۰۱ به دبیری بهزاد عبدی در بخش های رقابتی )جایزه 
باربد( و غیررقابتی برگزار خواهد شــد و جایزه ترانه، جایزه موسیقی و 
رسانه، بخش سرود و نشست های پژوهشــی برنامه های دیگر این دوره 

از جشنواره خواهد بود.

قاب

شبکه رادیویی تهران طی یک فراخوان، از علاقه مندان 
به شــاخه های مختلف گویندگی و بازیگری رادیویی با 
هدف اســتعدادیابی، برای شرکت در مســابقه »آورد 
صدا« دعوت به عمل آورده اســت. مهرانا رزم آرا،  تهیه 
کننده برنامه جدید »آورد صــدا« با بیان این خبر گفت: 
برنامه »آورد صدا« از علاقه منــدان گویندگی با هدف 
استعدادیابی شــرکت کنندگان در شاخه های مختلف 
گویندگی دعوت به عمل می آورد.وی خاطرنشان کرد: 
به منظور ارزیابی اولیه شرکت کنندگان و تعیین سطح 
و آموزش علاقه مندان شــاخه های مختلف گویندگی 
و اجرا، کارگاه آموزشــی دو روزه ای طــی روزهای  ۴ و 
۵ اســفندماه، در برج آزادی تهران برگزار خواهد شــد. 
کارگاه دو روزه پیش از مســابقه با هدف ارتقاء ســطح 

مســابقه و بالا بردن ســطح اجرای شــرکت 
کنندگان و کاهش اســترس آنهــا، تدارک 
دیده شده اســت.رزم آرا با اشاره به دوره های 
ایــن کلاس ها گفــت: با هدف پاسداشــت 
زبان فارسی، شــرکت کننده ها زیبا گویی، 
شــناخت ریشــه واژگان و افعال را توســط 
دکتر فربود شــکوهی آمــوزش می بینند. 

تعیین ســطح و اســتعدادیابی شــرکت کنندگان، 
انتخاب ژانر مناسب هر شرکت کننده، انتخاب موضوع 
و متن اجرا برای هر شــرکت کننــده از دیگر اقداماتی 
اســت که همراه با آموزش و تمرین با تک تک شرکت 
کنندگان بر اســاس ژانر و متن انتخابــی انجام خواهد 
شــد.علاوه بر اینها، شنبه ۶ اسفند در ســازمان صدا و 

سیما ضبط مسابقه آورد صدا با حضور داوران 
و پیشکســوتان حوزه صدا ـ بهروز رضوی و 
علیرضا جاویدنیا ـ برگزار خواهد شــد.رزم 
آرا اضافــه کــرد: از دیگر اهــداف برگزاری 
این کلاس های آموزشــی انتخــاب موضوع 
و متن اجراســت. اصلاح و آمــوزش متون 
انتخابی و شــیوه های خوانش و بیان درست 
از منظر زبان فارســی اســت.به گفته تهیه کننده این 
برنامه، آموزش ها شــامل انواع شــاخه های گویندگی و 
هنر صدا و اجــرا، از اجرای صحنه و پادکســت تا دکلمه، 
کتاب گویا و بازیگری رادیو اســت.وی افزود: این برنامه 
علاوه بر موارد یادشــده یک فرصت آموزشــی برجسته 
برای علاقه مندان هنر صدا و گویندگی اســت و فرصتی 

برای کشــف اســتعدادهای نوظهور خواهد بود. مسابقه 
اســتعدادیابی رادیویی »آورد صدا« کاری از گروه اخلاق 
و زندگی شــهروندی رادیو تهران که جمعه ها از ساعت 
۱۶:۳۰ روی موج اف.ام ردیــف ۹۴ مگاهرتز می رود.رزم 
آرا خاطرنشان کرد: علاقه مندان جهت شرکت در برنامه 
با ارسال دو واژه آورد صدا به سامانه ۱۰۰۰۸۵۹۰ و ثبت 
مشخصات خود در لینک ارسالی سامانه، در لیست دعوت 
ما قرار خواهنــد گرفت. از جمله نکات ویــژه این رویداد 
حضور داوران برجسته و شــاخص در حوزه صدا، اجرا و 
نمایش است؛ بهروز رضوی داور، علیرضا جاوید نیا داور، 
مهرانا رزم آرا داور، علیرضا تابان گوینده و امیر حیدری به 
عنوان بازیگردان صداپیشــگان بخش بازیگری رادیو با 

این مسابقه رادیویی همکاری می کنند.

مدیر شــبکه نســیم با حضور در محل ضبط مسابقه 
»شهروند و مافیا« از روند تولید این برنامه بازدید کرد. 
سید محمدرضا خوشرو، مدیر شــبکه نسیم به همراه 

احمد لنگرودی، مدیر تولید و امیرعباس اشرف، مدیر 
تامین برنامه با حضور در محل ضبط مسابقه »شهروند 
و مافیا« از روند تولید این برنامه بازدید کردند.سلطانی، 

تهیه کننده »شــهروند و مافیا« نیز بیان کرد: ســری 
جدید »شــهروند و مافیا« در ۱۱۱ قســمت و طی سه 
فصل از شبکه نسیم پخش خواهد شــد. در فصل اول 

که هم اکنون در ۳۷قسمت روی آنتن این شبکه است 
سعی شده تا با بار نمایشی و طنز و استفاده از آیتم های 
پشت صحنه اوقات مفرحی برای بینندگان ایجاد شود.

رادیو

مسابقه

خریدار  مرتضــی زارع ـ بازیگر و گوینده ـ 
مدتی است که به عنوان راوی با برنامه ادبی 
»قندون« همکاری دارد. او معتقد است، این 
برنامه هیچگاه کهنه نخواهد شد و علتش را 
چنین برمی شمارد: »نیاز جامعه است که از 

ادبیات کلاسیک کشورشان مطلع شوند.«
او که در مجموعه هــای تلویزیونی »نابرده 
رنج«، »هشــت و نیم دقیقه« و »دراکولا« 
ایفای نقش کرده اســت، هیچگاه خودش 
را مجری نمی دانــد، بازیگری اولویت اولش 

است و این حرفه را ادامه خواهد داد.
مرتضــی زارع درباره کلیت فضــای برنامه 
ادبی »قندون«، توضیحاتــی را ارائه کرد. او 
همچنین بر ضرورت پرداختــن به ادبیات 

کشور در برنامه های تلویزیونی تاکید کرد.

هدف اصلی مان در »قندون« مخاطب 
جوان و نوجوان است

زارع با توضیح کلی درباره برنامه »قندون« 
چنیــن بیان کــرد: فصــل دوم »قندون« 
مدتی است روی آنتن شبکه نسیم رفته که 
همچون فصل اول شامل ۱۲۰ قسمت است. 
متاسفانه ما از ادبیات کلاســیکمان روز به 
روز فاصله گرفته ایم و هرچه پیش می رویم 
و نســل های جوان تر می آینــد، این فاصله 
بیشتر می شــود که شاید بخشــی از آن به 
این دلیل باشد که سرگرمی آدم ها متفاوت 
شده است. به عنوان مثال همین بازی های 
کامپیوتــری و حتی خــود تلویزیون باعث 
شــده از کتاب خواندن فاصلــه بگیریم. از 
طرفی هم چون زبان ادبیات کلاســیکمان 
کمی سنگین اســت طبیعتاً آدم هایی هم 
که به این حوزه علاقه دارند متاسفانه یا نمی 
توانند زبان را ســاده کنند یــا متوجه نمی 

شوند پس اصطلاحاً از خیرش می گذرند.
زارع خاطرنشان کرد: از سویی دیگر بخشی 
هم به خود رســانه برمی گردد که وظایفی 
دارد و باید ارتباط میان ما و فرهنگ و آداب 
و رسوم و ادبیات قدیم مان را حفظ و پررنگ 
کند. بنابرایــن به این نتیجه رســیدیم که 
جای برنامه ای مثل »قندون« در تلویزیون 
خالی است. البته اســاتید بزرگی سال های 

گذشته این کار را کرده اند اما کاری که ما در 
این برنامه کردیم هدف گذاری اصلی مان را 
روی ســنین پایین تر یعنی جوان و نوجوان 
گذاشــتیم.وی ادامه داد: یکی از نکاتی که 
باید در ایــن زمینه رعایت مــی کردیم این 
بود که زبان را به ســمت بچه های امروزی 
می بردیم تا جذب برنامه شــوند؛ بنابراین 
از عبارات و کلماتی اســتفاده کردیم که در 
محاوره آنها وجــود دارد. دوم اینکه فضای 
طنزی که در بســیاری از حکایت ها حاکم 
اســت را پررنگ تــر کردیم بر این اســاس 
نویسنده بخشی از حکایت ها را به یک آیتم 
نمایشی تبدیل می کند. مثلا حکایت هایی 
که چند صد سال گذشته بوده را روایت می 
کنیم اما ناگهان  می گوییم هوس پاســتیل 
کرده ام! در واقعیت ایــن امر وجود ندارد اما 
به دلیل اینکه طنز داســتان را بیشتر کنیم، 
در دل داستان آوردیم که باعث شود فضای 

طنز بهتری ایجاد شود.

طنز در هر زمانی نیاز جامعه است
این بازیگــر تلویزیون در ادامه در پاســخ به 

اینکه فکر می کنید در جامعه فعلی اینگونه 
برنامه ها چقدر مخاطب داشــته باشــند؟ 
اظهار کرد: طنز همیشــه در همه دوران ها 
برای آدم ها جذاب است؛ به خصوص وقتی 
از تلویزیون پخش شــود. وقتی از درگیری 
های ذهنی و مشــکلات روزمره به خانه می 
رسیم و پای تلویزیون می نشینیم، طبیعتا 
دوســت داریم برنامه هایی ببینیم که ما را 
از فضاهای خسته کننده جدا کند و حداقل 
چند لحظه ای خنده به لبمان بیاورد. همین 
حکایت هایی که در »قنــدون« روایت می 
شــود به اندازه کافی جذاب هســتند اما ما 
سعی کردیم با فضای طنز، جذابیت را بیشتر 
کنیم تا مخاطب را درگیــر کنیم. تحت هر 
شــرایطی و در هر زمانی طنز نیــاز جامعه 
اســت و باید باشــد. تلویزیون هم باید روی 

این مقوله کار کند.
او همچنین در پاســخ به این پرســش که 
در پرداختن به بخش های طنــز  تا چه حد 
دســتتان باز بود؟ بیان کرد: دوستان سعی 
می کنند بیشــترین کمک را به ما داشــته 
باشــند؛ ضمن اینکه ما خودمان هم از خط 

قرمزهــای مشــخص آگاهی داریــم ولی 
طبیعتا خــط قرمزها در بخــش طنز کمی 
متفاوت تر اســت؛ به همین دلیل دوستان 
تا جای ممکن کمــک می کنند تا کارمان را 
بهتر انجام بدهیم اما طبیعی است جاهایی 
هم ممکــن اســت بگویند فــلان موضوع 
را نمی توانیم داشــته باشــیم و شاید برای 
مخاطب شــوخی برخورنده ای باشد اما در 
کل میان شبکه و عوامل تولید تعامل وجود 

دارد.

قصد توهین و جسارت نداریم، 
بینندگان درک کنند

زارع ســپس به بالا رفتن ظرفیت مخاطبان 
اشــاره کرد و گفت: به نظرم مخاطبان هم 
باید کمــی درک کننــد و ایــن ظرفیت را 
داشته باشــند که اگر ما شــوخی می کنیم 
قرار نیســت این شــوخی به همــه جامعه 
ســرایت پیدا کند. مــا در حکایــت های 
قدیمی مثالی داریم که مــی گوید وزیری 
بود که پســرش کمی نادان بود. اگر ما از این 
مثال اســتفاده می کنیم اولا باید بگویم این 

حکایت متعلق به چند سال پیش است، دوم 
اینکه ما قصدمان توهین و جسارت به کسی 
نیست چه آدم گذشــته و چه آدم امروزی. 
قصد ما این است که به واسطه حکایت هایی 
که در برنامه روایت می شود چیزی بگوییم 
که به درد جامعه بخورد و از دردی ســخن 
بگوییم که شــاید برای همه تاریخ باشــد. 
مخاطب باید این نگاه را داشــته باشــد که 

همه چیز را جمع نبندد.
او ســپس با بیان اینکه برنامــه »قندون« 
کهنه نخواهد شــد، توضیح داد: »قندون« 
جزو برنامه هایی اســت کــه هیچگاه کهنه 
نمی شود و همیشــه مخاطب دارد. ادبیات 
و طنز هر دو نیاز جامعه هســتند و تکراری 
نمی شوند؛ ضمن اینکه بازخوردهای فصل 
اول برنامه خیلــی خوب بــود و مخاطبان 
از برنامه راضــی بودند. اینکه مــا از زندگی 
گذشــتگانمان چیزهایی دستگیرمان می 
شود جالب اســت و به این واسطه ادبیات و 

فرهنگ کشورمان را هم مرور می کنیم.

بازیگری اولویت اولم است
بازیگر ســریال های رســتوران خانوادگی، 
بی گناهان، نابرده رنــج، محکومین، بانوی 
ســردار و دراکولا در پاســخ به اینکه اکنون 
در حوزه بازیگری همچنان فعال هســتید؟ 
خاطرنشــان کرد: آخریــن کار تلویزیونی 
ام ســریال »بی نشــان« بود. من در برنامه 
»قنــدون« مجری نیســتم و در راســتای 
همان بازیگــری کارم را ادامه می دهم. من 
هیچ وقت خودم را مجری نمــی بینم بلکه 
روایتگری می کنــم. بنابراین تعریف راوی 
با مجــری بودن خیلــی تفــاوت دارد. من 
بازیگری خواندم و همین حوزه را هم ادامه 

خواهم داد چون دوستش دارم.
مرتضــی زارع در پایــان دربــاره کارهای 
جدیدش اعلام کرد: اکنون در سریال »بچه 
محل« به کارگردانی وحید امیرخانی که در 
حال تولید اســت بازی دارم. همچنین یک 
ســریال دیگر پیشنهاد شــده که فیلمنامه 
اش را خواندم و قرار اســت پیش از ســال 

جدید تولید شروع شود.

مسابقه استعدادیابی برای اجرا و گویندگی

ودی می آید وند و مافیا« جدید به ز »شهر

برش های منقطع از جشنواره فیلم فجر

از اجتماع چهره های موجه تا یاد سردار...
خریدار  چهل و یکمین دوره جشــنواره 
فیلم فجر با وجود همه منفی بافی ها به پایان 
رسید و باز ثابت شد که تنها جشنواره وطنی 
که همــواره و در همه شــرایطی مخاطب 
دارد همین جشــنواره فجر اســت که هم 
سالن های سینماهایش مخاطب دارد و هم 

اختتامیه آن.
اول. یکــی میگفت جشــنواره فجــر تنها 
جشنواره ای اســت که بدون ساندیس هم 
می توان مخاطب را به آن کشــاند و دیگری 
گفت اصلا برای جشــنواره فجــر نیازی به 
کشاندن مخاطب نیست و مخاطب خودش 
می آید، همــان طوری که برای تماشــای 
دربی همیشــه مخاطب هســت. جشنواره 
فجر تنها جشنواره اســت که در همه ادوار 
مخاطب دارد و امســال هم با همــه فراز و 
نشــیب ها بیش از صد هزار بلیت برایش به 
فروش رفت و البته که این دســتاورد را باید 
ترمیم و اصلاح کرد و به ســمت بهتر شدن، 

پیش برد.
دوم. اختتامیه جشــنواره فجر امســال کم 
چهرهِ موجه سینمایی نداشــت. از علیرضا 
زرین دست متخصص باســابقه و بی نظیر 
بگیرید که بارها و بارها قــاب های ماندگار 
ساخته تا ابوالفضل پورعرب ستاره ماندگار 

سینما تا جمال شــورجه کارگردان مومن 
و بااخلاق وطنی تا تکنیســین های حاذق 
نظیر علیرضا علویان، شــهرام خلج تا فرهاد 
قائمیــان و هومــن برق نورد کــه همواره 
بــی آلودگی های سیاســی کوشــیده اند 
نقش آفرینی های اســتاندارد داشته باشند 
و کنار همه اینها یک مجــری توانمند به نام 
محمدرضا شــهیدی فرد که بی خودنمایی 
و بــا آرامش و صحبــت اضافــی و در عین 
همراهی بــا مخاطبــان، اختتامیه طولانی 
فجــر۴۱ را جلو برد. کاش ایــن گونه چهره 
های موجــه تکثیر یابند در تمام شــمول و 
محافل سینما. آدم موجه بااخلاق کاربلد در 
سینمای ما کم نیست و فقط باید غور کرد و 

از آنها استفاده جست.
سوم. مجید صالحی در اختتامیه جشنواره 
فجر۴۱ گلــه کــرد از اینکه چــرا برخی از 
همکارانــش بابــت اظهارات خود ســیبل 
شــده اند. بد نیســت به مجیدخان که آدم 
خوش شانسی هم بوده که سیمرغ اشتراکی 
با استاد علی نصیریان نصیبش شده بگوییم 
هیچ کس با اظهارنظر بازیگران کاری ندارد. 
مشــکل رفتار دوگانه برخی اســت که هم 
دستمزدهای هنگفت میلیاردی ارگان های 
نظام را بــرای پــاره ای آثار کــم مخاطب 

می گیرند و هم علیه نظــام توییت می زنند. 
مجیدجان! یک ســوزن به همکاران بزنید و 
یک جوالدوز به مخاطبــان! مخاطبان واقعا 
از این همه تناقض خسته شده اند. همکاران 
شما حتی زیربار مالیات دادن هم نمی روند 
و فراوان از منابع نظام اســتفاده می کنند و 
باز می خواهنــد بگویند نظام، بد اســت. نه 
برادرجان! هیچ جای دنیا نمی شود پیمانکار 
ارگانی بود و در عین حال علیه آن ارگان، بد 
و بیراه گفت. راســتی مجیدجان! آن عینک 

زرد هم مبارک.
چهارم. جشنواره امسال فجر هم فیلم های 
خصوصــی خوبی مثل چرا گریــه نمیکنی 
و پرونده باز است را داشــت و هم فیلمهای 
ارگانی خوبی مثل ســینمامتروپل و اتاقک 
گلی و هــم فیلمهای خصوصی متوســط و 
ضعیف و هم فیلمهای ارگانی ضعیف. در این 
بین برخی آثار هم بودند که خط داســتانی 
شــان یادآور آثار دیگران بود ولی در تیتراژ 
به این مساله اشــاره نکرده بودند. مثلا فیلم 
وابل یادآور فیلم مســافران بهــرام بیضایی 
بود یا فیلم عطرآلود شــبیه فیلم امشــب 
شــب مهتابه محمدهادی کریمــی بود یا 
ســینمامتروپل جاهایی یادآور ناصرالدین 
شاه آکتور ســینمای محســن مخملباف 

بود ولی هــر چه تیتراژ فیلم هــا را کاویدیم 
و حرفهای نشســت ها را مرور کردیم کلمه 
ای درباره این شباهت ها حرفی از سازندگان 
نشنیدیم. خیلی خوب اســت که فیلمهای 
ماندگار ســینما مجددا بازســازی شود و 
در ســینمای دنیا حتی امثال پاپیون را نیز 
بازســازی کرده اند ولی باید یاد بگیریم که 
حتی اگر یک پاراگراف از جایی نقل میکنیم 
حتما به منبع اشــاره کنیم تا آیندگان هم 
بیاموزند حین برداشــت از ما، حق مولف را 

رعایت کنند.
پنجم. حســن ختام جشــنواره فجر زمانی 
بود که محمدعلی باشــه آهنگر کارگردان 
برنده جایزه بهترین فیلــم از متروپل آبادان 
گفت و میــدان مینی که برخــی به غلط در 
برابر جوانترها قرار داده اند ولی عذرخواهی 

نمیکنند! این کارگردان خواســتار اقتدای 
عملی به سردار شــد که میگفت همه اینها 
بچه های ما هســتند و اگر اشتباه کنید باید 
عذرخواهی کنیــد. آهنگــر از آذربایجانی 
گفت کــه گرفتار زلزلــه اســت، از وارثان 
شــهیدان باکری که باید کمکشــان کرد و 
اینکه باید درباره قفقاز فیلم ســاخت. آنچه 
این کارگردانِ باهوش در تجمیع متخصصان 
برای ســاخت آثارش بیان کــرد، حرف دل 
خیلی از ماســت. واقعا چرا فقط از ســردار 
حرف میزنیم و چرا همان کلیــدواژه گفته 
های ســردار که باید همه جوانــان را با یک 
نگاه دید به مشــی عملیاتی مدیران ما بدل 
نمی شــود. بله، اگر واقعا مرد میدان هستید 
و مدعی علاقه به ســردار سعی کنید به تمام 

جوانان این ملک به یک چشم نگاه کنید...
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 آقای رئیس فقط برای آمدن خودش 
عجله داشت!

سپهر ستاری در شــرایطی که چند ماه از پایــان جام جهانی ۲۰۲۲ 
قطر می گذرد اما نیمکت تیم ملــی هم چنان بلاتکلیف مانده و وضعیت 
مشخصی ندارد. در این بین مهدی تاج، رئیس فدراسیون فوتبال هم در 
صحبت های خود بارها اعلام کرده که فدراســیون هیچ عجله ای برای 
انتخاب ســرمربی جدید تیم ملی ندارد و قصد دارد در آرامش و فرصت 
لازم در این خصــوص تصمیم گیری کند. تــاج درحالی این صحبت ها 
را مطرح کــرده که تیم ملی یک مــاه دیگر فیفــادی را در پیش دارد و 
باید پیش از آن ســرمربی جدید معرفی شــود تا فرصت آماده ســازی 
ملی پوشــان از دســت نرود. از طرفی این روزها لیگ برتر هم در حال 
برگزاری است و به روزهای حساس خود رسیده ولی تیم ملی سرمربی 

ندارد که مسابقات و عملکرد بازیکنان را در نظر بگیرد.
از صحبت های اخیر مهدی تاج اینطور به نظر می رســد که فدراسیون 
فوتبال بنــا به دلایلی قید جــذب مربی خارجی را زده اســت. افزایش 
قیمت دلار و تحریم های بین المللی که کار انتقال پول را ســخت کرده 
مهم ترین دلایلی است که باعث شده تاج تصمیم به استخدام سرمربی 
داخلی بگیرد. البته همین حالا مربیان خارجــی چون پاکو خمز، ژوزه 
مورایس و ریکاردو ســاپینتو در کنار چندین بازیکن خارجی در لیگ 
برتر فعالیت دارند و هر ماه دستمزدشــان را دریافت می کنند اما انگار 
فقط فدراسیون فوتبال اســت که نمی تواند پول منتقل کند که این هم 

خودش جای سوال دارد.
با این حال در میان مربیان داخلی هم گزینه ای که در دســترس باشد 
و بتواند هدایت تیم ملی را بر عهده بگیرد به ســختی یافت می شــود. 
مربیانی چون جواد نکونــام، امیر قلعه نویی و فرهــاد مجیدی از جمله 
اســامی مطرح شــده بودند که همگی تیم دارند و در کوران مسابقات 
هستند. آن ها حتی اگر در بین گزینه های تیم ملی باشند هم بعید است 
بتوانند در این مقطع از تیم خود جدا شــوند. البته حضور همین اسامی 
هم خودش حرف و حدیث زیادی دارد. نکونام در فولاد شرایط چندان 
خوبی ندارد و امسال خوب نتیجه نگرفته است. امیر قلعه نویی هم پس 
از شــروع خوب و حضور در جمع مدعیان چند هفته ای است که نتیجه 
نمی گیرد و چند پله در جدول سقوط کرده. از طرفی فرهاد مجیدی هم 
در امارات عملکرد سینوسی داشته و کلا مربیگری در تیم ملی هم برای 
او خیلی زود است.در چنین شرایطی اگر فدراسیون همچنان به حضور 
مربی داخلی اصرار داشته باشــد، شانس وحید هاشمیان برای نشستن 
روی نیمکت تیم ملی بیش از ســایر گزینه ها خواهد بود. گفته می شود 
فدراســیون هم روی زوج او و کریــم باقری نظر مثبتی داشــته و بعید 

نیست که تصمیم به استفاده از آن ها بگیرد.
با این حال موضوع نگران کننده در خصــوص تیم ملی و حتی تیم امید 
این است که انگار انتخاب ســرمربی جدید در اولویت های فدراسیون 
فوتبال قرار ندارد. اتفاقی که بســیار تعجب برانگیز است و می تواند در 
آینده به این دو تیم به خصــوص تیم ملی بزرگســالان ضربه بزند. در 
حال حاضر کمتر از یک ســال تا آغاز جام ملت های آسیا در کشور قطر 
باقیمانده و تیم ملی نباید به همین راحتی فرصت های آماده سازی را از 
دســت بدهد. به خصوص که ترکیب فعلی بازیکنان حاضر در تیم ملی 
دارای میانگین ســنی بالایی است و ســرمربی آینده باید از همان روز 
اول برای تغییر نســل و اضافه کردن نفرات جوان برنامه ریزی کند که 
این خودش نیازمند زمان است.در حال حاضر اســتدلال تاج و بعضی 
اعضای فدراسیون فوتبال این اســت که تیم ملی تا عید اردو و مسابقه 
ندارد پس نداشتن سرمربی چندان هم نیســت. نکته مهم اما این است 
که ســرمربی تیم ملی باید از همین حالا یا حتی مدت ها قبل بازی های 
لیگ و عملکرد بازیکنان را زیر نظــر می گرفت و برای فیفادی فروردین 
و برنامه ریزی می کرد. باید دید در نهایت فدراســیون فوتبال چه زمانی 

سرمربی بعدی تیم ملی را معرفی خواهد کرد.

تیم والیبال سردار آزمون منحل می شود؟

پدر سردار آزمون پس از بازی تیم های ســریک و پیکان در فینال لیگ 
برتر والیبال بانوان مصاحبه تندی انجــام داد. او در این مصاحبه تهدید 
کرد که از فصل آینده در این رقابت ها تیمداری نخواهد کرد. تیم سریک 
که سردار آزمون، ملی پوش فوتبال ایران مالکیت آن را بر عهده دارد در 
فینال لیگ برتر والیبال بانوان با نتیجه ۳ بر صفر مقابل پیکان نتیجه را 
واگذار کرد. این دیدار با حاشــیه هایی همراه بــود و خلیل آزمون) پدر 
سردار( و مدیرعامل باشــگاه ســریک مصاحبه تندی علیه مسئولان 
فدراســیون والیبال انجام داد.دلیل مصاحبه تند آزمون این بود که به 
وی اجازه داده نشد بازی سریک و پیکان را از نزدیک تماشا کند. آزمون 
در مصاحبه خود عنوان کرد که دیگر علاقــه ای به تیم داری در والیبال 
بانوان ندارد. این صحبت های آزمون بدون پاســخ نماند و ترابی، رئیس 
سازمان لیگ والیبال گفت:»باشگاه های زیادی آمدند و رفتند و ماندند 

پس طوری رفتار نکنیم که فکر کنند ما نباشیم والیبال نابود می شود.«
تا الان سردار آزمون واکنشی به این موضوع نداشته است و باید دید در 
نهایت وی در فصل آینده لیگ برتــر والیبال بانوان هم تیمداری خواهد 

کرد یا اینکه تیم سریک برای همیشه منحل خواهد شد.

مدیر سازمان تیم های ملی: 
مربیان بدنسازی باید وجدان داشته باشند

 مدیر سازمان تیم های ملی درباره گســترش داروهای ممنوعه و مضر 
در این رشته گفت: مهم ترین نکته در گسترش استفاده از این داروها در 
رشته بدنسازی این است که مربی باید وجدان داشــته باشد و به بهانه 

کسب درآمد هر بلایی را بر سر ورزشکاران نیاورد.
رضا ســلطانی نژاد در خصوص مسابقه مســتر یونیورس ۲۰۲۳ اظهار 
داشت: نفرات برتر مسابقات انتخابی تیم ملی که در قم برگزار می شود، 
حاضرین مســتریونیورس هســتند که هزینه  آن ها را نیز فدراسیون 
پرداخت می کند. حدود ۹ سال است که قهرمان آسیا و جهان هستیم و 

در این مسابقات هم باید از این عنوان دفاع کنیم.
مدیر ســازمان تیم های ملی با اشاره به حواشــی موجود در مورد فساد 
داوری و انتخاب نفرات تیم ملی عنوان کرد: به این شــکل نیســت که 
می گویند هرکسی بیشــتر پول بدهد، برای تیم ملی انتخاب می شود. 
اگر ورزشکاری در سطح تیم ملی نباشد، ما خودمان آن را خط می زنیم. 
از طرف دیگر برای نفــرات برتر که انتخاب می شــوند، دوباره بازبینی 

می گذاریم و اگر تایید شوند، به سازمان تیم های ملی معرفی می شوند.
وی درباره وضعیت مربیگری بدنسازی در کشــور و افزایش استفاده از 
داروها و پودرهای مکمل گفت: سیســتم نظارتی بر باشــگاه ها ضعیف 
است؛ البته تعداد باشگاه ها بسیار زیاد اســت و کنترل  آن ها کار راحتی 
نیست. مهم ترین نکته این اســت که مربی باید وجدان داشته باشد و به 

بهانه کسب درآمد هر بلایی را بر سر ورزشکاران نیاورد.

دیدگاه

میدان

خریدار  یکــی از شــاخص ترین مدیران 
ورزش ایران به واســطه اینکه ســال های 
زیــادی را در ورزش حضــور داشــته و 
ناگفته های زیادی دارد، بخشی از اتفاقاتی 

که پشت سر گذاشته را بازگو کرد.
بهــرام افشــارزاده یکی از شــاخص ترین 
مدیران ورزش ایران اســت که انواع و اقسام 
ســمت ها را تجربه کرده و کاملا با زیر و بم 
ورزش ایران آشــنایی دارد. اگــر بخواهیم 
تمام سمت های داخلی و بین المللی او را نام 
ببریم، قطعا به اندازه یک کتابچه می شــود 
از این رو به همین کفایــت می کنیم که هم 
در سازمان تربیت بدنی وقت صاحب پست 
بوده و هم مســئولیت های مختلفی )خزانه 
دار، هیــات اجرایی و چهــار دوره دبیرکل( 
در کمیته ملی المپیک داشــته اســت. در 
فدراسیون های ژیمناستیک و وزنه برداری 
نیز  رییس بود و بــرای مدتی نیز مدیر عامل 
باشــگاه اســتقلال شــد که تجربه کاملا 

متفاوتی برایش محسوب می شد.
 شــاید این طور به نظر برســد که این مدیر 
۸۰ ســاله در حال حاضر بــه دور از هیاهو و 
جنجال های ورزش ایران در آن ســوی کره 
زمین دوران بازنشستگی را می گذراند. اما 
با کمی گپ زدن با او متوجه می شــوید که 
به هیچ عنوان از ورزش ایــران دل نکَنده و 

همچنان پیگیر اتفاقات ورزش ایران است. 
 اختلاف زمانی مانع از این شــد که بتوانیم 
ســاعت های طولانی با این مــرد همه فن 
وحریــف ورزش ایــران گفت و گــو کنیم 
اما بــاز هم فرصتــی پیش آمد تــا در مورد  
برخــی از مهمترین اتفاقــات دوران کاری 
اش صحبت کنیم. قطعا فــردی مانند او که 
سال های زیادی از عمرش را در ورزش بوده 
اســت، ناگفته های زیادی دارد اما ترجیح 
می دهد هر چیزی که ممکن اســت ایجاد 
حاشــیه کند، همچنان ناگفته بماند. با این 
وجود حــرف های جالبی در مــورد کمیته 
ملی المپیک، تعلیق فدراسیون ها و حضور 
در باشگاه اســتقلال مطرح کرد که به رشته 
تحریر درآوردیم.در ادامه گفت و گو با بهرام 

افشارزاده را می خوانید:

  بعد از ســالها فعالیت در سمت های 
مختلف ورزشــی ، مدت زمانی است 
که از آن دور هســتید. دلتنگ فضای 

ورزش نشده اید؟
درست است که از عشق خودم )ورزش( جدا 
شدم امافراموشــش نکرده ام. از پنج سالگی 
ورزش کردم و تمام زندگــی ام را در اختیار 
ورزش و ورزشــکاران قرار دادم و خوشحالم 
هنوز هم با ورزش زندگی مــی کنم. به طور 
مرتب با ورزشکاران در ارتباط هستم. ممکن 
اســت ایراد بگیرم که مثلا چرا فلان اتفاق در 
ورزش افتــاده اما ۵۰ - ۶۰ ســال از زندگی 
مــن در ورزش بوده اســت و باید کمک کنم 
تا اگر مســئله ای هم هســت، برطرف شود. 
از طریق رســانه ها مرتب در جریان کارهای 
کمیته ملی المپیک، وزارت ورزش و ورزش 
ایران هستم. خوشبختانه آقای خسروی وفا 
با همــکاری هیات اجرایی بــرای بازی های 
آسیایی و المپیک مشغول هستند و اگر مورد 

خاصی باشد، در خدمتشان هستم.

کمیته ملی المپیک روزهای مهمی 
را در پیش دارد. زمانی که خود شــما 
دبیرکل کمیته ملــی المپیک بودید، 
چالشی ترین موضوعی که با آن درگیر 

بودید، چه بود؟
معمــولا چالــش خاصــی نداشــتم و با 
فدراســیون ها و هیات اجرایــی هماهنگ 
بــودم. فقط آن زمــان اساســنامه چالش 
برانگیز بــود و مرتــب تغییر می کــرد. در 
ورزش نمی توان گفت چالش ترین مسئله 
چه بوده چون هر روز یک برنامه و مشــکل 
جدید وجود دارد. با این حال من در کمیته 
ملی المپیک آرامش داشــتم جزء مســئله 
انتخابات کمیته ملی المپیک که باید ســر 
وقت انجام می شــد، خوشــبختانه چالش 
دیگری به آن صــورت نداشــتم. در زمان 
ریاست علی آبادی با توجه به فضایی که در 
هیات اجرایی بود، مسئله ناراحت کننده ای 
نداشتیم. بین هیات اجرایی، فدراسیون ها 
و وزارت ورزش وفــاق بود و یــادم نمی آید 

مسئله چالش برانگیز خاصی داشتیم.

 امــا بــرای المپیک لنــدن چند 
فدراســیون تعلیق شدند و به مشکل 

برخورد کردید.
در آن زمان اساسنامه فدراسیون ها مشکل 
داشــت و تعدادی از روســای فدراســیون 
ها شــکایت کرده بودند ماننــد قایقرانی و 
تیروکمان. فدراســیون هــای جهانی نیز 
معتقد بودند که باید کار فدراسیون ها برابر 
با اساسنامه فدراســیون جهانی انجام شود. 
ما هم دنبال این بودیم که انتخابات ها برابر 
با مقررات فدراســیون های جهانی و کمیته 

بین المللی المپیک انجام شود.
اساسنامه این فدراسیون ها چالش برانگیز 
بود یکی از مهــم ترین مســائل این بود که 

فدراســیون های جهانی می گفتند، رییس 
مجمع نباید وزیر ورزش بلکه باید از اعضای 
مجمع باشــد. ما چندین جلســه داشتیم 
حتی در المپیــک لندن مــن و آقای علی 
آبادی و وزیــر وقت ورزش با شــیخ احمد 
جلسه داشتیم حدودا مشــکلات حل شد. 
فدراســیون های جهان اعتقــاد دارند باید 
فدراسیون های ملی استقلال داشته باشند 
و نباید استقلال آن ها توســط هر سازمان 
دولتی به خطــر بیفتد. یکــی از مهمترین 
مسائل این است که وزیر ورزش، فدراسیون 
های ملی، مدیــرکل دفتر امور مشــترک 
فدراســیون ها و کمیته ملــی المپیک باید 
اساسنامه فدراسیون های جهانی را مطالعه 
کرده و نســبت به آن آگاهی داشته باشند. 
فدراسیون های جهانی اعتقاد دارند که هر 
مشکلی برای هر فدراسیون ملی پیش بیاید 
به شــخصیت آنها نیز لطمه وارد می شود و 

باید از فدراسیون های ملی دفاع کنند.
فدراسیون های ملی ما نیز باید با کمیته ملی 
المپیک و وزارت ورزش هماهنگ باشــند 
و  از هر دو محبت دیده باشــند تا مشکلات 
را خودشــان در داخل حل کننــد نه اینکه 
فدراســیون های جهانــی ورود کنند. اگر 
فدراسیون بین المللی ببیند حق فدراسیون 
ملی ضایع شده اســت، تعلیق می کنند و با 
این تعلیق صرفا می خواهند هشدار بدهند 
تا همه متوجه شــوند که فدراسیون جهانی 

به فدراسیون ملی خود توجه دارد.

 مهمترین دلیل ایجاد این تعلیق ها 
یا تهدید به تعلیق ها چه چیزی است 
و فکر می کنید چگونه می توانیم مانع 

آن شویم؟
زمانی که آقای دنیا مالی را از قایقرانی برکنار 
کردند، خیلی مشــکلات به وجود آمد اما او 
آگاهانه رفتار کرد. با فدراسیون بین المللی 
خود هم هماهنگ کرده بود و چندین جلسه 
برگزار شد و خیلی مسئله خوب پیش رفت. 
به هرحال فدراسیون های جهانی قبول نمی 
کنند که رییس فدراســیون ملی با دلیل یا 
بدون دلیل توسط وزیر ورزش برکنار شود. 
خوشــبختانه آن زمان با گفــت وگو هایی 
که بــا وزارت ورزش و فراکســیون ورزش 
مجلس انجام دادیم، این مســئله حل شد و 
دو فدراسیون قایقرانی و تیروکمان از حالت 
تعلیق درآمدنــد. در کل تعلیق نباید پیش 
بیاید و اگر به اساســنامه فدراســیون های 
جهانی و فدراسیون ملی توجه نشود و تعلیق 

پیش بیاید، حل آن زمان بر است.
 مسئله تعلیق باعث شده بود که یک مدتی 
فدراســیون های جهانی روی ورزش ایران 
تمرکز کنند. به نظرم بایــد خیلی کمتر در 
مســائل فدراســیون های ملی ورود کنیم. 
تعویــض روســای فدراســیون ها باید بر 
اساس منطق باشــد و فدراسیون های ملی 
ما هم باید آگاهانــه رفتار کننــد تا وزارت 
ورزش به مســائل شــان ورود نکند. البته 
باید از فدراســیون های جهانی، فدراسیون 
های ملی و رســانه ها تشــکر کنم که در آن 
زمان در مورد مشــکلاتی که داشتیم ما را 
کمک کردند.البته اگــر در تعویض رییس 
فدراسیون اشتباه کردیم باید اشتباه خود را 
قبول کنیم و با ارسال نماینده به فدراسیون 
جهانی رشــته مربوطه یا دعوت از آنها سعی 
کنیم گفت و گــو کنیم. فدراســیون های 
جهانی نیز به ورزش ایران علاقه مند هستند 
و خیلی تمایل ندارنــد که تعلیق کنند چون 
به هــر حال ورزش آن کشــور فعال اســت 
وتعلیق را شکست خود می دانند. برای نمونه 
زمانی که قایقرانی تعلیق شد، شرایط خوبی 
داشــت و فعال بود.در بازی های آســیایی 
نتیجه خوبی گرفته بود و جــا دارد از اینجا 
از آقای قلم ســیاه که بنیانگذار قایقرانی بود 
تشــکر کنم. البته زحمات آقــای دنیا مالی 
را نباید فرامــوش کنیم و او به فدراســیون 
شخصیت داد و از مربیان صاحب نام دعوت 
کردیم و آقای دنیا مالــی هم میزبانی خوبی 
انجام داد.اگــر واقعا کمیته ملــی المپیک، 
وزارت ورزش و شورای المپیک آسیا، کمیته 

بین المللی المپیک و فدراسیون های جهانی 
از هم شناخت داشته باشند، تعلیق در میان 
نیست. اگر روسای فدراســیون ها، کمیته 
ملی المپیــک و وزارت ورزش ارتباط خوبی 
داشته باشند و مشکلات را حل کنند، تعلیق 

در کار نخواهد بود.

 چــرا وزارت ورزش در زمانــی که 
شــما دبیرکل بودید، کمک نمی کرد 
تا تعلیق فدراســیون های ملی پیش 

نیاید؟
وزارت ورزش همــکاری می کــرد و با توجه 
نشســت هایی که برگزار شــد، قبول کرد که 
IOC درست می گوید. البته مقداری گرفتاری 
و اختلاف ســلیقه بود.  در کل اگر بین کمیته 
ملــی المپیــک و وزارت ورزش هر کشــوری 
هماهنگی نباشــد، خود به خود ضــرر آن به 
فدراســیون های ملی و ورزش آن کشــور می 
خورد. خوشــبختانه آن زمان، هر مشکلی بود 

با جلسات متعددی که داشتیم برطرف شد.
 

 زمانی که دوره ریاســت علی آبادی 
به پایان رســید انتخابات کمیته ملی 
المپیک با تاخیر زیاد برگزار شد، علت 

واقعی این تاخیر چه بود؟
برگزار نشــدن انتخابات بخاطر مشــکلات 
اساســنامه ای بود و البته مشــکلاتی هم 
فدراســیون هــای قایقرانــی و تیروکمان 
داشتند. نامه نگاری هایی انجام دادیم. البته 
آن زمان هم مثل الان نبــود که بلافاصله با 
تلفن، ایمیــل و واتس اپ جــواب بدهند و 
مقداری طول می کشید. خود من اعتقادی 
به این نــدارم کــه انتخابــات کمیته ملی 
المپیک خیلی زمان ببــرد و باید دو ماه بعد 
از بازی های المپیک بــه برگزاری انتخابات 
اقدام کنند. اگــر انتخابات بــه موقع انجام 
نشود، به المپیک و بازی های آسیایی دوره 

بعد ضرر وارد می شود.
در اســتقلال هیات مدیره قوی داشتیم اما 
وزیر ورزش وقت می خواســت اعمال نظر 
کند و ما نمی توانســتیم آن را قبول کنیم. 
در مورد قرارداد وریا غفــوری، روز آخر نقل 
و انتقالات بود و باید امضا می شــد، یادم می 
آید ساعت یک و نیم - دو نیمه شب بود سی 
تا چهل نفر از تماشــاگران به خانه ما آمدند. 
من آن موقع شــب نمی توانســتم با آقای 
گودرزی تماس بگیرم و بایــد قراردادش را 
امضا می کردم اما خب ناراحت شده بود که 

چرا هماهنگ نکرده بودیم.

 شما بعد از کمیته ملی المپیک، مدتی 
مدیرعامل استقلال شدید. آن زمان 
خیلی ها معتقد بودنــد که نباید وارد 
فضای فوتبال شوید و خودتان فکر می 

کنید، تصمیم درستی گرفتید؟ 
واقعــا تصمیم خوبی نگرفتــم و نباید قبول 
می کردم. در مجمع کمیتــه ملی المپیک 
که از دبیرکلی انصراف دادم، آقای گودرزی 
اعلام کرد که به عنوان مشاور فعالیت کنم و 
مدت زمان زیادی در روابط بین الملل انجام 
وظیفه کردم. یک روز به من گفت باشــگاه 
استقلال مشــکلاتی دارد و برای من ابلاغ 
صادر کرد. دوســتان به من گفتند نباید می 
پذیرفتم اما آقای گــودرزی از من خواهش 
کرد که این کار را انجام دهــم. در آن زمان 
ســعی کردم بــه وزارت ورزش و باشــگاه 

استقلال کمک کنم.

 مهمترین مشــکلی که در باشگاه 
استقلال با آن مواجه بودید چه بود؟

باشگاه اساســنامه منســجمی نداشت و با 
مشــکلات مالی روبــرو بود، خــود به خود 
مشــکلات خیلی زیادی ایجاد شد که البته 
برطرف شد. کلا فضای فوتبال با رشته های 
دیگر فــرق دارد. به هر حــال اعضای هیات 
مدیره، تماشــاگران، بازیکنان هم شــرایط 
خاص خود را دارند و بدهی های انبوهی که 
از گذشــته وجود دارد، بحث گرفتن مربی یا 
رفتن مربی و بازیکن چالش های خودش را 
دارد.وقتی کار را شروع کردیم اعضای هیات 

مدیره قوی داشتیم و واقعا خوب هم بودند. 
اما وزیــر ورزش وقت می خواســت اعمال 
نظر کند و ما نمی توانســتیم آن چیزی که 
او می گفــت را قبول کنیم چــون او در کنار 
کار نبود. ما می دیدیم که مشــکلات به چه 
صورت اســت. راجع به پرداخت کردن پول 
مربی، ورزشــکار و حتی قــراردادی که می 
خواســتیم امضا کنیم او باید نظر می داد. در 
مورد قــرارداد وریا غفــوری، روز آخر نقل و 
انتقالات بود و باید امضا می شد، یادم می آید 
ســاعت یک و نیم - دو نیمه شب بود سی تا 
چهل نفر از تماشاگران به خانه ما آمدند. من 
آن موقع شب نمی توانستم با آقای گودرزی 
تماس بگیرم و باید قــراردادش را امضا می 
کــردم اما خب ناراحت شــده بــود که چرا 
هماهنگ نکرده بودیــم. وریا بازیکن خوبی 
بود و معتقدم هنوز هم هســت.مورد دیگر 
این بود که مربی در مــورد مبلغ قراردادش 
در دفتــر آقای گودرزی، مــی گفت هر چی 
شما بگویید اما وقتی به باشگاه می آمد حرف 
دیگری می زد و ما هم نمی توانســتیم عمل 
نکنیم چون فضا به گونــه ای بود که باید هم 
مربی و هم ورزشکار راضی می شدند. فضای 
فوتبال به گونه ای اســت کــه نباید فضای 
باشگاه متشنج باشد. هر روز که به باشگاه می 
رفتیم، مشکل جدیدی وجود داشت که باید 
حل می کردیم. تا وقتی کسی به باشگاه نیاید 
و از نزدیک نبیند چه مشــکلاتی وجود دارد 

نمی تواند از دور قضاوت کند.

 کسانی بودند که نمی خواستند شما 
در آن سمت بمانید؟

در وزارت ورزش مــی خواســتند افــراد 
خودشان به باشگاه اســتقلال بیایند. دنبال 
این بودند کــه به نحوی نباشــم. من دنبال 
این نبودم که شناخته تر شــوم یا بیشتر از 
این اسم افشارزاده را بشناســند، فقط می 
خواســتم که کمک کنم. قصد من گرفتن 
پست یا میز مدیرعاملی در باشگاه استقلال 
نبود. در کل فضا آن گونه نبود که من آنطور 

که باید و شاید عمل کنم.
از دولت مجــوز گرفته بودم امــا آقای علی 
مرادی که بانی اصلی حضور او در انتخابات 
کمیته ملی المپیک خودم بودم، نســبت به 
بازنشستگی من اعتراض کرد. قبل از مجمع 
دوســتان به من گفتند اما به هیچ وجه باور 
نمی کردم چــون همــکاری صمیمانه ای 
با وزنــه بــرداری داشــتیم و در انتخابات 
کنفدراســیون آســیا از علی مرادی دفاع 
کرده بودم. باور نمی کردم در مقابل آن همه 
محبت و همــکاری به خود اجــازه دهد که 

چنین کاری کند.

 در صحبت هایتان گفتید از انتخابات 
دبیر کلی کمیته ملی المپیک در سال 
۹2 انصراف دادیــد. آن زمان تصمیم 

خودتان بود؟
درزمان انتخابات من  مجوز از دولت گرفته 
بودم اما آقــای علی مرادی کــه بانی اصلی 
حضور او در انتخابــات کمیته ملی المپیک 
خودم بودم، نســبت به بازنشســتگی من 
اعتراض کرد. اصلا از او انتظار نداشــتم واز 
طرفــی اعضای مجمــع که اکثرا روســای 
فدراسیون ها بودند، از فعالیت خالصانه من 
مطلع بودند ســکوت کردند و سکوت آنهارا 
باور نداشــتم. البته من هــم نباید انصراف 
می دادم و باید صبــوری می کردم. در پایان  
همان جلســه  آقای مرادی گفتــه بود که 
اشتباه کرده اعتراض کرده است. البته دیگر 
از این ماجرا گذشــته اســت و برای ورزش 
آرزوی موفقیــت و ســربلندی در مجامع 

آسیایی و جهانی را دارم. 

  فشار از بیرون وارد نشد که تصمیم 
بگیرید از انتخابات کنار بروید؟

به هیچ وجــه فشــار از بیرون نبــود چون 
بلافاصله آقــای گودرزی مــن را به عنوان 
مشــاور معرفی کرد. قبل ازانتخابات کمیته 
ملی المپیک، دوســتان مشــترک  به من 
مراجعه و اظهــار کردند که آقــای مرادی 

قصد دارد در مورد بازنشستگی من صحبت 
 کند اما به هیچ وجه بــاور نمی کردم چون 
همــکاری صمیمانــه ای با وزنــه برداری 
داشــتیم و در انتخابات کنفدراسیون آسیا 
از علی مــرادی دفاع کرده بــودم. باور نمی 
کردم در مقابل آن همــه محبت و همکاری 
به خود اجازه دهد کــه چنین کاری کند. در 
دنیای ورزش نباید این گونــه موارد پیش 
بیاید. آن زمان بهتریــن ارتباط را با مجامع 
بین المللی، IOC، شــورای المپیک آسیا و 
ازطرفی مهمتر با فدراســیون ها ملی ایران 
داشتم و از ۲۴ ساعت وقتم در شبانه روز، ۱۶ 
ساعت و حتی بیشتر را در اختیار فدراسیون 

ها و وزارت ورزش قرار داده بودم.

 شــما با انتخاب مجمــع، دبیرکل 
کمیته ملی المپیک شدید اما در زمان 
ریاست رضا صالحی امیری اساسنامه 
تغییر کرد و دبیر کل انتصابی شد، این 

تصمیم را چطور دیدید؟
 آقــای صالحی امیری توانایی لازم داشــت 
و اعضای هیات اجرایی هــر آنچه که آقای 
صالحی امیری می گفت را انجام می دادند. 
به نظرم همــه اعضای هیــات اجرایی باید 
منتخب مجمع باشند چون دبیرکل خودش 
را مقید می داند که پاسخگوی تمام اعضای 
مجمع باشــد اما وقتی که دبیرکل انتصابی 
باشد و از یک نفر ابلاغ بگیرد، باید به او پاسخ 
دهد. این مســئله در زمان آقــای صالحی 
امیری جواب داد و هر چــه می گفت عمل 
می شد. به نظرم پست دبیرکلی کمیته ملی 
المپیک باید منتخب مجمع باشد. همانطور 
که مجمع رئیس و اعضــای هیات اجرایی را 
انتخاب می کند، باید شــرایطی فراهم شود 

که دبیرکل را هم انتخاب کند.

 در زمانی که دبیــرکل بودید، هیات 
اجرایی از اعضای قوی تشــکیل شده 
بود اما دوره قبــل کمیته ملی المپیک 
اکثــرا صاحب فدراســیون نبودند و 
به نوعــی کار مشــخصی در ورزش 
نداشــتند، چقدر این مسئله باعث 

پایین آمدن قدرت هیات اجرایی شد؟
زمانی که من دبیرکل بــودم اعضای هیات 
اجرایی خوبی داشتیم. علی آبادی، محمود 
خســروی وفا، محمــود مشــحون، علی 
کفاشــیان، قدمی، ســید مهدی هاشمی، 
مهدی کرباســیان، شــاهرخ شــهنازی، 
شــهریان و من عضو هیات اجرایی بودیم. 
همه نفرات این کاره بودند و نسبت به مسائل 
آگاهی داشتند و در جریان کار بودند. با نظر 
اعضای هیــات اجرایی عمل مــی کردیم و 

مجری فکر خودم نبودم.
اعضــای هیــات اجرایــی می توانند نقش 
بسیار اساسی در تصمیم گیری های رییس 
داشته باشند. روزهای سه شنبه از ساعت ۶ 
تا حدود ۱۱ و نیم صبح واقعا جلســه کاری 
داشــتیم. از قبل مســائل را برای اعزام می 
فرســتادیم، مطالعه می کردند و واقعا روی 
آن صحبت می کردند و اختلاف ســلیقه ها 
را برطرف می کردیم. نتیجه همین شــد که 
ما در بازیهای آســیایی گوانگژو و المپیک 
۲۰۱۲ لنــدن بهترین نتیجــه را گرفتیم. 
اعضای هیات اجرایی واقعــا صمیمانه کار 
می کردنــد و خود من هم فضــای کاری را 
واقعا باز می دانستم و با خیال راحت تصمیم 
گیــری می کردم. از ســاعت پنج - شــش 
صبح به کمیته می رفتم و تا ۱۱ شــب کار 
می کردم. جــا دارد از اعضای هیات اجرایی 
و اعضای کمیته ملی المپیــک که در زمان 
ما بودند، تشــکر و قدردانی کنــم. آن زمان  

سخت می گرفتیم و ما را تحمل می کردند.

 در یک برهه زمانی شــنیده می شد 
که ورزش ایران تهدید به تعلق شــده 
است. چقدر از این تعلیق ها جدی بود 
و واقعا IOC کتبا ایــران را تهدید به 

تعلیق کلی کرد؟
کمیته بین المللی المپیک زمانی تهدید به 
تعلیق می کند که جواب منطقی و اصولی به 
کمیته بین المللی المپیک داده نشود. وقتی 
هماهنگی باشــد مرتب در تماس باشیم و 
مثبت و منفی وظایــف را بگوییم، مطمئن 
باشــید که تعلیق بــه وجــود نمی آید. در 
فدراسیون جودو که این مشکلات به وجود 
آمد مقصر خود فدراسیون است که ارتباط 
نزدیک با فدراســیون جهانی نداشت و این 

تعلیق به وجود آمد.

  صحبت پایانی؟
ورزش ایران نیاز به همبســتگی و انسجام 
بین افراد و نهادهایی مثــل وزارت ورزش و 
کمیته ملــی المپیــک دارد. همچنین این 
دو نهــاد باید از کرســی های بیــن المللی 
هم حمایــت کنند تا این کرســی هایی که 
گرفته می شــود حفظ شوند. باید در ورزش 
همبستگی و انســانیت حاکم باشد. مردانه 
عمل کنند و حرمت یکدیگر و افرادی که در 
ورزش زحمت کشیدند و هم چنین حرمت 

پیشکسوتان حفظ شود. 



اهواز- محمــد مجدم قائــم مقام 
شرکت ملی حفاری ایران گفت : در حال 
حاضر 64 درصد دســتگاه حفاری فعال 
در حوزه هــای مختلف وجــود دارد و با 
توجه بــه اقداماتی که انجــام می دهیم 
حــدود 25 درصــد از چاه هــا زودتر از 

برنامه عملیاتی به اتمام می رسند .
محمد مجدم – خریدار ، مهران مکوندی 
قائم مقام شــرکت ملی حفاری ایران در 
حاشیه ســیزدهمین نمایشــگاه ساخت 
تجهیــزات صنعــت نفت خوزســتان در 
نشســت با خبرنگاران اظهار کرد: شرکت 
ملی حفــاری ایــران جز شــرکت های 
برنامه خصوصی ســازی هست اما از وزیر 
نفت به ســازمان خصوصی سازی نامه ای 
زده شــده که شــرکت از این بند خارج 
می شــود به این دلیل که شــرکت ملی 
حفاری براســاس آیین نامه جز شــرکت 

های بالادستی می باشــد و شرکت های 
بالادســتی نباید واگذار شوند که این می 

تواند یک اشتباه سیستمی باشد .
مکونــدی عنــوان کــرد : شــرکت ملی 
حفــاری ایــران ۷۳ دســتگاه حفــاری 
با توان هــای متفاوت دارد کــه در حال 

کارکردن با کارفرمایان داخلی است.
این مقام مســئول بیان کرد : اکنون 60 
درصــد از نــاوگان حفاری شــرکت نیاز 
به بازســازی دارد که در حــال حاضر در 
فرآیند مناقصه هســتیم تا شرکت هایی 
که توانایی نوســازی و بازسازی اساسی 
این نــاوگان را دارند کار بــه آنها واگذار 

شود و نسبت به انجام آن اقدام کنند.
وی با اشاره به اینکه شرکت ملی حفاری 
یکی از پیش قــراولان ســاخت داخلی 
قطعات بوده خاطرنشــان کرد : در حال 
حاضر حدود 80 درصد قطعات مورد نیاز 

صنعت حفاری توسط سازندگان داخلی 
تولید می شــود و امیدواریم باقی نیاز را 

هم بتوانیم از درون استان تامین کنیم .
قائــم مقام شــرکت ملی حفــاری ایران 
گفت : در شــرکت ملی حفاری 22 هزار 
قطعه ساخت داخل شده است که در این 
نمایشگاه بخشــی از قطعاتی که ساخت 
داخــل ندارنــد درمعرض دید شــرکت 
های دانش بنیان قرار گرفته اســت تا در 
صورت امکان نســبت به بومی سازی آن 

اقدام کنند.
مکونــدی اظهــار داشــت : یکــی از 
راهبردهــای کلان شــرکت ملی حفاری 
ایران استفاده از سازندگان داخلی است 
به همین منظور بومی ســازی تجهیزات 
مهم و اســتراتژیک تاپ درایور توســط 
یک شــرکت دانش بنیان ســاخته شده 
 اســت که اقدام بســیار بــزرگ و مهمی

 می باشد و امیدواریم ادامه داشته باشد .
این مقام مســئول عنوان کرد : از آنجایی 
که بخشــی از درآمدهای شــرکت ملی 
حفاری ارزی می باشــد به همین خاطر 
نوســانات نــرخ ارز بر فعالیــت های این 

شرکت تاثیر خاصی نداشته است .

وی افــزود : در حال حاضــر 64 درصد 
در حــوزه  فعــال  دســتگاه حفــاری 
های مختلف وجــود دارد و بــا توجه به 
اقداماتی که انجام مــی دهیم حدود 25 
درصد از چاه ها زودتــر از برنامه عملیاتی 

به اتمام می رسند .

استاندار بوشــهر گفــت: بخش زیادی از  بوشهر –هادی مینایی پور 
پروژه های دهه فجر با سرمایه گذاری بخش خصوصی اجرایی شد.

احمد محمــدی زاده در آیین آغــاز عملیات اجرایی خــط انتقال آب 
گناوه- برازجــان اظهار داشــت: منطقــه شــبانکاره دارای ظرفیت 
ارزشــمندی در حوزه کشاورزی اســت و اجرای طرح های آبرسانی در 

این منطقه اهمیت زیادی دارد.
وی با تقدیر از مجریان طرح انتقال آب افزود: قرارگاه امام حســن)ع(، 
فرماندهی نیروی دریایی ســپاه اســتان و آب منطقه ای اســتان برای 
اجرای این طرح بزرگ آبرســانی اهتمام خاصی داشــتند که شایسته 

تقدیر هستند.
استاندار بوشــهر خواســتار اســتفاده بهینه از ظرفیت های کشاورزی 
شــد و خاطر نشــان کرد: باید از اراضی کشــاورزی بیش از گذشــته، 
بهره برداری کنیم و با توجه به آب مناســب و زمین حاصلخیز و آفتاب 

کافی، باید بیشترین بهره را در این منطقه ببریم.

محمدی زاده با اشــاره به جنگ اقتصادی دشــمنان علیــه ملت ایران 
گفت: تنها راه غلبه بر تحریم ها و شــکوفایی اقتصادی، حضور مردم در 
عرصه اســت و امروز از ســرمایه گذاران بخش خصوصی در همه نقاط 

استان حمایت می کنیم.

وی ابراز داشــت: اکنون با تدابیــر دولت انقلابی آیت الله رئیســی آثار 
موفقیت و پیروزی در تمام عرصه ها پدیدار است.

محمــدی زاده اضافه کرد: دفــاع مقدس موجبات اســتقلال نظامی و 
امنیتی کشــور شــد و در جنــگ اقتصادی نیز بــا همــان روحیه و با 
اســتفاده از ظرفیت جوانان بســیجی و با حرکت جهــادی به موفقیت 

می رسیم.
اســتاندار بوشــهر ابراز داشــت: ۷ میلیارد دلار پروژه در حوزه گاز و 
پتروشیمی در پارس جنوبی تا پایان ســال افتتاح می شود که در جنگ 

اقتصادی ارزشمند است.
وی افزود: ۳2 هــزار میلیــارد تومان نیز پــروژه و طــرح اقتصادی و 

عمرانی در شهرستان های ده گانه استان، افتتاح و اجرایی شده است.
اســتاندار بوشــهر تصریــح کــرد: بخــش عظیمــی از پروژه هــا با 
ســرمایه گذاری بخش خصوصی افتتاح و عملیاتی شــده است و رشد 

بی سابقه ای در این زمینه داشته ایم.

شــهرکرد - فاطمه رجبــی  مدیــر کل بیمه 
ســلامت اســتان چهارمحــال و بختیــاری گفت: 
بیماران صعــب العلاج هــر چه زودتر در ســامانه 
صنــدوق بیماران صعــب العلاج ثبت نــام کنند تا 
ضمن نشــان دار شــدن بتوانند از مزایــای آن که 
پرداخــت هزینه های درمان می باشــد اســتفاده 

کنند .
علیرضــا اصغــرزاده گفــت: صنــدوق بیمــاران 
صعب العــلاج و خاص جهــت کاهــش هزینه های 
درمان از جیب بیماران تشــکیل شــده است که از 
۱0۷ نوع بیماری خــاص حمایــت میکند ولی در 
حال حاضر ۳۱ بیماری ثبت ســامانه شــده است و 
تاکنون ۹ هزار و 8۳4 بیمار در ایــن صندوق عضو 
هســتند. و بیماران مذکور می تواننــد با مراجعه به 
ســایت صندوق تقاضای خود را برای بهره مندی از 

خدمات بیمه سلامت ثبت کنند.

وی افزود: لیســت بیماری های ثبت ســامانه شده 
تاکنون عبارتند از تالاســمی، دیالیز، ام اس، پیوند 
کلیــه، هموفیلــی، انواع ســرطان، انــواع دیابت، 
اوتیســم، بال پروانه ای، قلب و عروق، فشــار خون 
بالا و انواع صرع ، و از افرادی که هنوز ثبت ســامانه 
نشــده اند و به نوعی نشان دار نیســتند درخواست 
می شــود هرچه سریعتر نســبت به نشان دار شدن 
اقدام کننــد ، البته در حال حاضر بــه این افراد در 
صورت داشــتن پرونده تا ســقف پنجــاه میلیون 
تومان بــا ارایــه فاکتور در ســال هزینــه درمان 
پرداخت می شود. و قابل ذکر است که بیماری های 
فشــار خون، دیابت، ســرطان و اختــلالات روانی 
بیشــترین آمار بیماری های صعــب العلاج به خود 

اختصاص داده اند .
مدیرکل بیمه ســلامت اســتان تصریح نمود که در 
دولت سیزدهم پوشش بیمه سلامت همگانی برای 

افراد فاقد بیمــه و خدمات رایگان بیمه  برای ســه 
دهک اول و نیز پوشــش مادران بــاردار و پرداخت 
هزینه هــای ناباروری و نازایی در نظر گرفته شــده 
اســت . بطوریکــه تاکنــون ۳۹۳ زوج نابــارور از 
خدمات بیمه ســلامت اســتفاده نموده انــد و بالغ 

بر ۱۷ میلیارد تومان برای آنها هزینه شده است .
وی افزود : حدود ده سال اســت که پزشک خانواده 
تشکیل شده که براساس آن ســطح یک با جمعیت 
کمتــر از 20 هزار نفر و ســطح دو بــرای جمعیت 
بالای 20 هزار نفر تعریف شــده که در ســطح یک 
بیماران به یک درمانگاه عمومی منتســب هستند 
و از امکانات همــان درمانگاه اســتفاده می کنند و 
اگر لازم به مراجعه به ســطح 2 یا پزشک متخصص 
باشــد از طریق سیســتم ارجاع مراجعــات بعدی 
انجام می شــود.و اگر بیماری از ســطح یک بدون 
مشــورت با پزشــک درمانگاه به ســطح 2 مراجعه 

کند خدمات آن به صورت آزاد محاســبه می شــود 
و در شــهرهای با جمعیت بالای 20 هزار نفر مردم 
به پزشکان دانشــگاه علوم پزشــکی که مطب های 
خصوصی دارند معرفی می شــوند کــه این بخش از 

سال آینده در کل کشور اجرایی می شود.
علیرضــا اصغرزاده گفــت: در حال حاضــر 2 هزار 
و 8۳0 نفــر بیمــه شــده رایــگان در مناطــق 
کم برخــوردار داریم که پزشــک خانــواده آنها از 

طریق پیامک اطلاع رسانی شده است .

بوشهر
استاندار بوشهر خبرداد ؛

وژه های دهه فجر باسرمایه گذاری بخش خصوصی اجرای بخش زیادی از پر

مدیر کل بیمه سلامت استان چهارمحال و بختیاری اعلام کرد؛

حمایت صندوق بیماران صعب العلاج و خاص از ۱۰۷ نوع بیماری خاص 

قزوین -مریــم نقدی   مدیرعامــل نیروگاه 
شهید رجایی قزوین گفت: ایران به برکت انقلاب 
شــکوهمند اســلامی امروز به توانایی طراحی، 
احداث انواع نیروگاه های برق، ســاخت قطعات و 

تعمیرات اساسی آن دست یافته است
 ابوالفضــل موتابهــا  مدیران صنعــت آب و برق 
قزوین افزود: ظرفیــت تولید انــرژی الکتریکی 
کشــور از هفت هــزار مــگاوات در ســال 5۷ به 
برکت انقــلاب اســلامی اکنون به بیــش از ۹0 
هزار مگاوات رســیده که انجام این مساله بیانگر 
رشــد ۱۳ برابری تولید برق اســت، در حالی که 
جمعیت کشــور نســبت به دوران قبل از پیروزی 

انقلاب تنها 2.5 برابر رشد داشته است.
این مســوول خاطرنشــان کرد: در حــال حاضر 
تعمیــرات اساســی نیــروگاه هــای حرارتی که 
دارای ۷۳ هــزار و 6۹5 کیلــووات ظرفیت تولید 
هستند توسط مهندســان و نیروهای فنی داخلی 
انجام می شــود در حالی که پیش از انقلاب برای 
انجــام کارهای کوچــک و تعمیــرات ابتدایی به 

کارشناسان خارجی نیازمند بودیم.
مدیرعامل نیروگاه شــهید رجایی یادآور شــد: 
مهندســان و متخصصــان داخلــی از جمله در 
نیروگاه شــهید رجایــی به توانمندی ســاخت 
انــواع قژعــات نیروگاهــی از جمله پــره های 
بخــاری،  و  توربیــن هــای گازی  توربیــن، 
روترهــای نیروگاهــی و ترانســفورماتورهای 

قدرتی دست یافته اند.
به گفتــه موتابها، طی پنج ســال گذشــته ۷24 
هزار قطعه نیروگاهی بــه ارزش یک هزار و 200 

میلیارد تومان در کشور ساخته شده است.
وی اظهار کرد: در حال حاضر کشــورمان با ۳60 
میلیارد کیلــووات تولید بــرق به لحــاظ تولید 
انرژی الکتریکی رتبه یازدهم دنیا را داراســت و 

در منطقه نیز حایز رتبه رتبه هستیم.
این مسوول یادآور شــد: دولت سیزدهم در سال 
نخســت فعالیت خود رشــد 6 هزار مگاواتی برق 
را در برنامه خود داشــت که شــاهد تحقق آن و 
عبور موفق از پیک مصرف تابســتان سال جاری 
بودیم و در ادامه و برای ســال دوم نیز هفت هزار 
مگاوات افزایش تولید انرژی در دســتور کار قرار 

دارد.

ســاری-امیری فر   مدیرعامل شــرکت گاز 
مازنــدران گفــت: 440 میلیــارد تومــان برای 
تکمیل خطــوط انتقال گاز شــهری رینه، کجور، 
پول و لاریجان در اســتان مازندران بــا حمایت 

های بی دریغ دولت سیزدهم تخصیص یافت.
قاســم مایلی رســتمی روز جمعه در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا افــزود: اکنون به شــهرهای رینه، 
پول، کجور و لاریجان از طریق شــبکه ســی ان 
جی گاز رســانی می شــود و منبع هایــی در این 
مناطق راه اندازی شــده و با تزریق گاز ســی ان 
جی به آن، گاز بــه لوله های این شــهرها تزریق 

می شود.
وی خاطر نشــان کرد: به دلیل کوهستانی بودن، 
این مناطــق همواره با مشــکلاتی عمــده برای 
حمل گاز ســی ان جی به ویژه در روزهای ســرد 
و برفی ســال مواجه هســتند و حتــی در برخی 
مواقع به دلیل شــدت بارش بــرف امکانات تردد 
خودروی حمل گاز ســی ان جی بــه این مناطق 

وجود ندارد.
مدیرعامل شــرکت گاز مازندران تصریح کرد: در 
ســال های گذشــته هزینه قابل توجهی برای راه 
اندازی منبع ذخیره گاز سی ان چی در شهرهای 
کوهســتانی و صعب العبور رینه، کجور، لاریجان 
و پول انجام شــد اما برای اتصال این شــهرها به 

خطوط استانی گاز برنامه داریم.
قاسمی مایلی اضافه کرد: به طور ماهانه حدود 2.5 

میلیارد تومان برای حمل و تزریق گاز ســی ان جی 
به خطوط لوله چهار شــهر کوهستانی استان هزینه 
می شــود اما درآمدی که از مردم اخذ می شــود به 

۱00 میلیون تومان هم نمی رسد.
وی افزود: دولت ســیزدهم 440 میلیارد تومان 
برای پیوســتن این شــهرهای به خطوط شبکه 
گاز اســتان در نظر گرفته و این طــرح حداکثر تا 
ســال ۱40۳ به بهره برداری می رسد تا این چهار 
هزار نفــر از خانوار های این مناطــق هم از نعمت 
گاز طبیعی بدون هیچ دغدغــه ای همانند دیگر 

مناطق استان برخوردار شوند.
 در حــال حاضر حدود 650 هزار خانوار شــهری 
اســتان برابر با ۹۹.۹ درصد و 445 هــزار خانوار 
روســتایی معــادل ۹5درصــد بــه شــبکه گاز 

سراسری وصل هستند.

وین قز مازندران
مدیرعامل نیروگاه شهید رجایی قزوین :

وگاه های برق، ساخت قطعات ایران به توانایی احداث نیر
 و تعمیرات آن دست یافته است

مدیرعامل شرکت گازاستان:
۴۴۰ میلیارد تومان برای تکمیل خطوط انتقال گاز شهری 

مازندران تخصیص یافت 

قائم مقام شرکت ملی حفاری ایران :

ودتر از برنامه عملیاتی به اتمام می رسند 25 درصد از چاه ها ز
دیدار مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 

منطقه گلستان با فرماندار شهرستان علی آباد
گــرگان - مهنازمحمدزمانــی  مدیر شــرکت ملــی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه گلســتان با فرماندار شهرســتان علی آباد 
دیدار و گفتگو کرددر این دیدار ابراهیم احمــدی،  فرماندار علی آباد 
از مدیریت شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گلســتان 
در جهت تامین بموقع ســوخت جایگزین نانوایی هــا و مرغداریها و 
دیگر واحدهــای صنفی و صنعتی که به جهت پایدار نگهداشــتن گاز 

مشترکان خانگی با افت فشار گاز مواجهه بودند تقدیر کرد.
در ادامــه ســید محمــد حســینی، مدیر شــرکت ملــی پخش 
فرآورده هــای نفتی منطقه گلســتان اظهار داشــت: درصورتیکه 
مصرف کنندگان واقعی نســبت به ثبت درخواســت در ســامانه 
سدف)ســامانه درخواســت فراورده هــای نفتــی( بــه  آدرس  
و  نماینــد  اقــدام   NEWTEJARATASAN.NIOPDC.IR
ســازمانها و دســتگاههای متولی وظایــف قانونی خود را نســبت 
به راســتی ازمایــی متقاضیان در ســامانه انجام دهند، شــرکت 
ملی پخــش فرآورده های نفتی منطقه گلســتان آماده اســت در 

کوتاهترین زمان ممکن نســبت به تامین سوخت آنها اقدام کند.
گفتنی است مسئولین جهاد کشــاورزی و صنعت، معدن و تجارت 
شهرستان علی آباد که در این دیدار حضور داشــتند نیز از عمکرد 
مجموعه کارکنان شــرکت ملی پخش فرآورده هــای نفتی منطقه 
گلســتان در زمان برودت دمای هوا و افت فشــار گاز برای تامین 
بموقع ســوخت مایــع متقاضیان و مصــرف کنندگان بخشــهای 

مختلف قدردانی نمودند

مدیرکل راه آهن شمال شرق ۲ خبرداد؛
بهبود معیشت مرزنشینان با پویایی راه آهن 

ون در دولت سیزدهم اینچه بر
گرگان –مهنازمحمدزمانی  مدیرکل راه آهن شــمال شــرق 
2 گفت: ویژه بینی دولت ســیزدهم و مســئولان ارشــد گلستان در 
تزریق اعتبارات لازم ســبب پویایی راه آهن اینچــه برون و بهبود 
معیشــت مرزنشینان گلســتان شده است.محســن اعتماد  اظهار 
کرد: تحولات و ویژه بینی دولت ســیزدهم در حوزه راه آهن بســیار 
چشــمگیر و ثمــره آن در معیشــت و رونــق اقتصــادی جوامع 

مرزنشین و پیرامون منطقه اینچه برون ملموس و قابل توجه است.
مدیرکل راه آهن شــمال شــرق 2 افزود: در ســفر رئیس جمهور 
به اســتان گلســتان که اسفند ماه ســال گذشــته اتفاق افتاد، دو 
مصوبه تکمیل مســیر شماره دو ایستگاه سبزدشــت و ایجاد مرکز 

لجستیک در اینچه برون در حوزه ریلی پیش بینی شد.
وی گفت: پروژه تکمیل زیرســاخت های مرکز لجســتیک مرزی 
اینچه برون از محــل تهاتر نفت و بــا اعتباری بالغ بر هشــت هزار 
میلیارد ریال و به مدت ســه ســاله پیش بینی و ابلاغ شــده است.
اعتماد با اشــاره به فرآیند طولانی عقد قــرارداد از محل تهاتر نفت 
به اهالی گلستان و مســئولان این اســتان قول داد که این مصوبه 
در کمتر از دو ســال به بهره برداری برســد.وی توضیح داد: پروژه 
تکمیل زبرساخت های مرکز لجســتیک مرزی اینچه برون از محل 
تهاتــر نفت یک پروژه بزرگ اســت که تهیه اســناد فنــی و مجوز 
ترک تشــریفات آن پیچیده و زمان بر اســت و باید توســط وزرای 
راه، اقتصاد و رئیس ســازمان مدیریت کشــور تأیید شود.اعتماد 
گفت: هر چند پروســه نهایی شــدن قرار داد طولانی است اما راه 
آهن پنج ماه است که کار تکمیل زیرســاخت های مرکز لجستیک 

مرزی اینچه برون  را شروع کرده است

ونیکی توزیع ۱۱ تن گاز مایع بصورت الکتر
 در استان اردبیل

اردبیل-افســون جبــارزاده  مدیر شــرکت ملــی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه اردبیل گفت: در ۱0 ماهه ســال جاری، 
نزدیک بــه ۱۱ تن گاز مایــع در ســطح منطقه اردبیــل بصورت 

الکترونیکی توزیع شده است.
ســیدحجت مدنی درباره توزیع الکترونیکی گاز مایع با زیر ســاخت 
بانکی در منطقه گفت: در بازه زمانی یاد شــده ۱0 هزار و ۷۷۹ تن گاز 
مایع در سراسر اســتان اردبیل تامین و توزیع شده اســت که با آنالیز 
و مقایســه مصرف این فرآورده در این مدت در قیاس با مدت مشــابه 

سال قبل ۱0 درصد کاهش مشاهده می شود.
مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتــی منطقه اردبیل هدف 
از اجرای این طرح را تامین و رفاه شــهروندان در راســتای رعایت 
حقوق شــهروندی، جلوگیری از عرضه خارج از شــبکه و استفاده 
غیر مجاز از گاز مایع و نیز ســاماندهی توزیع فرآورده های نفتی با 
اســتفاده از کارت بانکی سرپرســت خانوار در همه شهرستان های 

منطقه اعلام کرد.
مدنــی تاکید کــرد: بــا اجرای ایــن طــرح، گاز مایــع از طریــق کارت 
 بانکــی سرپرســت خانــوار کــه در ســامانه تجارت آســان بــه آدرس

 NEWTEJARATASAN.NIOPDC.IR ثبت        نام کردند  توزیع خواهد    شد.
او گفت: افرادی که تاکنون در این ســامانه ثبت نــام نکرده اند نیز 
می توانند بدون واســطه و به صــورت غیر حضوری، بــا مراجعه به 
ســامانه یاد شــده ثبت نام کنند و ســیلندر گاز مایع خود را با نرخ 
مصوب وزارت صمــت از طریــق کارت خوان و با دریافت رســید 

سوخت خریداری کنند.

افتتاح ۴ هتل مجهز و استاندارد    در استان بوشهر
بوشهر –رضا حیدری  استاندار بوشــهر از افتتاح 4 هتل مجهز 

و استاندارد در استان بوشهر خبر داد.
 احمد محمدی زاده در آیین افتتاح مجتمع گردشگری ساحلی دریایی 
در بندر گناوه اظهار داشــت: این مجتمع توســط بخــش خصوصی و با 

سرمایه گذاری بالغ بر ۱۳5 میلیار د تومان اجرایی شده است.
وی افزود: ایجاد اشــتغال پایدار و مســتقیم بــرای جوانان بومی 

منطقه و توسعه گردشگری در این طرح دیده شده است.
استاندار بوشهر با اشــاره به ظرفیت های گردشگری تجاری در شمال 
و مرکز استان بوشــهر بیان کرد: بازارها و پاســاژهای گناوه و دیلم و 
بوشهر و دلوار و .. با توجه به قیمت مناســب کالاها و اجناس، ظرفیت 

مناسبی برای توسعه گردشگری تجاری به شمار می روند.
محمدی زاده از افتتاح 4 هتل مجهز و اســتاندارد در اســتان بوشهر 
خبر داد و تصریح کرد: امســال 4 هتل مجهز و اســتاندارد در استان 

افتتاح می کنیم که ظرفیت اقامتی و تفریحی استان را بالا می برد.
وی اضافه کرد: از توســعه زیرساخت های گردشــگری و توریستی 
بویژه توســط بخش خصوصی حمایــت و پشــتیبانی می کنیم و با 
روندی که آغاز شــده تــا یکی دو ســال آینده، تحولــی عظیم در 

ظرفیت های گردشگری استان بوشهر ایجاد می شود.
استاندار بوشــهر خاطر نشــان کرد: گناوه ظرفیت ایجاد یک  هتل 
بزرگ و پیشــرفته با امکانات بروز و نوین را دارد که انتظار داریم با 

پیگیری میراث فرهنگی و گردشــگری استان بوشهر محقق شود

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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چهارمحال و بختیاری



سقف تسهیلات قرض الحسنه به ۲۰۰ میلیون 
تومان افزایش یافت

 

بانک مرکزی در بخشنامه ای نســخه اصلاحی »دستورالعمل اجرایی 
اعطای تســهیلات خرد« را به شــبکه بانکی ابلاغ کرد که بر اساس آن 

سقف اعطای وام قرض الحسنه به ۲۰۰ میلیون تومان افزایش یافت.
 در این بخشــنامه آمده اســت: با توجه به برخی بازخوردهای واصله از 
شــبکه بانکی کشور، نســخه اصلاحی دســتورالعمل اجرایی اعطای 
تســهیلات خرد بر اســاس نقطه نظرات دریافتی، تدوین و در جلسه 
مورخ دوم آذرماه ســال ۱۴۰۱ کمیســیون مقررات و نظارت مؤسسه 
اعتباری بانک مرکزی مورد تأیید قرار گرفت. شــایان ذکر اســت، اهم 
اصلاحات صورت گرفته در مفاد دســتورالعمل مورد اشاره به شرح زیر 

است: اصلاح ماده )۳( دستورالعمل:
مــاده۳ ـ حداکثر مجموع اصل تســهیلات خرد قابــل پرداخت به هر 
مشتری در هر مؤسســه اعتباری مبلغ ۲۰۰ میلیون تومان )۲ میلیارد 

ریال( است.
تبصــره ـ اعطای تســهیلات در قالــب »کارت اعتبــاری مرابحه« تا 
ســقف حداکثر ۲۰۰ میلیون تومان )۲ میلیارد ریال( در سطح تمامی 
مؤسسات اعتباری، به هر شخص متقاضی واجد شرایط در چهارچوب 
ضوابط مربوط مجاز بوده و در سقف تســهیلات خرد به متقاضی در هر 

مؤسسه اعتباری محسوب می شود.
الحاق یک ماده به عنوان ماده )۴(: ماده ۴ـ در مواردی که مشتری قبلًا 
تسهیلات خرد از مؤسسه اعتباری دریافت کرده است، مبنای محاسبه 
مابه التفاوت قابل پرداخت به وی تا ســقف مقرر در این دستورالعمل، 

سهم اصل باقی مانده از مانده بدهی است.
ادغام مواد )۱۲( و )۱۳(:

ماده ۱۲ ـ تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و نیز سایر تسهیلات تکلیفی 
موضوع قوانین مختلف از قبیل تســهیلات فرزندآوری یا تســهیلات 
حمایتی در حــوادث غیرمترقبه مصــوب هیأت وزیــران و همچنین 
تسهیلات اعطایی بابت خرید، جعاله، ودیعه و ساخت مسکن، مشمول 

احکام و ضوابط خاص خود بوده و تابع مفاد این دستورالعمل نیست.
در خاتمه این بخشنامه تاکید شده است، مراتب با لحاظ مفاد بخشنامه 
۱۶ مردادماه ۱۳۹۶ به تمامی واحدهای ذی ربط بانک ها و مؤسســات 
اعتباری غیربانکی ابلاغ و لازم اســت بر حســن اجرای آن نیز نظارت 

دقیق انجام شود.

مدیرعامل بانک صادرات ایران در بازدید از دو واحد تولیدی در استان زنجان:
واز اقتصاد  صنعت بانکداری و تولید دو بال پر

کشور هستند
مدیرعامل بانک صــادرات ایــران در دیدار با 
مدیران دو شــرکت ایران ترانســفو و شرکت 
صنعتــی مینــو در اســتان زنجــان، صنعت 
بانکــداری و تولیــد را دو بال اقتصاد کشــور 
عنوان کرد و بر همــکاری دوجانبه برای تداوم 

و افزایش تعاملات تاکید کرد.
به گزارش روابط عمومــی بانک صادرات ایران، 
سید ضیاء ایمانی در دیدار با مدیران شــرکت ایران ترانسفو، اقدامات 
انجام شــده برای ارتقای صنعت تولید برق را مهم ارزیابی کرد و گفت: 
ارتباط بانک صــادرات ایران با وزارت نیرو یک ارتباط راهبردی اســت 
بانک صادرات ایران در صنعت سد سازی حضور گســترده دارد و نگاه 
این بانک به تولید و توسعه برق در حوزه صنعتی و خانگی یک نگاه ویژه 

است.
وی افزود: از اینکه بانک صادرات ایران توانســته در کنار این مجموعه 
کمک موثری به توســعه صنعت برق کند، جای خرسندی دارد و بانک 
صادرات ایران آمادگی دارد تا با تامین نقدینگی و پرداخت تســهیلات، 

تعهدات و اعتبارات، نقش مؤثرتری ایفا کند.
ایمانــی تصریح کرد: صنعت بانکــداری و تولید دو بال اقتصاد کشــور 
است و همکاری و تعامل بیشــتر این دو بخش می تواند رشد اقتصادی 
را رقم بزند. بانک صادرات ایران با تمامی امکانات خود در شعب و ستاد، 
حمایت از بخش های اقتصادی را در دستور کار خود دارد و این آمادگی 
وجود دارد تا علاوه بر پرداخت تسهیلات، با اســتفاده از همه ابزارهای 
اعتباری و همکاری های دو جانبه، پاســخگوی نیازهای تولید و صنعت 

باشد.
بهزاد ظهیری، مدیرعامل شرکت ایران ترانسفو در این دیدار با قدردانی 
از صادرات ایران گفــت: کارکنان بانک صادرات ایــران ارتباط با ایران 
ترانسفو را نه به عنوان یک مشتری بلکه به عنوان یک همکار در توسعه 
تولید صنعت بــرق  مد نظر دارنــد و در هر لحظه بــرای حمایت از این 

شرکت همکاری لازم را انجام می دهند.
وی افزود: اگر کار مثبتی با توجه به شرایط فعلی اقتصادی در یک واحد 
تولیدی رخ می دهد، به مدد نظام بانکی اســت و نقــش بانک صادرات 

ایران در حمایت از ایران ترانسفو ارزنده و غیر قابل انکار است.
مدیرعامل بانک صادرات ایران همچنان در ســفر به اســتان زنجان در 
دیدار با غلام عباس درفشــی، مدیر عامل شرکت صنعتی مینو و معاون 
مالــی و اداری هلدینگ خودکفایی آزادگان، حمایــت از تداوم تولید و 
اشتغال را ماموریت مهم این بانک عنوان کرد و برای تمدید تفاهم نامه با 
این هلدینگ و بسترسازی استفاده از سایر ابزارهای مالی برای حمایت 

از این گروه دستورات لازم را صادر کرد.
درفشــی در این دیدار با اعلام آمادگی برای همکاری با بانک صادرات 
ایران، گفت: زمانی که این شرکت با مشــکلات مالی مواجه بود، بانک 
صادرات ایران به کمک این شــرکت آمد و این عامل انگیزه مهمی برای 
انتخاب این بانک به عنوان بانک اول اســت  و زمینــه همکاری با بانک 
صادرات ایران به عنوان یک بانک قدیمی و همکار شرکت مینو بیش از 

گذشته فراهم است.

موسسه اعتباری ملل در دی ماه ۳۴۸  میلیارد 
ریال وام ازدواج پرداخت کرد

 موسســه اعتباری ملل در دی ماه مبلغ۳۴۸ میلیــارد ریال وام ازدواج 
به متقاضیان پرداخت کرد. به گزارش روابط عمومی موسســه اعتباری 
ملل: این موسســه در راستای اشــاعه سنت پســندیده پیامبر گرامی 
اســلام)ص(و عمل به مســئولیت های اجتماعی تعداد ۲۵۳ فقره وام 

قرض الحسنه ازدواج به مبلغ ۳۴۸ میلیارد ریال پرداخت نمود.
 بر اســاس این گزارش تعداد ۷۵۴ نفر در حال تکمیل پرونده به منظور 

اخذ وام قرض الحسنه ازدواج از موسسه اعتباری ملل می باشند.
 این موسســه علاوه بر پرداخت تســهیلات قرض الحســنه ازدواج به 
منظور حمایت از افزایــش جمعیت و جوانی جامعــه تعداد ۳۳۳فقره 

تسهیلات فرزندآوری در دی ماه به متقاضیان پرداخت نمود.

وز سهمیه بنزین در نظر می گیرد؟ دولت برای نور
 CNG با افزایش مصرف گاز در بخش خانگی و قطعی گاز جایگاه های
شاهد رشد مصرف بنزین در کشور هستیم تا جایی که احتمال واردات 

بنزین قوت گرفته است.
در ســال جاری با افزایش مصــرف گاز در بخش خانگــی و برودت هوا 
cng برخی از اســتان ها را به تعطیلی کشاند و منجر به بالا رفتن مصرف 
بنزین در فصل سرد سال شد، البته پیش از آن هم مصرف بنزین نسبت 
به سال های گذشته در فصل سرد ســال رکود تازه ای به نام خود ثبت 
کرد و بارها مســئولان از این موضوع گلایه کردند. چرا که اگر این روند 
وجود داشته باشــد احتمال واردات بنزین قوت گرفت و علی زیار، قائم 
مقام مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران 
در رابطه با این موضوع به مهر گفت: میانگین تولید بنزین در کشور بین 
۱۰۷ تا ۱۰۴ میلیون لیتر در روز اســت اما این عدد متناسب با اورهال 
شدن پالایشگاه ها متغییر اســت، به عنوان مثال ستاره خلیج فارس در 
ماه آینده اورهال می شــود که این موضوع باعث کاهــش تولید روزانه 

می شود که ممکن است این عدد به ۹۸ میلیون لیتر در روز برسد.
وی اضافه کرد: هر ساله در نیمه دوم کاهش مصرف بنزین را داشتیم اما 
متأسفانه در سال جاری با افزایش مصرف بنزین روبرو شده ایم به طوری 
که نسبت به سال گذشــته افزایش ۲۱ درصدی را نســبت به گذشته 
داشــته ایم به طوری که از مصرف ۸۴ میلیون لیتر به ۱۰۴ میلیون لیتر 
در روز رسیده اســت و درصورتی که ذخایر ما به حد قابل قبولی برسد 

دیگر نیازی به واردات نداریم.

افزایش 8 درصدی مصرف بنزین نسبت به سال های گذشته
این مقام مســئول با انتقاد از افزایش مصرف بنزین در فصل سرد سال 
اضافه کرد: معمولاً رشد مصرف بنزین باید ۵ تا ۸ درصد باشد که ما علت 
آن را کرونا می دانیم که با یک حساب ســر انگشتی متوجه می شویم ۸ 
درصد یعنی ۸ میلیون لیتر معادل ۲۵۰ هزار بشــکه یعنی ۱۰ میلیارد 
دلار که امکان ســرمایه گذاری نیز وجود داشــت.زیار در پاسخ به این 
ســوال مهر که آیا در احتمال واردات بنزین در ایام نــوروز وجود دارد، 
گفت: درصورتی کــه ذخایر ما به حد قابل قبولی برســد دیگر نیازی به 
واردات نداریم.وی با اشاره به اینکه مصرف بنزین در ایام نوروز افزایش 
پیدا می کند خاطر نشان کرد: اکنون مصرف روزانه ما ۱۰۴ میلیون لیتر 
در روز اســت در صورتی که در ایام نوروز این عدد به ۱۲۶ میلیون لیتر 
می رسد و پیش بینی ها حاکی از آن است که این مصرف در سال جاری 
به ۱۳۰ میلیون لیتر در روز نیز برسد تا بتوانیم ایام نوروز را سپری کنیم 

که تنها در صورت ذخیره سازی امکان پذیر خواهد بود.

خودکفایی ایران در تولید بنزین

قائم مقام مدیرعامل شــرکت پخش و پالایــش فرآورده های نفتی در 
خاتمه یادآور شــد: اکنون با تمام توان و حداکثر تــوان تولید و ذخیره 
سازی در حال انجام است اما در صورتی که ذخیره سازی وجود نداشته 
باشــد، به احتمال زیاد با کمبود بنزین مواجه می شویم و در این صورت 
باید برای ایام نوروز بنزین خریداری کنیــم. البته موضوع به همین جا 
ختم نمی شود و مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی علی 
نژاد در رابطه بــا این موضوع گفت: در ســال ۱۳۸۵، روزانه ۲۹ میلیون 
لیتر واردات بنزین داشــتیم اما با تلاش متخصصــان صنعت پالایش 
کشــور، از ســال ۹۷ که به مرز خودکفایی در تأمین بنزین رسیدیم، تا 
امروز واردات بنزین نداشــتیم و امیدوارم با توجه مردم به مصرف بهینه 
سوخت در کشــور، بتوانیم پایداری بین تولید و مصرف بنزین را حفظ 

کنیم.

افزایش بی رویه مصرف بنزین
اما موضوع بــه همین جا ختم نشــد و مدیرعامل شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی در این راستا گفت: هرساله در روزهای سرد زمستان 
شــاهد کاهش مصرف بنزین بودیم امــا نمی دانم امســال چه اتفاقی 
افتاده است که شــاهد رشــد عجیب مصرف بنزین در دی ماه هستیم. 
البته قطعی جایگاه های ســی ان جی در این مصرف بی تأثر نیســت.
اکنون متوسط مصرف بنزین از ابتدای ســال تاکنون ۱۰۳.۵ میلیون 
لیتر در روز بوده که رقم بســیار بالایی است. اردشــیر دادرس، رئیس 
انجمن صنفی کارفرمایی CNG در رابطه بــا افزایش مصرف بنزین به 
دلیل قطعی جایگاه های ســی ان جی به مهر گفته بــود: هر روز قطعی 

جایگاه های سی ان جی ها معادل ۲۵ میلیون لیتر بنزین است.
 با تمامی مقولاتی که گفته شد این روزها صحبت هایی مبنی بر تعیین 
تکلیف بنزین نوروزی به گوش می رســد، اما اخبار روشن و واضحی از 
این مساله در دست نیســت و همچنان ســهمیه بنزین نوروزی وجود 
ندارد و به نظر می رســد این روزها مدیرعامل شرکت پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی و شــورای عالــی اقتصاد در حــال تصمیم گیری 
پیرامون این مساله هســتند. اما تنها یک سوال وجود دارد، آیا کشوری 
که به به خود کفایی تولید بنزین رسیده است مجدداً واردات آن را برای 
جبران کمبود بنزین در ایــام نوروز پیش می گیرد یــا آنکه از ماه های 

گذشته چاره جویی کرده تا در ایام نوروز با کمبودی مواجه نشویم.

سرپرست حفاری شمال خبر داد
 آغاز تولید و بهره برداری از نخستین چاه میدان 

ون ۱ و۴ نفتی مار
پاکروان از آغاز تولید و بهره برداری از نخســتین چاه پروژه مارون ۱ و ۴ 
در طرح نگهداشــت و افزایش تولید میادین ۲۸ گانه توسط این شرکت 
خبر داد.به نقــل از روابط عمومی هلدینگ انرژی بنیاد مســتضعفان، 
مرتضی پاکروان بــا اعلام این خبر گفت: همزمان بــا ایام فرخنده دهه 
فجر انقلاب اســلامی ایران، نخســتین چاه پروژه مارون ۱و ۴ در طرح 
نگهداشــت و افزایــش تولید میادیــن ۲۸ گانه شــرکت ملی مناطق 
نفت خیز جنوب که با ظرفیت تولید بالغ بر هزار و پانصد بشــکه نفت در 

روز به بهره برداری رسید.
وی افزود: تا کنون ۲ چاه تعمیری از مجمــوع چاه های در تعهد اجرای 
پروژه، تحویل شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب شده است و ۲ چاه 
دیگر نیز حفاری و تکمیل شــده که به زودی وارد مــدار تولید میدان 
مارون می شــود.پاکروان با تبریک این دســتاورد و تقدیر از حســن 
همکاری شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب به عنــوان کارفرمای 
پروژه افزود: بدون شک این موفقیت در سایه همت و تلاش قابل تقدیر 
همکاران و پرسنل توانمند شــرکت حفاری شمال در اجرای موفق این 
پروژه حاصل شده است.سرپرست حفاری شمال ابراز امیدواری کرد با 
اهتمام لازم و اجرای مطلوب، دقیق و به موقع این پروژه که از بیشترین 
میزان پیشرفت در کل طرح های ۲۸ مخزن برخوردار است و همچنین 
تعامل حرفه ای و به موقــع کارفرما به ویژه در بخش مالی شــاهد بهره 

برداری کامل از پروژه مارون در کوتاه ترین زمان ممکن باشیم.
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 پایش اراضی به  صورت مستمر انجام می شود

کشف تخلفات زمین خواری با پنجره واحد زمین

مونا ربیعیان رمضان پور  یک مقام مســئول با 
اشــاره به اینکه ســامانه پنجره واحد زمین هنوز 
در تمامی اســتان ها بــه بهره برداری نرســیده 
اســت گفت: تخلفات زمین خواری با بهره گیری 
ازپنجره واحدزمیــن ومراحل حقوقی آن درحال 

رسیدگی است.
صادق کریمی، کارشناس دفتر فناوری اطلاعات، 
ارتباطات و تحول اداری، ســازمان منابع طبیعی 
و آبخیزداری کشــور، هدف از راه اندازی سامانه 
پنجــره واحــد زمیــن را مدیریــت مجوزهای 
حوزه های زمین و جلوگیری از تخلفات این حوزه 

عنوان کرد.
وی در این خصــوص تصریح کرد: در گذشــته، 
مجوزهایی صادر می شــد که روال قانون خود را 
طی نمی کرد، به عنوان نمونه اســتعلاماتی باید از 
دســتگاه های مختلف صورت می گرفت که این 
عمل با زدوبند همراه بــود و جهت گیری هایی در 
آن وجود داشت، لذا نیاز به اصلاح این رویه وجود 

دارد.
کریمــی ادامــه کــرد: در گذشــته برخــی از 
دســتگاه های متولی محافظت از اراضی، دارای 
نیروهای گشتی و یگان بودند؛ اما به دلیل وسعت 
مســاحت و کمبود نیرو امکان سرکشی دقیق و 
لحظه ای وجود نداشت، لذا ســامانه پنجره واحد 
زمین باهدف بهبود این دو مشکل به بهره برداری 

رسید.

سامانه پنجره واحد زمین چه خدماتی
 ارائه می دهد؟

کارشــناس دفتر فنــاوری اطلاعات ســازمان 
منابع طبیعــی و آبخیزداری در ادامه به تشــریح 
بخش های مختلف سامانه پنجره واحد پرداخت 
و گفت: این ســامانه از دو بخش زیرسامانه »ارائه 
خدمات بــه متقاضیــان« و »مدیریــت اراضی 

کشور« تشکیل شده است.
به گفتــه کریمی، در زیرســامانه اول، متقاضیان 
)حقیقی یا حقوقــی بدون وابســتگی به دولت( 
درخواست های خود را ثبت می نمایند و در ادامه، 
مراحل بررســی و تأیید درخواســت به صورت 

سیستمی در سامانه انجام خواهد شد.
وی ادامه داد: به عنوان نمونــه قوانین خاصی در 
حوزه های مختلف از جملــه حریم راه، رودخانه و 
راه آهن در کشور وجود دارد؛ به عبارتی برای این 
موارد حریمی در نظر گرفته شــده و امکان انجام 
برخــی از طرح ها وجود ندارد، بــه منظور رعایت 
همیــن ضوابط دســتگاه های مختلــف باید در 
خصوص رد یــا تأیید درخواســت های مربوط به 

زمین اظهارنظر کنند.

حذف استعلامات عجیب به واسطه 
بهره برداری از پنجره واحد زمین

کارشــناس دفتر فنــاوری اطلاعات ســازمان 
منابع طبیعی و آبخیزداری با بیــان اینکه، کلیه 
اســتعلامات لازم از طریق پنجــره واحد زمین 
انجام می شود، گفت: با انجام استعلامات مشخص 
می شود آیا متقاضی قادر به انجام طرح موردنظر 
خود اســت یا خیر؟ به بیانی بــا بهره گیری از این 
سامانه، استعلاماتی که در گذشته با اتلاف زمانی 
بالا و اعمال نظرات ســلیقه ای افــراد همراه بود، 

حذف شده و پروسه مجوزدهی کاملًا شفاف و در 
کوتاه مدت صورت می گیرد.

وی افزود: درگذشته مشاهده می شد که به صورت 
موازی برخی از دستگاه ها اســتعلامات یکسانی 
دریافت می کردند و متقاضــی با حجم عجیبی از 
اســتعلامات روبرو بود؛ ولی در حــال حاضر این 

پروسه بوروکراسی زائد حذف شده است.
به گفته کریمــی، نتیجه ارزیابی ســامانه پنجره 
واحــد زمین کاملًا مشــخص بــوده و در صورت 
مثبت بودن اســتعلامات، متقاضی قادر به ادامه 
فرآیند اســت؛ اما اگر بــه هر دلیــل نظیر حریم 
رودخانه یا سایر موارد ارزیابی منفی باشد، امکان 
پرداخت رشوه و یا زد و بند برای تغییر رأی وجود 

ندارد.
این مقام مسئول تأکید کرد: این فرآیند به صورت 
هوشمند بوده و سیستم بر اســاس قواعد در نظر 
گرفته شــده، درخواســت متقاضی را بررســی 
می کند و در نهایت مشــخص می شــود که برای 

مجوز باید به چه دستگاهی مراجعه کرد.
وی تصریح کرد: به عنوان نمونه بخشی برای تغییر 
کاربری زمین و واگذاری امور اراضی در ســامانه 
پیاده سازی شــده اســت؛ با توجه به درخواست 
متقاضی، ســامانه، شــخصی یا ملی بودن زمین، 
نقشــه ها و ســایر موارد را بررســی می کند و در 
نهایت در صورت تأیید، مجــوز واگذاری یا تغییر 

کاربری برای متقاضی صادر می شود.

اتصال کامل سازمان منابع و طبیعی
 به پنجره واحد زمین

کریمی در بخش دیگــری از اظهــارات خود به 
استعلامات حوزه منابع طبیعی اشاره و اعلام کرد: 
ســازمان منابع طبیعی به صورت کامل به سامانه 
متصل است و اســتعلامی به نام »ملی مستثنی« 
برای تغییر کاربری در نظر گرفته شــده است که 
مشخص می شود زمین متقاضی آیا از زمین های 

ملی است یا شخصی؟
وی در ادامــه گفت: اگر زمین شــخصی باشــد 
در نتیجه جــواب بلامانــع اعلام می شــود؛ اما 
درصورتی که زمین ملی باشــد درخواست تغییر 

کاربری رد خواهد شد.
به گفته این مقام مســئول، در حال حاضر پنجره 
واحد زمین در بیش از ۲۰ استان پیاده شده است 
و پاســخگویی به استعلامات در ســازمان با این 

سامانه صورت می گیرد.

تخصیص زمین ملی به دارندگان طرح های 
اشتغال از طریق سامانه

کارشــناس دفتر فناوری اطلاعات سازمان منابع 
طبیعی و آبخیزداری کشــور در ادامه تخصیص 
زمین ملی به افراد دارای طرح را از دیگر اقدامات 
مثبت پنجره واحد زمین دانســت و گفت: در این 
طرح، افراد متقاضی قادر هســتند بر اساس طرح 
خود )صنعتی، کشاورزی، گردشــگری و …( از 
زمین های ملی بهره ببرند کــه در حال حاضر در 
سه اســتان با بهره گیری از پنجره واحد زمین این 
بخش در دسترس است و متقاضیان قادر به ثبت 

درخواست خود هستند.
کریمی در خصوص نقش ســازمان منابع طبیعی 
و آبخیــزداری پیرامون اختصــاص زمین ملی به 

دارندگان طرح های اشــتغال اظهار داشت: ابتدا 
درخواســت به ســازمان منابع طبیعی به دلیل 
مدیریت و تملک اراضی ملی ارسال می شود، این 
سازمان درخواست متقاضی را با شرایطی از قبیل 
نوع گونه های گیاهی بررســی می نماید، درواقع 
ممکن اســت گونه گیاهی خــاص در آن منطقه 
رشــد کند؛ لذا طرح با شــرایط منطقه بررســی 
می شــود و در نهایت جواب برای متقاضی ارسال 

می شود.

پنجره واحد زمین مانع زمین خواری
 شده است

کارشــناس دفتر فنــاوری اطلاعات ســازمان 
منابع طبیعی و آبخیــزداری یکی از عملکردهای 
پیاده ســازی پنجره واحد زمیــن، جلوگیری از 
زمین خــواری دانســت و گفت: در حــال حاضر 
نمی تــوان آمار دقیقــی ارائه داد کــه چه میزان 
زمین خواری رخ داده، اما قطعاً این سامانه به مانع 
بزرگی بــرای زمین خواری ســودجویان تبدیل 

شده است.
وی ادامه داد: در حال حاضر ســامانه نوپا اســت 
و می تــوان ادعــا کــرد در صــورت تکمیل آن، 

زمین خواری در کشور قابل مهار خواهد بود.

پایش اراضی به صورت مستمر 
صورت می گیرد

کریمی در بخش دیگری از اظهارات خود پالایش 
مســتمر اراضی را از دیگر نکات مثبت ســامانه 
پنجره واحد زمین دانســت و گفــت: متولی ۸۵ 
درصد اراضی کشور سازمان منابع طبیعی است، 
در ســامانه با بهره گیری از عکس های هوایی در 
دو محدود زمانی مورد بررســی قرار می گیرند تا 

مشخص شود چه تفاوت هایی ایجاد شده است.
وی ادامه داد: مثلًا وجود یک ســاختمان جدید 
نشــانه از تغییر بوده و در ادامه بررسی می شود آیا 
این ســاختمان مجوز لازم را دریافت کرده است؟ 
در صورت عــدم دریافت مجوز، این ســاختمان 
نشــانه تخلف بوده و مراحل حقوقی طی خواهد 

شد.

تخلفات زمین خواری به مراجع قضائی 
معرفی شده اند

این مقام مســئول در بخــش پایــان اظهارات 
خود به عملکرد ســامانه پنجره واحــد زمین در 
خصوص کشــف تخلفات زمین خواری نیز گفت: 
تعداد زیادی از تخلفات کشــف شده و در مرحله 
رســیدگی قرار دارد، البته به دلیــل اینکه روند 
بررســی تخلفات حوزه زمین زمان بر است، هنوز 
نمی توان به نمونه ای از صدور حکم قطعی اشــاره 
کرد.وی تصریح کرد: البتــه قوانین و تبصره هایی 
نیز وجود دارد که می توان از همان مراحل ابتدایی 
به مقابله با آن پرداخــت و قلع و قمع صورت گیرد 
و در چند مورد صورت گرفته است، البته مواردی 
در خصوص ساخت وســاز هنوز بــه رأی نهایی 

نرسیده است.
کریمی در انتها گفت: از زمان پیاده سازی سامانه 
پنجره واحد زمین تا به امروز در قزوین، اصفهان و 
چند استان دیگر تخلفات بیشتری مشاهده شده 

است.

ملت

بانک ملت موفق شــد در دی  ماه 
امسال نیز جایگاه نخست خود را 
در بســیاری از شاخص  ها در بین 

بانک  های بورسی حفظ کند.
به گزارش روابــط عمومی بانک 
ملــت، ایــن بانــک در نســبت 
تسهیلات به ســپرده های هزینه  
زا)کل ریــال و ارز(، بــا بهبــود 
عملکرد و ثبت مقــدار ۱۹۱.۲۷ 
درصــد در دی  ماه ســال جاری 
همانند سال گذشــته، موفق به 
کســب جایگاه نخســت در بین 

بانــک های بورســی 
شده که حاکی از رشد 
۱۳ درصدی در مقایسه 
با مدت مشابه در سال 
اســت.در  گذشــته 
نسبت سپرده های غیر 
هزینه زا به کل سپرده 

ها نیز بانک ملت با بهبود عملکرد 
و ثبت مقــدار ۴۴.۱۵ درصد در 
دی ماه سال جاری همچون سال 
۱۴۰۰، موفق به کســب جایگاه 
نخست در بین بانک های بورسی 

شده که نشــان دهنده 
رشــد ۳۰ درصدی در 
مقایسه با مدت مشابه 

در سال گذشته است. 
بانک ملت در نســبت 
نرخ موثر ســپرده های 
بلند مــدت ریالی هم با 
ثبت مقدار ۱۶.۴۲ درصد در دی 
ماه سال جاری، جایگاه نخست را 
در بین بانک  های بورســی از آن 
خود کرده اســت. همچنین  این 
بانک خصوصی شــده در نسبت 

نرخ مؤثر سپرده  های کوتاه مدت 
)ارز و ریال( با ثبــت مقدار ۴.۸۱ 
درصــد در دی ماه ســال جاری 
روی سکوی نخســت بانک  های 

بورسی قرار گرفته است. 
نســبت حاشــیه ســود )تــراز 
عملیاتــی به درآمد تســهیلات 
ریالی( دیگر شــاخصی است که 
بانک ملت با ثبــت مقدار ۴۱.۷۴ 
درصد در دی ماه سال جاری رتبه 
نخست را بین بانک  های بورسی 

کسب کرده است.

عملکرد خیره  کننده بانک ملت در جذب سپرده  های کم  هزینه
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